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De Commissie voor Leefmilieu, Natuur, Ruimtelijke Ordening en Onroerend Erfgoed 
besprak de beleidsnota Leefmilieu en Natuur 2009-2014 op 1 en 8 december 2009 en 5 
januari 2010.

I. TOELICHTING

Mevrouw Joke Schauvliege, Vlaams minister van Leefmilieu, Natuur en Cultuur, geeft op 
1 december 2009 toelichting bij haar beleidsnota. De minister verwijst vooreerst naar de 
richtlijnen die werden gegeven voor het opstellen van de beleidsnota. Een beleidsnota zou 
op 40 pagina’s moeten worden neergeschreven. De voorliggende beleidsnota bedraagt 58 
pagina’s, de bijlagen inbegrepen. 

De doelstellingen zijn beknopt weergegeven, maar toch werd getracht volledig te zijn en 
de prioriteiten voor de volgende vijf  jaar duidelijk aan te geven.

1. Uitgangspunten

De minister verwijst naar een aantal vaststellingen van waaruit in de omgevingsanalyse 
wordt vertrokken. Vlaanderen is een productieve en geïndustrialiseerde regio. Vlaanderen 
is en blijft een energie- en materiaalintensieve regio en is één van de dichtstbevolkte regio’s 
in Europa. Bovendien heeft Vlaanderen een zeer uitgebreide transportinfrastructuur en 
kent een intensieve landbouwsector.

De basisdoelstelling van het Vlaamse leefmilieu- en natuurbeleid is het streven naar een 
hoog beschermingsniveau voor de huidige en toekomstige generaties. Dit gebeurt via de 
bescherming van mens en milieu, de duurzame aanwending van de grondstoffen en de 
natuur, het behoud en de bevordering van biologische en landschappelijke diversiteit en de 
zorg voor het klimaat.

Centraal in de beleidsnota staan de beleidsinitiatieven in uitvoering van het Vlaamse 
regeerakkoord 2009-2014, met daarin een hoofdstuk over Vlaanderen als groen en dyna-
misch stedengewest. Een tweede belangrijke pijler vormen de doorbraken van Vlaanderen 
in Actie. Andere belangrijke bouwstenen van de beleidsnota zijn de doelstellingen van het 
Pact 2020. Er werd voor Vlaanderen een traject voor de langere termijn uitgetekend en het 
is dan ook logisch dat die doelstellingen in de beleidsnota worden meegenomen.

Een van de speerpunten van het beleid blijft de verdere vereenvoudiging van de milieure-
gelgeving. Vandaag zijn niet meer regels nodig, maar het blijft een uitdaging om de kwali-
teit en de toepasbaarheid ervan te optimaliseren.

De Europese Unie is ondertussen de voornaamste bron van Vlaamse milieuwetgeving. 
Voorbeelden van Europese richtlijnen met grote impact voor het Vlaamse beleid zijn 
de richtlijn Stedelijk Afvalwater, de kaderrichtlijn Water, de richtlijnen inzake milieuef-
fectrapportering (MER-richtlijnen), de Nitraatrichtlijn, de richtlijnen met nationale 
emissieplafonds (NEC-richtlijn), de Habitatrichtlijn, de Vogelrichtlijn en de Afvalstoffen-
richtlijnen.

Bij het evalueren van de huidige toestand van het milieu in Vlaanderen, heeft de minister 
vastgesteld dat duidelijk stappen vooruit worden gezet, maar dat er nog belangrijke uitda-
gingen blijven. De minister heeft zes uitdagingen opgenomen in haar beleidsnota:
– Vlaanderen maakt werk van een groene economie;
– zorgen voor een verhoogde kwaliteit van de leefomgeving en een afgewogen risicobe-

heersing;
– de biodiversiteit en de integriteit van ecosystemen moeten tegen 2020 vergelijkbaar zijn 

met die van andere Europese economische topregio’s;
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– Vlaanderen wordt een klimaatpositieve samenleving;
– Vlaanderen schuift zich verder in Europese en internationale actie in en beperkt de 

milieu-impact op andere landen;
– werk maken van een slagkrachtige overheid, ook inzake milieu.

Dit vertaalt zich in een reeks thematische doelstellingen, waaraan telkens strategische 
doelstellingen zijn verbonden.

2. Themabeleid

2.1. Klimaatbeleid

Vlaanderen wil substantiële stappen vooruit zetten inzake klimaatbeleid. De broeikas-
gasuitstoot moet worden teruggeschroefd en tegelijk moet werk worden gemaakt van een 
adaptatiebeleid. Er wordt een nieuw klimaatbeleidsplan opgemaakt voor het volgende 
decennium en er wordt werk gemaakt van een Vlaams adaptatieplan waarbij verschillende 
beleidsdomeinen en maatschappelijke actoren worden betrokken.

De minister overloopt de strategische doelstellingen die aan het thema klimaatbeleid zijn 
verbonden.

De Belgische doelstellingen in het kader van het EU-energieklimaatpakket worden ver-
deeld. Het internationale kader en het Europese klimaatbeleid zijn een leidraad voor het 
hele Vlaamse beleid. De minister wil de afspraken met de andere betrokken overheden 
over de verdeling van de Belgische inspanningen in het kader van het EU-energieklimaat-
pakket afronden binnen een duidelijk tijdskader, zodat de nodige maatregelen voldoende 
snel kunnen starten. De minister zal bij de onderhandelingen ijveren voor een billijk en 
evenwichtig aandeel van Vlaanderen in het gehele pakket.

Het opstellen van een nieuw klimaatbeleidsplan voor de periode 2013-2020 zal gebeu-
ren in overleg met het brede middenveld en voortbouwend op de ervaring opgedaan in 
het kader van het Vlaamse Klimaatbeleidsplan 2006-2013 en de voortgangsrapporten. 
De minister streeft naar duidelijke, beleidsdomeinoverschrijdende afsprakenkaders om het 
geïntegreerde karakter en de doeltreffendheid van de maatregelen te verhogen en om de 
inspanningen en het halen van de doelstellingen in elk beleidsdomein op te volgen. 

De flexibiliteitsmechanismen worden weloverwogen ingezet en het systeem van verhan-
delbare emissierechten wordt verder uitgebouwd. De minister benadrukt dat de flexibili-
teitsmechanismen slechts aanvullend op het interne emissiereductiebeleid zullen worden 
ingezet en ze verwijst in dit verband naar het Vlaamse regeerakkoord.

Er zullen opnieuw klimaatconvenanten worden ingezet, in overleg met de Vlaamse minis-
ters bevoegd voor Energie en Economie. 

Zoals voorzien in het Pact 2020 en in het Vlaamse Klimaatbeleidsplan 2006-2012, zal de 
minister ervoor zorgen dat er een Vlaams beleid voor adaptatie aan de klimaatsverande-
ringen tot stand komt. Ze zal in de loop van 2010 stappen zetten om tot een gecoördineerd 
adaptatieplan te komen. 

2.2. Luchtbeleid

Inzake luchtbeleid worden de nodige maatregelen genomen om ervoor te zorgen dat 
Vlaanderen voldoet aan zijn Europese verplichtingen. De normoverschrijdingen voor 
onder meer fijn stof en stikstofoxiden (NOx) worden daartoe verder teruggedrongen. Ook 
lokale emissies van dioxines, polychloorbifenylen (PCB), zware metalen en polycyclische 
aromatische koolwaterstoffen (PAK’s) worden aangepakt. Een beleidsdomeinoverschrij-
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dende aanpak is hier noodzakelijk, bijvoorbeeld wat de sectoren Mobiliteit en Milieu 
betreft.

Een nieuw NEC-reductieprogramma wordt opgesteld en uitgevoerd in functie van de 
nieuwe NEC-plafonds voor zichtjaar 2020. De minister verwijst naar eerdere discussies in 
de commissie hierover.

Een tweede operationele doelstelling van het luchtbeleid is het vermijden van normover-
schrijdingen van de concentratie aan gevaarlijke stoffen in de lucht. De minister zal een 
bijkomende modellering laten uitvoeren en bijkomende maatregelen uitwerken. De focus 
van deze bijkomende maatregelen zal liggen op verkeersemissies. Het is de bedoeling om 
op basis van de ervaringen met het actieplan Antwerpen overleg op te starten met het 
Gents Havenbedrijf  om bijkomende acties – naast deze van het actieplan Hotspots van 
2007 – vast te stellen en uit te werken. 

De minister zal de bestaande premieregeling voor roetfilters en andere maatregelen opti-
maliseren.

Milieuoverwegingen worden geïntegreerd in het mobiliteitsbeleid. In samenspraak met de 
ministers bevoegd voor Mobiliteit en voor Financiën zal zo snel mogelijk werk worden 
gemaakt van een vergroening van de autofiscaliteit. De basis vormen de milieuprestaties 
van de wagen, gebaseerd op de ecoscore of  gelijkwaardig. In afwachting van het nieuwe 
systeem wordt op korte termijn al een bonus-malussysteem voor particuliere wagens inge-
voerd.

De luchtmeetnetten worden verder uitgebouwd in functie van de naleving van de Euro-
pese richtlijnen en voor een betere bescherming van de volksgezondheid.

2.3. Integraal waterbeleid

Het beleid en het beheer van de watersystemen wordt verbeterd en geënt op een integrale 
visie en op kennis van de watersystemen. De minister wil de effectiviteit van de procedures 
en van de structuren verbeteren. De grote uitdaging blijft om de goede ecologische toe-
stand van het oppervlaktewater en de goede toestand van het grondwater te bereiken bin-
nen de voorziene termijnen. Daartoe blijven belangrijke investeringen in de uitbouw van 
de waterzuivering in Vlaanderen nodig om de achterstand weg te werken.

Bij de operationele doelstellingen vermeldt de minister dat een visie voor het waterbeleid 
gebaseerd moet zijn op een goede kennis van het waterbeheer. Binnen de Coördinatie-
commissie Integraal Waterbeleid (CIW) zal de minister in samenwerking met de Vlaamse 
water- en onderzoeksector een watersysteemkenniscentrum oprichten om de huidige ken-
nis beter te ontsluiten en te verspreiden naar alle waterbeheerders en om nieuw onderzoek 
te stimuleren.

De milieukwaliteitsnormen voor zowel oppervlakte- als grondwater worden nog voor de 
goedkeuring van de stroomgebiedbeheerplannen vastgesteld. Er worden ook middelen 
vrijgemaakt voor structuurherstel van de waterlopen om de ecologische toestand te ver-
beteren. 

De minister wil ook de instrumenten bijsturen om te zorgen voor een efficiënte aanwen-
ding van de beschikbare middelen. Ze zal een visie over de totale financiering van het 
gemeentelijk rioolbeheer formuleren, zowel voor uitbreiding, onderzoek en renovatie, ver-
vangingsinvesteringen als optimalisatie van het stelsel. De gemeenten hebben volgens de 
minister een goed beeld nodig van de nog te leveren inspanningen en dienen de transpa-
rantie over de besteding van de gemeentelijke saneringsbijdrage/vergoeding te verhogen. 



8 Stuk 193 (2009-2010) – Nr. 6

V L A A M S  P A R L E M E N T

De VMM stelt uiterlijk tegen 2011 voor elke gemeente een gebiedsdekkend uitvoerings-
plan op. In de uitvoeringsplannen wordt de verantwoordelijkheid van de gemeente en het 
gewest duidelijk afgebakend.

De wetgeving op polders en wateringen wil de minister aanpassen met als uitgangspunt 
de implementatie van de principes van het integraal waterbeleid, maar ook de versterking 
van de participatie van de lokale actoren en de modernisering van de polder- en watering-
belastingen. 

Voor nitraat en fosfaat zal de minister verder werken aan het onderzoek van de relatie tus-
sen mestgebruik en waterverontreiniging om tot een volgens gewas en bodem gedifferen-
tieerd mestgebruik te komen, dat op de draagkracht van de watersystemen is afgestemd. 

Ook de bedrijven zullen verder inspanningen moeten leveren. Het regulerende karakter 
van de heffing voor de oppervlaktewaterlozers wordt versterkt en de forfaitaire bereke-
ning van de afvalwaterheffing herzien om passende prikkels in te bouwen die stimuleren 
tot gericht investeren in waterzuinige productiesystemen en waterzuivering. De invoering 
van een wateraudit kan daarbij, zeker in probleemgebieden, een belangrijk hulpmiddel 
vormen.

In uitvoering van de decreten inzake milieuhandhaving en milieuschade is een adequate 
detectie en afhandeling bij incidentele waterverontreiniging belangrijk. Zowel het uit-
werken van een optimale detectie en interventieregeling, de uitbouw van dynamische 
waterkwaliteitsmodellen, als de ontwikkeling van een continu meldingssysteem via auto-
matische meetposten op strategisch gekozen meetplaatsen van bepaalde waterlopen kun-
nen hiertoe een bijdrage leveren. 

De waterzuivering in Vlaanderen wordt verder uitgebouwd. Gelet op de omvangrijke uit-
gaven in de afvalwaterzuivering is een correcte en transparante kostentoerekening essen-
tieel. De minister zal er dan ook op toezien dat deze transparantie door een adequaat 
ecologisch en economisch toezicht wordt gegarandeerd.

Het toezicht op de werking van de bovengemeentelijke en gemeentelijke waterzuiverings-
infrastructuur zal via een ecologisch indicatorenkader worden versterkt en de efficiënte 
besteding van de gespendeerde middelen zal worden bewaakt, onder meer via benchmar-
king. 

De overheden zullen ook beter moeten samenwerken om tot een betere waterkwaliteit te 
komen.

2.4. Afvalstoffen- en materialenbeleid

Het afvalstoffenbeleid wordt verder geheroriënteerd naar een duurzaam materialenbeleid. 
Daartoe zal de minister eco-efficiënte productie en een maximale recyclage van afvalstof-
fen stimuleren. Niet te vermijden lekstromen worden gestuurd naar de meest performante 
verwerkingsmethode. Via integraal ketenbeheer wordt naar een maximale vermindering 
van de milieu-impact gestreefd.

Het gebruik van afvalstoffen als waardevolle grondstoffen is een speerpunt voor deze ver-
ruiming van het afvalbeleid naar een duurzaam materialenbeleid en het uitbouwen van 
een groene economie. Afvalstoffen moeten nog meer dan vandaag terug in de economi-
sche kringloop gebracht worden om de behoefte aan ‘nieuwe’ materialen te beperken. 
De minister wil hiertoe het klassieke afvalbeleidsinstrumentarium vereenvoudigen waar 
mogelijk en het integreren binnen een ruimer materialenbeleid. Ze zal zelf  voorstellen 
formuleren voor het opstellen van ‘end of waste’-criteria. De minister zal ook voldoende 
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flexibiliteit toelaten met betrekking tot de afvalbeheershiërarchie indien wordt aangetoond 
dat een afwijking van de hiërarchie bij de toepassing een beter milieuresultaat oplevert.

De recyclage van afvalstoffen wordt maximaal gestimuleerd. Het beleid rond huishou-
delijk afval wordt bestendigd en de globale inzameldoelstellingen uit het uitvoeringsplan 
inzake milieuverantwoord beheer van huishoudelijke afvalstoffen blijven minimaal behou-
den. De focus komt te liggen op het ondersteunen en stimuleren van lokale besturen met 
minder goede inzamelcijfers. 

De minister wil ervoor zorgen dat de productie van bedrijfsafval daalt – ze verwijst naar 
de doelstellingen over eco-efficiëntie – en dat de recyclagegraad van bedrijfsafval toe-
neemt. In het bijzonder wordt ingezet op een toename van de selectieve inzameling van 
met huishoudelijk afval vergelijkbaar bedrijfsafval. De mogelijkheden van samenwerking 
op bedrijventerreinen worden onderzocht, bijvoorbeeld voor bedrijvenclusters met com-
plementaire activiteiten.

Er moet meer gebruik worden gemaakt van gerecycleerde afvalstoffen. De kaderricht-
lijn Afvalstoffen definieert al een aantal criteria voor bijproducten en end-of-waste. Deze 
systemen worden op elkaar afgestemd tot één eenvoudig te hanteren afwegingskader om 
het onderscheid tussen afvalstoffen en producten te maken. De huidige regelgeving rond 
secundaire grondstoffen wordt in dit kader geschoven. De Vlaamse overheid vervult hier-
bij maximaal haar voorbeeldfunctie, onder meer via de hoogwaardige inzet van secun-
daire grondstoffen voor infrastructuurwerken en gebouwen, het gebruik van compost in 
groenbeheer, de mogelijkheid om biomassa te telen op (verontreinigde) gronden in over-
heidsbeheer enzovoort.

De minister zal ook de mogelijkheden voor de uitgebreide producentenverantwoordelijk-
heid onderzoeken. Hierbij wordt gezocht naar nieuwe instrumenten, naast de aanvaar-
dingsplicht, om op maat van de specifieke stromen de producentenverantwoordelijkheid 
in te vullen.

De niet te vermijden lekstromen worden maximaal naar de meest performante verwer-
kingsmethode gestuurd. De minister wil naar een integrale invulling van de eindverwer-
kingscapaciteit gaan. Prioriteit moet gegeven worden aan het maximaal benutten van 
bestaande verbrandingscapaciteit alvorens nieuwe capaciteit te creëren. Voor de invulling 
van de nodige capaciteit worden de volgende criteria gehanteerd: milieu-impact, maximale 
aanwending van energie en warmte, transportmodi voor aan- en afvoer van afvalstoffen, 
ligging ten opzichte van de plaats van productie van de te verwerken afvalstoffen en het 
vermijden van monopolievorming.

Een performante afvalverwerking moet ook bijdragen aan de klimaatdoelstellingen. 
Biomassa is een belangrijke grondstof  waarbij voor sommige deelstromen het aanbod 
ontoereikend is voor de vraag. Het beheer van biomassa(afval)stromen wordt zowel van-
uit het energie- als materiaaloogpunt benaderd. 

Er wordt onderzocht hoe bijkomend potentieel kan worden gerealiseerd, bijvoorbeeld via 
duurzaam (spoor)wegbermenbeheer en landschapsbeheer binnen de Vlaamse overheid en 
in samenwerking met gemeenten en belangrijke stakeholders. Ook via proefprojecten kan 
het potentieel verder worden ontwikkeld.

Een belangrijke operationele doelstelling is het maximaal stimuleren van eco-efficiënte 
productie. In samenwerking met andere overheidspartners, zoals het Agentschap 
Ondernemen, en het bedrijfsleven wordt een meer intense begeleiding van de gescande 
bedrijven gestart zodat meer van hen doelgerichte investeringen realiseren om de eco-effi-
ciëntie van producten, processen en diensten te verhogen. 
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Een volgende doelstelling is het maximaal stimuleren van milieuverantwoorde consump-
tie. De distributie speelt hier een sleutelrol. Zij bepalen immers in sterke mate mee het 
aanbod aan milieuverantwoorde producten die aan de consument worden aangeboden.

De overheid zelf  is met haar aankopen verantwoordelijk voor ongeveer 13 percent van het 
bruto nationaal product. De Vlaamse overheid zal haar voorbeeldfunctie actief  opnemen 
en streeft binnen haar aanbestedingsbeleid naar 100 percent duurzame aankopen, dien-
sten en werken tegen 2020.

Via integraal ketenbeheer zal naar een maximale vermindering van de milieu-impact wor-
den gestreefd. De transitiearena’s ‘Duurzaam Wonen en Bouwen’ (DUWOBO) en ‘Duur-
zaam Materialenbeheer’ (Plan C) zijn een belangrijke voedingsbodem om deze transities 
vorm te geven en de verschillende initiatieven te bundelen zodat doorbraken kunnen wor-
den gerealiseerd. Ze worden onverminderd voortgezet en structureel ondersteund.

Om ecodesign, eco-innovatie op productniveau, nog meer ingang te doen vinden aan de 
bron, wordt het instrument verankerd in relevante onderwijspakketten zodat niet alleen 
productontwerpers maar ook procesingenieurs, bedrijfsmanagers, economen enzovoort, 
oog krijgen voor de basisprincipes van ecodesign. De sensibilisatie van de professionele 
designer krijgt verder vorm via onder meer de samenwerking met Design Vlaanderen en 
de ontwikkeling en verspreiding van instrumenten, zoals de Ecolizer en de Ecodesign-
award. Via actieve samenwerking tussen de Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij 
(OVAM), het Agentschap voor Innovatie door Wetenschap en Technologie (IWT) en het 
MIP2 (Milieu- en energietechnologie Innovatie Platform) worden technologische ontwik-
keltrajecten die bijdragen tot het sluiten van materiaalkringlopen gefinancierd. Om de 
realisatie van ingrepen in de praktijk op te schalen, kan op het Groen Investeringsfonds 
beroep worden gedaan.

Via pilootprojecten voor integraal ketenbeheer zullen de verschillende actoren uit de 
materiaalketen om de tafel worden gebracht. 

2.5. Beleid bodem en natuurlijke rijkdommen

Beschikbare ruimte en kwaliteitsvol grondwater blijven schaarse en kostbare goederen 
in Vlaanderen. Een actief  bodembeleid kan een belangrijke bijdrage leveren om deze 
behoefte duurzaam te helpen invullen. Naast een maximaal voorkomen en beperken van 
bodemverontreiniging, zorgt het beleid ervoor dat overdrachten maximaal worden gefa-
ciliteerd en dat bouwprojecten op risicogronden mogelijk blijven, waarbij wordt gezorgd 
voor integratie van ambtshalve bodemsaneringen in eventuele ontwikkelplannen.

De minister noemt als strategische doelstellingen het maximaal voorkomen en beperken 
van bodemverontreiniging en het maximaal afstemmen van het bodembeleid op de maat-
schappelijke behoeften.

Ze vermeldt verder dat het onderzoeks- en saneringsbeleid zal worden verfijnd. Om er 
voor te zorgen dat verontreinigde terreinen gekend zijn, wordt een actief  inventariserings-
beleid gevoerd, onder meer door gronden die binnen de strategische projecten vallen in 
kaart te laten brengen.

Bodemsanering wordt gezien in het teken van economisch herstel. In het kader van het 
bestrijden van de economische crisis zullen vanuit het bodembeleid stimulansen worden 
uitgewerkt. Zo zal een tijdelijke, substantiële verlaging worden doorgevoerd van financiële 
zekerheden indien de bodemsaneringen snel worden gestart, waardoor bedrijven meer 
kredietruimte krijgen. Bovendien wil de minister een geïntegreerde aanpak aanbieden 
voor verontreinigde gronden met een belangrijk economisch ontwikkelpotentieel, waarbij 
oplossingen op maat worden uitgewerkt in samenwerking met alle betrokken actoren. Het 
gaat dan zowel over woonzones op risicogronden als industrieterreinen. 
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Bodemonderzoek en -sanering moeten een sociaal-maatschappelijke meerwaarde bieden. 
Er wordt een programma uitgewerkt voor bodemonderzoek en -sanering bij scholen, zie-
kenhuizen en rusthuizen, zodat de risico’s in deze maatschappelijk belangrijke sectoren zo 
vlug mogelijk weggewerkt worden en investeringen niet langer vertraagd worden door een 
bodemverontreiniging.

Tegen het einde van de legislatuur worden onderzoeks- of saneringstrajecten opgestart bij 
alle eigenaars die in het verleden een vrijstelling van saneringsplicht hebben bekomen. Op 
die manier wil de minister komen tot een versnelde ambtshalve sanering bij onschuldige 
eigenaars.

De drinkwaterwinningen zijn van strategisch belang voor Vlaanderen. In het verleden 
hebben enkele van hen reeds problemen ondervonden van verontreinigingen. Om ernstige 
problemen te voorkomen, zal een programma worden uitgewerkt. Risicoactiviteiten in 
beschermingszones moeten systematisch worden geïnventariseerd en onderzocht en ver-
ontreiniging moet zo snel mogelijk worden aangepakt.

De beleidsnota bevat ook doelstellingen inzake erosie en bodemaantasting. Erosiebestrij-
ding blijft de komende regeerperiode de speerpunt van het bodembeschermingsbeleid. Een 
preventief  erosiebeleid is erg belangrijk voor het ondersteunen van de rioleringsinspan-
ningen van de gemeenten en het beheersen van de sedimentaanvoer naar waterlopen en 
waterwegen. Elke euro die in erosiebestrijding wordt geïnvesteerd, wordt dubbel terug ver-
diend door minder schade en opruimkosten. 

De gemeenten en landbouwers worden gestimuleerd om over te gaan tot erosiebestrij-
dingswerken en passende beheersmaatregelen. In dit kader wordt onder meer het erosie-
besluit bijgestuurd tot een meer werkbaar en resultaatgericht besluit. Tevens worden de 
bestaande beheersovereenkomsten erosie in het kader van het Vlaams Plattelandsbeleids-
plan geëvalueerd en zo nodig bijgestuurd.

Een doelstelling is tussen 2008 en 2014 de Vlaamse Regionale Indicator (VRIND-indica-
tor) voor de bodemerosiebestrijding op gemeentelijk niveau te verdubbelen van zeven tot 
veertien percent. Deze beleidsindicator meet de effectiviteit van de erosiebestrijdingsmaat-
regelen (kleinschalige erosiebestrijdingswerken en beheersovereenkomst erosiebestrijding).

De minister verwijst naar de beleidsnota voor de doelstellingen over natuurlijke rijkdom-
men.

2.6. Biodiversiteitsbeleid

Inzake biodiversiteit moet Vlaanderen in 2020 de vergelijking met de Europese economi-
sche topregio’s aankunnen. De minister wil dat ambitieus aan het behoud, het herstel en 
de versterking van de biologische diversiteit wordt gewerkt. Via een gericht beleid moe-
ten alle Vlamingen in hun directe omgeving beschikken over een basisnatuurkwaliteit. 
Daartoe zullen de instandhoudingsdoelstellingen worden opgemaakt.

Rekening houdend met de ecologische draagkracht, worden vanuit het natuur-, bos- en 
groenbeleid bijkomende inspanningen geleverd om de beleefbaarheid en de toeganke-
lijkheid van de natuurgebieden, bossen en parken verder te verbeteren. Eén van de uit-
dagingen bij het creëren van sociaal warme steden is de realisatie van multifunctionele 
stads(rand)bossen.

Verder bouwend op het overlegmodel tussen alle betrokken partners, wil Vlaanderen met 
de uitvoering van het Sigmaplan, het Zwinproject, het Grensmaasproject alsook met het 
rivierherstel Leie, de natuurlijkheid, de beveiliging tegen overstromingen en de bevaar-
baarheid van waterlopen laten samensporen. 
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Vlaanderen maakt de realisatie van kwaliteitsvolle natuur mogelijk door te streven naar 
een jaarlijkse uitbreiding van 3000 ha aan gebieden onder effectief  natuurbeheer, zoals 
ook in het regeerakkoord is opgenomen. 

Vertrekkend van een optimalisatie, vervollediging en uitvoering van de regelgeving betref-
fende soorten, jacht, wildschade en riviervisserij, wil Vlaanderen de toestand van kritische 
soorten en soortengroepen verbeteren, teneinde de biodiversiteit in stad en platteland te 
bevorderen. 

Door een verdere uitwerking van de evaluatie van de instrumentenmix wil de minister 
komen tot een efficiëntere inzet van middelen in het natuur- en bosbeleid. De minister 
herinnert eraan dat in de vorige regeerperiode werd gestart met de evaluatie van de instru-
menten die in het natuur- en bosbeleid worden ingezet. Deze evaluatie wordt verder afge-
werkt en waar nodig worden de instrumenten bijgestuurd om tot een effectief, efficiënt en 
billijk pakket te komen. 

In het kader van de werkzaamheden zal aandacht worden besteed aan de subsidiariteit, 
samenwerking met partners en overleg met de doelgroepen. Vlaanderen zet maximaal 
in op samenwerking en integratie tussen beleidsvelden en sectoren met het oog op het 
behoud, het herstel en de versterking van de biodiversiteit.

Het natuur- en bosbeleid is gebaseerd op een degelijke wetenschappelijke onderbouwing. 
Alle biodiversiteitsdata zouden via één informatie- en datacentrum beschikbaar moeten 
zijn.

Rekening houdend met de ecologische draagkracht, worden vanuit het natuur-, bos- en 
groenbeleid bijkomende inspanningen geleverd om de beleefbaarheid en de toegankelijk-
heid van de natuurgebieden, bossen en parken verder te verbeteren. De Vlaamse overheid 
wil als een goede gastheer garant staan voor een kwaliteitsvol en duurzaam beheer van de 
gebieden. Een evaluatie van het subsidiesysteem voor openstelling kan ervoor zorgen dat 
middelen gerichter kunnen ingezet worden, zodat naast de eigendommen van het Vlaamse 
Gewest en de terreinbeherende verenigingen ook domeinen van andere instanties en parti-
culieren aangemoedigd worden om een recreatief  aanbod te creëren. 

Vlaanderen zet de regionale landschappen in om, vanuit een geïntegreerde visie en reke-
ning houdend met de lokale draagkracht, de beleefbaarheid van de open ruimte te verster-
ken en in samenspraak met alle actoren het maatschappelijk draagvlak voor natuur- en 
landschapsbeleid duurzaam te versterken en te vergroten. Het instrument regionale land-
schappen is volgens de minister een voorbeeld van aanmoedigend beleid, gebaseerd op 
samenwerking, en van de integratie van verschillende beleidsvelden zoals landschapszorg, 
landbouw, platteland, toerisme en zelfs erfgoed. 

De minister wil multifunctionele stads(rand)bossen realiseren en de zonevreemde bossen 
herbestemmen waar nuttig en mogelijk. 

De minister verwijst tot slot naar de effectieve uitvoering van de doelstellingen inzake de 
afbakening van natuur, bos en groen opgenomen in het Ruimtelijk Structuurplan Vlaan-
deren. Het RSV kadert in het beleid inzake ruimtelijke ordening maar de uitvoering ervan 
is essentieel voor het Vlaamse natuurbeleid.

2.7. Beleid lokale leefkwaliteit

Inzake hinder vermeldt de minister dat Vlaanderen tegen 2020 het aantal ernstig gehinder-
den door verkeerslawaai met vijftien percent wil verminderen.
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De prioritaire knelpunten inzake weg- en spoorverkeerslawaai worden aangepakt. 
De minister verwijst naar de Europese richtlijn Omgevingslawaai. Na de opmaak van 
geluidsbelastingkaarten worden, in samenwerking met de ministers bevoegd voor andere 
relevante beleidsdomeinen – Mobiliteit en Openbare Werken, Ruimtelijke Ordening – 
geluidsactieplannen uitgewerkt die concrete maatregelen bevatten voor de aanpak van 
hinder door omgevingslawaai, met prioriteit voor de zwaarste knelpunten.

De stiltegebieden worden verder uitgebouwd. Het beleid rond stiltegebieden spoort samen 
met de doelstellingen van de Europese richtlijn en kreeg de laatste jaren verder vorm met 
het ontwikkelen van het kwaliteitslabel ‘Stiltegebied’.

Milieu en gezondheid blijven voor de minister een onlosmakelijk verbonden geheel. Het 
Pact 2020 stelt dat tegen 2020 de gestage afname van de druk op milieu en natuur maakt 
dat het aantal gezonde levensjaren dat verloren gaat als gevolg van milieuvervuiling, sig-
nificant daalt tegen 2020. Om dit te realiseren, wordt naast het verbeteren van de kwaliteit 
van de buitenlucht, water en bodem ook de verbetering van de kwaliteit van het binnen-
huismilieu, de woon- en werkomgeving, en de voeding als centrale doelstelling opgeno-
men.

De minister wil een goed onderzoeksprogramma voor milieu en gezondheid uitwerken 
om de geïntegreerde beleidsvertaling van wetenschappelijke inzichten te onderbouwen. De 
bestaande meetnetten, als instrument voor de ontwikkeling en opvolging van het gevoerde 
beleid voor milieu en gezondheid, worden uitgebouwd en onderling afgestemd. Een breed 
maatschappelijk draagvlak wordt nagestreefd inzake een goed wetenschappelijk onder-
bouwd milieu- en gezondheidsbeleid, gebaseerd op open communicatie, sensibilisatie en 
maatschappelijke betrokkenheid.

Er moet een geïntegreerd horizontaal beleid voor de binnenhuisproblematiek komen. 
Daarbij zal deze legislatuur vooral aandacht gaan naar de bescherming van kwetsbare 
groepen zoals kinderen – er lopen al projecten rond kribbes en er is de werking gericht 
op scholen – en een gezond binnenhuisklimaat in laagenergiegebouwen, zodat energie-
efficiëntie en gezondheid optimaal kunnen worden gecombineerd. 

Er zal ook een geïntegreerd horizontaal beleid worden gevoerd voor de prioritaire milieu-
gezondheidskundige onderwerpen van de Vlaamse Regering. Er worden concrete beleids-
acties opgezet voor de gekende en nieuwe gebiedsgerichte knelpunten rond milieu en 
gezondheid in Vlaanderen. 

2.8. Mestbeleid

Het mestbeleid is een essentieel onderdeel voor het bereiken van een goede waterkwaliteit 
voor stikstof (N) en fosfor (P). Een nieuw actieprogramma 2011-2014 in het kader van de 
Nitraatrichtlijn met behoud van de derogatie draagt hiertoe bij.

Een nieuwe actieprogramma wordt uitgewerkt voor het verkrijgen van een derogatie voor 
de periode 2011-2014. De minister wil de efficiëntie van de regelgeving verhogen door te 
focussen op specifieke gebieden. Door een individuele benadering wordt de adviserende 
en sensibiliserende rol van de Mestbank versterkt. De minister wil zorgen voor de verfij-
ning van de bestaande e-loketten – zoals het Mest Transport Internet Loket (MTIL), het 
Mest Internet Loket (MIL) en het Staalname Melding Internet Loket (SMIL) – en ze met 
nieuwe interactieve toepassingen uitbreiden. Hierbij staan de digitale gegevensverstrek-
king en het opvolgen van de eigen gegevens door de doelgroep centraal.

Mestverwerking als belangrijke steunpilaar voor het mestbeleid wordt verder uitgebouwd 
en draagt bij tot een beter nutriënten-evenwicht, een duurzame bodemkwaliteit en groene 
energie.
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2.9. Beleid open ruimte

De strategische doelstelling voor het openruimtebeleid is de kwaliteit van de open ruimte 
te verbeteren via een gebiedsgericht beleid en gebiedsgerichte investeringen. Met gebieds-
gerichte projecten wil de minister ook uitvoering geven aan de ruimtelijke afbakenings-
processen, die vorige legislatuur zijn opgestart en die deze regeerperiode zullen worden 
voltooid.

3. Slagkrachtige overheid

De minister verwijst naar de gedrukte beleidsnota voor wat betreft de doelstellingen 
om tot een slagkrachtige werking van het beleidsdomein Leefmilieu, Natuur en Energie 
(LNE) te komen. Belangrijke aandachtspunten zijn een doeltreffende bestuurlijke hand-
having van milieu-inbreuken en milieumisdrijven. Een goede handhaving heeft ook een 
preventieve werking. De uitvoering van het nieuwe Milieuhandhavingsdecreet is voor de 
minister een sluitstuk van het milieubeleid. 

II. BESPREKING

1. Algemeen – uitgangspunten

Mevrouw Marleen Van den Eynde stelt dat het milieubeleid in Vlaanderen voor bijna 80 
percent vanuit Europa wordt gestuurd. Het is dan ook voor de Vlaamse Regering, en voor 
de minister van Leefmilieu in de eerste plaats, van bijzonder groot belang dat goed wordt 
onderhandeld met Europa, en dat de Vlaamse Regering een aanspreekpunt heeft bij de 
Europese Commissie zodat de richtlijnen op de juiste manier worden geïnterpreteerd en 
tijdig in Vlaamse wetgeving worden omgezet. Het is niet altijd gemakkelijk om de voorop-
gestelde doelstellingen te behalen. Maar dat er rapporten ontbreken wanneer men verant-
woording moet afleggen bij Europese Commissie over de gedane inspanningen is volgens 
het lid geen vorm van goed bestuur.

De heer Hermes Sanctorum meent dat vaagheid troef  is in de beleidsnota Leefmilieu 
en Natuur. Er staan weinig concrete doelstellingen en maatregelen in. In de tekst staan 
veel minimaliserende adjectieven en bijwoorden, wat volgens het lid duidt op een weinig 
ambitieus Vlaams milieubeleid. Het blijft vaak bij holle bewoordingen. Het lid geeft daar 
diverse voorbeelden van die verder in het verslag aan bod komen en die betrekking hebben 
op het klimaatbeleid, luchtbeleid, integraal waterbeleid, afvalstoffen- en materialenbeleid 
en het beleid inzake lokale leefkwaliteit.

De heer Johan Sauwens feliciteert minister Schauvliege met de ambitieuze beleidsnota. De 
ervaring met de voorganger van de minister in de vorige regeerperiode was reeds positief. 
Het is goed dat Vlaanderen op diverse terreinen mee een vooraanstaande rol vervult in de 
Europese strijd voor een beter leefmilieu. 

De heer Sauwens verwijst naar de Klimaatconferentie, die in december 2009 in Kopenha-
gen werd georganiseerd. Wat het leefmilieu en de toekomst van de planeet aarde betreft, 
is er crisis in het hoofd van vele Vlamingen. Eén van de gedachten daarbij is dat het hui-
dige economische ontwikkelingsmodel een zeer grote welstand heeft gebracht maar dat 
daarvoor een zuivere greep uit het natuurlijk kapitaal van onze planeet werd genomen. 
Dagelijks is er daarover verontrustend nieuws te verwerken en dat leidt tot een gevoel 
van onveiligheid. Het verbruik van grondstoffen en brandstoffen evolueert zeer snel. Hoe 
eindigt deze rit waarvan de remmen nog moeten worden ontworpen? Er is volgens de 
heer Sauwens ook een positieve zijde. De Klimaatconferentie toont aan dat we op een 
uniek schakelmoment in de geschiedenis zijn gekomen. De minister kan daartoe bijdra-
gen. Wanneer binnenkort België het Europese voorzitterschap waarneemt, zal ze een grote 
verantwoordelijkheid dragen. Het is positief  dat de minister de ambitie heeft om van het 
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Belgische voorzitterschap van de Europese Unie gebruik te maken om mee het Europese 
milieubeleid in goede banen te leiden.

De fractie van de heer Sauwens wil de minister steunen in het zoeken naar een duurzaam 
ontwikkelingsmodel dat geloofwaardige perspectieven biedt om klimaatveranderingen 
tegen te gaan, voedselvoorziening te verzekeren en tegelijkertijd ook de biodiversiteit, de 
veelheid van levensvormen op aarde, in stand te houden. De groene economie die daarbij 
moet worden ontwikkeld kan niet anders dan hoogtechnologisch zijn. Maar kan die ont-
wikkeling ook samengaan met meer natuur? 

De heer Sauwens zal verder in zijn tussenkomst ingaan op de biodiversiteit en het samen-
gaan van de strijd voor een beter leefmilieu met de gezondheidseffecten daarvan.

Volgens mevrouw Gwenny De Vroe is de beleidsnota een goed gestructureerd werkstuk. De 
nota bevat een analyse van de huidige toestand en strategische en operationele doelstellin-
gen per beleidsdomein. Het uitgangspunt voor het beleid is het tot stand brengen van een 
groene economie. Daarbij wordt verwezen naar ecologische innovatie en een voorloopbe-
leid op het vlak van eco-efficiëntie. Dat einddoel stemt overeen met dat van de Open Vld. 

Uit de tekst blijkt ook dat het naleven van de Europese regelgeving bijna het hele leef-
milieubeleid domineert. Er blijkt geen intentie uit om bij de implementatie van die regel-
geving strenger te zijn dan nodig. Mevrouw De Vroe steunt ook het voornemen om de 
instrumenten te evalueren op hun gedragssturend karakter eerder dan ze als louter finan-
cierend te willen handhaven. 

Verder in haar tussenkomst gaat ze onder meer in op het klimaat- en luchtbeleid, waterbe-
leid, afvalstoffenbeleid, bodembeleid, biodiversiteitsbeleid en hinder. Haar eindconclusie 
is dat de beleidsnota in grote lijnen het voortzetten is van het beleid uit de vorige regeerpe-
riode. De beleidsnota bevat geen grote vernieuwingen, behalve misschien de invoering van 
een groenere autofiscaliteit via de belasting op de inverkeerstelling (BIV). De minister gaat 
door met de uitvoering van de bestaande, weliswaar vrij nieuwe milieudecreten op alle 
terreinen zonder verder te komen dan het evalueren, bijsturen of optimaliseren ervan. De 
nota blijft bijzonder vaag over concrete maatregelen en er wordt veel verwezen naar nog 
te organiseren overleg of gerichte beleidsnota’s in de toekomst. Mevrouw De Vroe had de 
beleidsnota graag ambitieuzer gezien. 

Mevrouw Tinne Rombouts feliciteert de minister met de voorliggende beleidsnota. De 
beleidsnota is overzichtelijk, goed gestructureerd en kadert het milieubeleid in een bredere 
context. Er spreekt ambitie en draagkracht uit om ook in de komende regeerperiode werk 
te maken van een goed leefmilieu- en natuurbeleid. Het is niet altijd belangrijk talrijke 
nieuwe doelstellingen te formuleren, dan wel te zorgen voor een correcte uitvoering van 
de doelstellingen.

De omzetting van Europese regelgeving moet op een correcte en tijdige manier gebeuren. 
Dit is volgens mevrouw Rombouts op zich al een belangrijke uitdaging. De ervaring uit 
het verleden leert immers dat een juiste en tijdige implementatie niet altijd eenvoudig is. 
De omzetting moet gebeuren met oog voor de speciale situatie van Vlaanderen, rekening 
houdend met de andere topregio’s en met de doelstellingen die worden vooropgesteld. 

Het lid gaat verder in haar uiteenzetting onder meer in op het integraal waterbeleid en 
het beleid inzake afvalstoffen, bodem en natuurlijke rijkdommen, biodiversiteit en open 
ruimte.

De heer Bart Martens meent dat het geen gemakkelijke taak is om minister van Leefmilieu 
te zijn. Het resultaat van het beleid is afhankelijk van de inspanningen die andere minis-
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ters doen. Het lid geeft als voorbeeld het natuurbeleid. De minister van Leefmilieu moet 
samen met de minister van Ruimtelijke Ordening voortgang maken met groene ruimte-
lijke uitvoeringsplannen om verder te werken aan het Vlaams Ecologisch Netwerk (VEN). 
Voor de vergroening van transportstromen moet de minister goed samenwerken met de 
minister van Mobiliteit en voor de vergroening van de energievoorziening met de minister 
van Energie. De voorbeeldrol van de overheid en het vergroenen van het eigen wagenpark 
van de Vlaamse overheid is grotendeels afhankelijk van de inspanningen van de minister 
van Bestuurszaken. Verder heeft de minister van Leefmilieu de medewerking van de lokale 
besturen nodig voor de aanleg van rioleringen en het afvalbeleid. De verticale en horizon-
tale integratie worden volgens het lid cruciaal voor een succesvol milieubeleid. 

Voor de heer Martens moet de tijdige en correcte omzetting en toepassing van Europese 
en internationale wetgeving een bijzonder aandachtspunt zijn. Tachtig percent van de 
Vlaamse milieuwetgeving zou voortvloeien uit verordeningen, richtlijnen of  internatio-
nale akkoorden. Dat betekent dat nieuwe ontwikkelingen goed moeten worden opgevolgd 
en de consequenties voor Vlaanderen van bij de aanvang moeten worden ingeschat. De 
omzetting moet bovendien tijdig gebeuren. De heer Martens dringt er in dit verband op 
aan om binnen de Nationale Klimaatcommissie snel werk te maken van de interne verde-
ling van de lasten die volgen uit het Europese energie- en klimaatbeleid. 

Het tijdig omzetten en toepassen van de Europese regelgeving is cruciaal voor de eigen 
geloofwaardigheid. In 2010 wordt België voorzitter van de Europese Unie en zal de minis-
ter de Europese Ministerraden Milieu moeten voorzitten. De stand van zaken van de 
omzetting en de toepassing van de richtlijnen zouden in dat opzicht nog moeten verbe-
teren. Uit het verdrag van Lissabon vloeit ook voort dat het niet naleven van Europese 
richtlijnen sneller tot boetes en dwangsommen zal leiden. Het Europees Hof van Justitie 
krijgt daartoe ruimere mogelijkheden. De heer Martens vraagt dat de commissie een over-
zicht zou krijgen van de knelpunten inzake omzetting en toepassing van richtlijnen. Welke 
richtlijnen zijn problematisch? Het lid denkt in de eerste plaats aan de richtlijnen betref-
fende de nationale emissieplafonds voor verzurende en ozonvormende stoffen (NEC-richt-
lijn).

Minister Joke Schauvliege antwoordt dat ze de bemerking van mevrouw Van den Eynde 
over het ontbreken van rapporten niet kan plaatsen. Vlaanderen zorgt ervoor om tijdig te 
rapporteren aan de Europese Commissie. 

Tijdig en correct omzetten van Europese regelgeving is een algemene doelstelling voor 
de hele Vlaamse Regering. Ten aanzien van de heer Martens antwoordt de minister dat 
de lijsten van om te zetten Europese regelgeving zeer regelmatig aan de Vlaamse Rege-
ring worden bezorgd. De Vlaamse minister bevoegd voor Buitenlands Beleid rapporteert 
maandelijks en halfjaarlijks aan de Vlaamse Regering over Europese ontwikkelingen. 
Deze mededeling bevat onder meer informatie over de omzetting en toepassing van Euro-
pese regelgeving. Dit overzicht is publiek toegankelijk op de website www.vlaanderen.be.

De lijsten van om te zetten regelgeving maken deel uit van regelmatig overleg tussen de 
drie gewesten en de federale overheid en staan ook steeds op de agenda van het overleg-
comité.

In het Vlaams Overleg Milieu- en EnergieRegelgeving (VOMER) binnen het beleidsdo-
mein LNE worden de ontwikkelingen in de leefmilieuregelgeving besproken en opgevolgd. 
Via een regelgevingsagenda wordt op de beleidsraad Leefmilieu en op VOMER de tijdige 
omzetting bewaakt. 
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Repliek

De heer Hermes Sanctorum blijft na de bespreking van de beleidsnota bij zijn voornaam-
ste kritiek, met name dat vele doelstellingen vaag zijn geformuleerd en dat belangrijke 
doelstellingen altijd worden doorgeschoven naar de toekomst, vooral naar het magische 
jaar 2020. Van tussentijdse doelstellingen is nauwelijks sprake. 

De minister ontkent dat alle maatregelen worden doorgeschoven naar 2020. Naast het 
Pact 2020 en ViA is er een lopend milieubeleidsplan (MINAplan 3+) en een milieujaar-
programma dat wordt uitgevoerd. Er wordt nu een nieuw milieubeleidsplan voor de peri-
ode 2011-2015 (MINAplan 4) opgesteld waarin de doelstellingen uit de beleidsnota zullen 
worden uitgewerkt. 

2. Klimaatbeleid

De heer Hermes Sanctorum leest in de beleidsnota dat tegen 2020 een verdergaande ver-
laging van de broeikasgasemissies zal worden gerealiseerd, “conform de voor Vlaanderen 
decretaal en in het kader van de Europese klimaatwetgeving vastgestelde doelstellingen”. 
Bij de bespreking van de voorstellen van resolutie naar aanleiding van de Klimaatconfe-
rentie in Kopenhagen (Parl. St. Vl. Parl. 2009-10, nr. 282/2) was er echter geen meerder-
heid voor het vastleggen van de door Groen! voorgestelde jaarlijkse reductie van de eigen 
uitstoot van broeikasgassen met drie percent in een Vlaams Klimaatdecreet. Is er al meer 
duidelijkheid over de verdeling tussen de gewesten van de inspanningen tegen 2020? De 
vraag naar de verdeling moet volgens het lid dringend worden beantwoord.

Volgens de heer Sanctorum is het deel over klimaat zeer vaag. Het is logisch dat er een 
klimaatbeleidsplan 2013-2020 zal worden opgesteld, maar over de inhoud is de minister 
onduidelijk. Wat moet worden verstaan onder een maatschappelijk aanvaardbare reduc-
tie van broeikasgasuitstoot? Dergelijke formuleringen getuigen volgens het lid van weinig 
ambitie. 

Mevrouw Gwenny De Vroe leest in de beleidsnota dat het doel is om, conform de Europese 
doelstelling, ervoor te zorgen dat de CO2-uitstoot tegen 2020 gedaald is. Wat dit precies 
voor Vlaanderen inhoudt, blijft in het ongewisse, gelet op de nog te voeren gesprekken 
met de andere gewesten. Er wordt enkel gesteld dat de verdeling billijk en evenwichtig 
moet zijn. Om de doelstelling te bereiken wordt een klimaatbeleidsplan 2013-2020 opge-
steld, waarbij voor aanvullende aankoop van emissierechten en flexibiliteitsmechanismen 
de internationale voorwaarden op het vlak van duurzame ontwikkeling moeten worden 
nageleefd. Het systeem van verhandelbare emissierechten zal verder worden uitgebouwd. 
Opvallend is volgens het lid de opname in het deel bodem van de valorisatie van de moge-
lijkheid tot berging van CO2 in de diepe ondergrond. Hierover zal kennis worden vergaard 
samen met de Europese Commissie en bedrijven. 

Dit alles blijft volgens mevrouw De Vroe erg vaag en algemeen in vergelijking met de 
intenties van Open Vld. Haar fractie wil de Kyoto-doelstellingen inzake de reductie van 
CO2 waartoe België zich heeft verbonden onverkort halen door duurzame maatregelen die 
diverse aspecten van het menselijk handelen betreffen: de woon-, consumptie- en verplaat-
singsgewoonten, de productiewijzen van de bedrijven en de wijze van elektriciteitsopwek-
king. Voor Open Vld zijn milieu en ondernemen geen tegenstanders maar bondgenoten. 
Beide kunnen perfect op elkaar inspelen en elkaar versterken mits voluit voor ecologische 
innovatie wordt gekozen. Door het ontwikkelen van nieuwe technologieën kan een win-
winsituatie worden gecreëerd: de CO2-uitstoot kan in Vlaanderen worden verminderd en 
de Vlaamse ondernemingen kunnen deze nieuwe technologieën elders rendabiliseren. Om 
de energieproductie te decentraliseren, moet de huidige centralistisch georganiseerde ener-
gie-infrastructuur evolueren naar een soort internetstructuur met een veelheid en diversi-
teit van producenten die via een slim netwerk met elkaar worden verbonden. 
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Voor grote ondernemingen die meewerken aan het Europese systeem van verhandelbare 
emissierechten, wil Open Vld de rechten voor ondernemingen die onderhevig zijn aan 
internationale concurrentie, op basis van benchmarking, gratis ter beschikking stellen. 
Voor andere ondernemingen wil Open Vld de rechten geheel of  gedeeltelijk via een vei-
ling op de markt brengen. Eco-besparingen kunnen worden gerealiseerd via derdepartijfi-
nanciering van passiefhuizen, eco-efficiëntieverhogingen en dynamische productnormen. 
Open Vld pleit voor investeren in de ontwikkeling van CO2-arme hernieuwbare energie-
bronnen en technieken. Er moet een eco-energiemix komen voor de productie van elek-
triciteit als alternatief  voor fossiele brandstoffen. De discussie over hernieuwbare energie 
moet volgens mevrouw De Vroe volledig worden gevoerd, maar dan wel op het vlak van 
rendabiliteit en met inbegrip van alle energievormen. Hierbij dient het gebruik van deze 
energie als maatstaf  te worden genomen en niet de productie. De overheidstussenkomst 
via de groenestroomcertificaten voor hernieuwbare energie moeten voor Open Vld worden 
gedifferentieerd in functie van de technologie. De middelen die daarvoor worden ingezet, 
moeten rekening houden met de rendabiliteit van de maatregelen. De overheid moet de 
verschillende steunmaatregelen via één loket coördineren en eenvoudiger maken voor de 
burger.

De heer Bart Martens dringt erop aan om binnen de Nationale Klimaatcommissie snel 
werk te maken van de interne verdeling van de lasten die voortvloeien uit het Europese 
energie- en klimaatbeleid. Het snel vastleggen van de afspraken zal bijdragen tot een sta-
biel investeringsklimaat. Het gaat niet alleen over de doelstellingen op het vlak van broei-
kasgasreductie en hernieuwbare energie, maar ook over de verdeling van de opbrengsten 
van de veiling van emissierechten. Voor de fractie van de heer Martens moet het leeu-
wendeel van de opbrengsten aan klimaatgerelateerde bevoegdheden en projecten worden 
besteed. Staat de verdeling al op de agenda van de Nationale Klimaatcommissie? Hoe kan 
het parlement daarbij worden betrokken? 

De minister antwoordt dat binnen de Nationale Klimaatcommissie een werkgroep werd 
opgericht die wordt belast met het voorstellen van pistes voor de interne Belgische ver-
deling van alle doelstellingen en alle elementen van het energie- en klimaatpakket, dus 
inclusief  de verdeling van de veilingopbrengsten, de financiering van het internationale 
klimaatbeleid enzovoort. Deze werkgroep werkt volgens de minister aan een hoog ritme. 
Aangezien elke lidstaat uiterlijk eind juni 2010 een actieplan moet indienen dat aangeeft 
hoe hij de hernieuwbare energiedoelstelling zal realiseren, wordt een uitkomst van de 
werkgroep in het voorjaar van 2010 verwacht. De Vlaamse overheid draagt constructief  
bij aan de besprekingen. Het bereiken van een akkoord hangt uiteraard ook van de andere 
overheden af.

Pas als effectief  duidelijk is welke klimaatdoelstellingen Vlaanderen zal aangaan in de 
periode 2013-2020 kan werk worden gemaakt van de opmaak van het klimaatbeleidsplan 
2013-2020. Dit plan zal uiteraard voortbouwen op het bestaande klimaatplan, maar zal er 
ook voor zorgen dat ambitieuzere reductiedoelstellingen kunnen worden gerealiseerd. De 
minister verstaat onder maatschappelijk aanvaardbare reductie van broeikasgasuitstoot 
een reductie die op een kostenefficiënte manier en met voldoende draagkracht en steun bij 
de doelgroepen kan worden gerealiseerd.

De minister dankt mevrouw De Vroe voor de vele constructieve voorstellen inzake het 
terugdringen van de broeikasgasuitstoot. Het Voortgangsrapport 2008 beschrijft de stand 
van zaken van het klimaatbeleid midden 2009. Het klimaatbeleid is in voortdurende ont-
wikkeling en de voorstellen van het lid zullen bij de verdere uitwerking worden meegeno-
men.

De bedrijven die onder het Europese emissiehandelssysteem vallen, zullen vanaf 2013 op 
een geharmoniseerde manier worden behandeld. Vlaanderen verdedigt binnen België en 
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op het Europese forum een aanpak die bedrijven behoedt voor concurrentievervalsing en 
die de inspanningen van goed presterende bedrijven erkent. Mevrouw De Vroe deed ver-
schillende suggesties met betrekking tot de energie-infrastructuur en hernieuwbare ener-
gie. De minister zal deze overmaken aan haar collega bevoegd voor energie. De minister 
meent alvast dat het Vlaamse actieplan voor de invulling van de Vlaamse doelstelling 
inzake hernieuwbare energie hierop een antwoord zal formuleren. 

Repliek

De heer Hermes Sanctorum vraagt of  de minister, als Vlaams minister van Leefmilieu, 
voorstander is van een Europese doelstelling van een reductie van 30 percent van de broei-
kasgassenuitstoot. Door een aantal specifieke maatregelen, bijvoorbeeld inzake landge-
bruik, veranderingen in landgebruik en bosbouw (LULUCF), kan die doelstelling volgens 
het lid gemakkelijker worden gehaald dan soms wordt beweerd. Staat de minister ach-
ter die doelstelling en wil ze dat percentage verdedigen binnen de Belgische en Europese 
besluitvorming?

De minister herhaalt het standpunt dat met de federale overheid en de drie gewesten 
werd ingenomen en dat stelt dat België het Europese standpunt onderschrijft (20 percent 
reductie en 30 percent onder bepaalde voorwaarden). Midden januari 2010 is er informele 
Europese Raad Milieu waarop zal worden bekeken welke houding de EU na Kopenhagen 
zal aannemen.

De heer Hermes Sanctorum begrijpt dat naar het Europese standpunt wordt verwezen, 
maar wat is het standpunt van de minister als Vlaams minister van Leefmilieu? De EU 
heeft nu de gelegenheid om de doelstelling op te trekken naar 30 percent, er zijn nu bijko-
mende instrumenten beschikbaar. Met welk standpunt zal de minister naar de Europese 
vergadering trekken? 
 
De minister repliceert dat ze als Vlaams minister op vergaderingen van de EU het stand-
punt moet verdedigen dat in het overleg tussen de federale overheid en de drie gewesten 
werd afgesproken. De minister kan op Europese fora geen individueel standpunt verde-
digen. België heeft altijd het standpunt ingenomen dat een verlegging van de doelstelling 
naar 30 percent mogelijk is als de andere industrielanden een vergelijkbare inspanning 
doen. Het is nu afwachten welke inspanningen de andere landen de komende maanden 
gaan voorstellen. 

3. Luchtbeleid

3.1. Normoverschrijdingen en gezonde levensjaren

De heer Hermes Sanctorum herhaalt dat de beleidsnota op talrijke punten zeer vaag is. 
Wanneer het gaat over een verhoogde kwaliteit van de leefomgeving, vermeldt de beleids-
nota het vermijden van normoverschrijdingen van de concentratie gevaarlijke stoffen in 
de lucht als uitdaging (p. 16). Het is volgens het lid nogal vanzelfsprekend dat de minister 
normoverschrijdingen tracht te vermijden. Maar wat zijn de concrete maatregelen?

Het lid ziet een ander voorbeeld van de vaagheid van de beleidsnota in de aankondiging 
dat het aantal gezonde levensjaren dat verloren gaat als gevolg van luchtverontreiniging/
milieuvervuiling tegen 2020 significant moet dalen. Maar in statistieken wordt al snel een 
significante daling bereikt. Welke daling wil de minister concreet realiseren?

De minister antwoordt dat het logisch is dat in de beleidsnota wordt vermeld dat in de 
toekomst normoverschrijdingen moeten worden vermeden. Ze doelt hiermee enerzijds op 
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de overschrijding van de jaargrenswaarde van lood in Beerse en anderzijds op de over-
schrijding van de daggrenswaarde van PM10 en de jaargrenswaarde van NO2 op een aantal 
locaties in Vlaanderen.

Over de overschrijding van de jaargrenswaarde van lood in Beerse ten gevolge van de 
activiteiten in het bedrijf  Metallo-Chimique, kan de minister meedelen dat ze op korte 
termijn een saneringsplan bij de Europese Commissie zal indienen, waarin ook wordt 
gerapporteerd over de maatregelen die de voorbije jaren al zijn genomen. De belangrijkste 
maatregelen hierin opgenomen, richten zich op de reductie van de emissies van diffuus 
stof, waaraan het lood gebonden is. Ook wordt extra studiewerk verricht naar de bron-
nen van het lood en zal meer aandacht aan het informeren van de omwonenden worden 
besteed. Hierdoor zou in de nabije toekomst geen overschrijding van de jaargrenswaarde 
meer mogen voorkomen.

Omtrent de maatregelen naar aanleiding van de overschrijding van de PM10-daggrens-
waarde, wil de minister verwijzen naar de verschillende plannen die hiertoe de voorbije 
jaren zijn opgesteld en die worden vermeld in antwoord op de vraag van mevrouw Van 
den Eynde over fijn stof (cf. infra).

Betreffende de overschrijding van de jaargrenswaarde van NO2 wil de minister meegeven 
dat de NOx-emissies van de stationaire bronnen in Vlaanderen de afgelopen jaren heel 
grondig zijn gesaneerd, en dit voornamelijk in de elektriciteitssector en de raffinaderijen. 
In 2009 is een nieuwe milieubeleidsovereenkomst met de chemiesector ondertekend met 
daarin een strenger NOx-plafond vanaf 2013. Ook met de glasindustrie werd een milieu-
beleidsovereenkomst ondertekend. Het voorstel voor milieubeleidsovereenkomst met de 
elektriciteitssector is eind 2009 in eerste lezing aan de Vlaamse Regering voorgelegd. 

Veel extra reductiepotentieel is er volgens de minister niet meer bij de stationaire bronnen. 
De reden waarom de NO2-jaargrenswaarde in Vlaanderen nog wordt overschreden, is in 
grote mate te zoeken bij de verkeersemissies, met name een verhoging van de emissiefacto-
ren – die een puur technische correctie inhoudt en geen reële verslechtering aangeeft – en 
de verdieseling van het wagenpark. De minister verwijst verder naar haar antwoord op de 
vragen van mevrouw De Vroe en van de heer Martens terzake (cf. infra).

De minister antwoordt op de vraag over de reductie van het aantal verloren levensjaren 
dat dit één van de doelstellingen is die aan de basis ligt van het Europese beleid rond 
luchtverontreiniging en van de thematische Strategie Lucht in het bijzonder. Bij de uitwer-
king van deze thematische strategie was één van de doelstellingen het verminderen van het 
aantal verloren levensjaren per jaar ten gevolge van fijn stof  in Europa van 3,62 miljoen 
naar 1,91 miljoen. Voor België betekent dit 19.000 gewonnen levensjaren per jaar. Maatre-
gelen die worden genomen in uitvoering van deze strategie zijn onder andere de herziening 
van de NEC-richtlijn en van de Luchtkwaliteitsrichtlijnen. Deze maatregelen zullen uiter-
aard worden omgezet in Vlaams beleid.

3.2. Fijn stof en emissieplafonds

Vragen en opmerkingen van de leden

Volgens mevrouw Marleen Van den Eynde wordt het luchtbeleid ongetwijfeld een zeer 
belangrijk aandachtspunt tijdens deze beleidsperiode. Het lid verwijst naar de verplich-
tingen inzake de Europese fijnstofnorm. Hoe zal de minister omgaan met de probleemge-
bieden in Vlaanderen? In hoeverre zijn bedrijven die echt veel fijn stof veroorzaken al tot 
sanering gedwongen? Heeft dit al effect op het terrein?



Stuk 193 (2009-2010) – Nr. 6 21

V L A A M S  P A R L E M E N T

Maar ook de uitvoering van de Europese richtlijn inzake nationale emissieplafonds of 
‘national emissions ceilings’ (NEC-richtlijn) zal volgens mevrouw Van den Eynde onge-
twijfeld de nodige aandacht vragen. De minister wil een nieuw NEC-reductieprogramma 
opstellen. Het lid vraagt de minister dit programma aan de commissie te bezorgen na de 
totstandkoming ervan.

Mevrouw Gwenny De Vroe leest dat de NEC-plafonds moeten worden gehaald via de 
reeds geplande maatregelen. Bij onderhandelingen over de nieuwe plafonds wordt 
gestreefd naar haalbare plafonds en een evenwichtige verdeling over de lidstaten, wat een 
positieve benadering kan worden genoemd. 

Wat het beleid inzake fijn stof  betreft, moet volgens de beleidsnota de jaarconcentratie 
PM10 (fijn stof) verminderen met 25 percent waarbij ook voor PM2,5 (zeer fijn stof) de 
Europese norm moet worden gehaald. Bijkomende maatregelen komen er met name voor 
het verkeer. Het is voor mevrouw De Vroe echter een raadsel om welke maatregelen het 
gaat. 

Nieuw is de koerswijziging van de Vlaamse Regering inzake autofiscaliteit, waarbij een 
vergroening wordt vooropgesteld op basis van de ecoscore. In afwachting daarvan wordt 
alvast voor de BIV een bonus-malusstelsel ingevoerd waarbij in een vermindering wordt 
voorzien voor milieuvriendelijke voertuigen en een vermeerdering voor andere voertuigen. 
Deze benadering is volgens mevrouw De Vroe toe te juichen, want ze is conform de visie 
van Open Vld. Het stelsel van de ecoscore, hoewel veel vollediger dan de Euro-normen, is 
enkel in Vlaanderen bekend. Om toepasbaar te zijn op grotere schaal is een overeenkomst 
met de anderen gewesten noodzakelijk. De autosector contesteert op dit moment ook 
nog steeds de berekeningswijze van de ecoscore. Sociaal verantwoorde correcties blijven 
volgens de minister mogelijk. Dergelijke sociale correcties zijn volgens mevrouw De Vroe 
echter nefast voor de doeltreffendheid van het milieubeleid aangezien een sociale toestand 
niets met het leefmilieu te maken heeft. 

Mevrouw De Vroe gaat verder in op de standpunten van Open Vld. Inzake de stikstofoxi-
denproblematiek wil Open Vld de convenanten maximale kansen geven. Het ozonmeetnet 
moet worden uitgebreid en er moet een kader worden opgebouwd om onmiddellijk in te 
grijpen indien de noodzaak zich voordoet. 

Wat betreft fijn stof wil Open Vld bij Europa pleiten voor strenge normering op het vlak 
van uitstootnormen van voertuigen. De fractie pleit voor een strikte uitvoering van de 
Europese regelgeving en het stimuleren van een snelle vervanging van het verouderde 
wagenpark. De autofiscaliteit moet omschakelen naar een stelsel gebaseerd op een uitge-
werkte ecoscore die niet alleen op CO2-uitstoot is gericht en die ook wordt geactualiseerd. 
De inschrijvingstaks en jaarlijkse autobelasting moeten daarop worden geënt. Daarenbo-
ven moet deze fiscaliteit gericht zijn op het autogebruik en niet op het autobezit, waaron-
der de invoering van een slimme kilometerheffing. Verder kunnen sensibiliseringsacties in 
verband met de rijstijl eveneens een nuttige aanvulling zijn. Maar voorop staan structu-
rele maatregelen die een vlotter doorgaand verkeer garanderen. Open Vld wil inzetten op 
incentives met als doel alle nieuwe voertuigen snel van een roetfilter te voorzien.

Voor de heer Bart Martens is het positief  dat de minister een actualisatie van het NEC-
reductieprogramma aankondigt. Het Vlaamse Gewest kan in 2011 onder het vooropge-
stelde plafond van de NOx-uitstoot voor stationaire bronnen komen. De uitstoot door 
de transportsector is echter toegenomen, waardoor België als lidstaat de vooropgestelde 
doelstelling niet zal halen. Moet er met de federale overheid en de andere gewesten geen 
nieuwe lastenverdeling worden overeengekomen? De extra uitstoot van de transportsector 
moet immers worden teruggedrongen, hetzij binnen de transportsector zelf, hetzij binnen 
de stationaire bronnen. 
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De heer Martens vindt het belangrijk de verschillende doelstellingen inzake luchtkwaliteit 
gezamenlijk na te streven. Voor fijn stof  wordt vooral ingezet op de vergroening van de 
autofiscaliteit. In afwachting van een aanpassing van de BIV op basis van de ecoscore zou 
op korte termijn al een bonus-malussysteem op basis van de milieukenmerken van wagens 
worden ingevoerd. Het beleid gericht op het terugdringen van fijn stof  mag echter niet 
leiden tot een grotere uitstoot van stikstofoxiden door voertuigen. Dit zou volgens som-
migen het gevolg kunnen zijn van een blijvende verdieseling van het wagenpark gecombi-
neerd met de aanmoediging van roetfilters. 

Antwoord van de minister

De minister antwoordt eerst op de vraag van mevrouw Van den Eynde over de probleem-
gebieden inzake fijn stof  in Vlaanderen, de zogenaamde hotspotzones. De minister ver-
wijst in eerste instantie naar het ‘Actieplan aanpak fijn stof  industriële hotspotzones’, 
dat in 2007 is opgesteld door de toenmalige minister van Leefmilieu Kris Peeters. In dit 
actieplan werd enerzijds voor de probleemgebieden Oostrozebeke, Roeselare, Ruisbroek 
en Gentse kanaalzone een analyse gemaakt van de oorzaken die leidden tot de normover-
schrijdingen. Anderzijds werden concrete acties vooropgesteld met als doel de lokale de 
luchtkwaliteit te verbeteren. Deze acties zijn lopende en veelal uitgevoerd. Gezien de hoge 
achtergrondconcentraties en de variabele meteorologische omstandigheden hebben ze ech-
ter nog niet altijd kunnen leiden tot het respecteren van de daggrenswaarde voor fijn stof. 

Daarnaast heeft de vorige minister van Leefmilieu Hilde Crevits eind 2008 een gelijkaar-
dig actieplan voor de stad en haven van Antwerpen voorgesteld. In uitvoering van dit 
actieplan werkt de administratie van de minister sinds begin 2009 intens samen met het 
Gemeentelijk Havenbedrijf  Antwerpen en stad Antwerpen. Verschillende acties omtrent 
vervoer te land en te water, op- en overslagactiviteiten, grootindustrie en gebouwenver-
warming worden door de verschillende bestuurlijke partners uitgewerkt. De minister heeft 
aan haar administratie de opdracht gegeven om vanaf  februari 2010 ook een nauwere 
samenwerking met de bevoegde partners in de Gentse kanaalzone op te starten.

Het is dus de intentie van de minister om de situatie in de verschillende hotspotzones op 
de voet te blijven opvolgen en de vooropgestelde acties nauwgezet te laten uitvoeren.

Mevrouw Van den Eynde stelde eveneens een vraag naar het beleid omtrent de belang-
rijkste industriële emittoren van fijn stof. Wat betreft de geleide emissies haalt de minister 
enkele recent doorgevoerde aanpassingen aan. Zo werd de algemene emissienorm voor 
stof van 50 milligram/kubieke meter teruggebracht tot 20 mg/m³. Verder is er een verstren-
ging doorgevoerd van de NOx-emissiegrenswaarden voor grote stookinstallaties vergund 
vanaf 2008. Daarnaast zijn de NOx-emissiegrenswaarden voor nieuwe diesel- en gasmo-
toren met een vermogen groter dan 5 MWth sinds september 2009 aangescherpt. Nog in 
2009 is een nieuwe milieubeleidsovereenkomst met de chemiesector en de glasproducenten 
ondertekend met daarin een strenger NOx-plafond vanaf 2013. Het voorstel van milieube-
leidsovereenkomst met de elektriciteitssector is eind 2009 in eerste lezing aan de Vlaamse 
Regering voorgelegd. Vanaf  2010 treedt een aanpassing van het ‘bubble-concept’ voor 
raffinaderijen in werking, waardoor het rookgasvolume van warmtekrachtkoppelingen 
(wkk’s) nog maar voor de helft in rekening wordt gebracht. Ook zijn sinds 1 januari 2010 
strengere emissiegrenswaarden in werking getreden voor de keramische sector; onder meer 
voor de polluent zwaveldioxide (SO2). Tot slot worden vanaf 2012 de voorwaarden voor 
de productie van zwavelzuur in de chemische en de non-ferronijverheid aangescherpt. Al 
deze maatregelen zullen volgens de minister in hoofdzaak leiden tot een daling van de 
industriële emissies van NOx en SO2. Deze emissiereducties hebben echter ook een daling 
van de concentraties aan secundair gevormd stof  tot gevolg. Dit is volgens de minister 
belangrijk aangezien secundair gevormd stof gemiddeld ongeveer 41 percent van de geme-
ten PM10-concentratie in Vlaanderen uitmaakt.
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In antwoord op de vragen van mevrouw Van den Eynde en mevrouw De Vroe over de uit-
voering van de NEC-richtlijn, stelt de minister dat in 2007 een reductieprogramma werd 
goedgekeurd door de Vlaamse Regering. Aangezien er enkel voor NOx nog een beleids-
tekort was, werd op 11 december 2009 nog een addendum voorgelegd aan de Vlaamse 
Regering met een laatste stand van zaken. De geplande maatregelen moeten toelaten om 
het NOx-plafond voor stationaire bronnen tegen 2011 te realiseren. 

De hogere uitstoot van NOx door de transportsector zal niet door lagere emissies van sta-
tionaire bronnen worden gecompenseerd, zoals de heer Martens vraagt. Het bijkomende 
technisch en economisch reductiepotentieel voor NOx voor stationaire bronnen is volgens 
de minister in de drie gewesten op korte termijn zeer beperkt. Een herverdeling van de 
lasten voor het plafond van 2010 biedt dus geen oplossing. Door de vernieuwing van het 
wagenpark zal de emissie van NOx in het komende decennium in ieder geval sterk dalen.

De hogere uitstoot door transport heeft volgens de minister twee redenen en een oplossing 
moet daarin worden gevonden. De voornaamste reden is de verhoging van de emissiefac-
toren. Dit betekent, zoals de minister al eerder in de commissie heeft geantwoord, dat de 
Europese Commissie destijds berekeningen heeft uitgevoerd met emissiefactoren die lager 
liggen dan deze die nu worden gebruikt. Het gaat hier dus over een berekeningwijze die 
niets met het beleid te maken heeft. Hoewel een lidstaat inderdaad over een aantal moge-
lijkheden beschikt om de NOx-emissies van het wegverkeer te verminderen, blijft de pro-
ductreglementering voor het op de markt brengen van voertuigen (en brandstoffen) het 
belangrijkste beleidsinstrument om de emissies van het wegverkeer te verminderen. Een 
individuele lidstaat als België heeft daarbij zelf  weinig beleidsinstrumenten om de speci-
fieke emissiefactoren van de op de markt gebrachte wagens te beïnvloeden. De emissies 
van voertuigen die op de markt worden gebracht, worden immers in Europese wetgeving 
geregeld. Het feit dat de emissies en de emissiefactoren volgens de laatste wetenschap-
pelijke gegevens in reële omstandigheden hoger blijken te zijn dan oorspronkelijk aange-
nomen, is het gevolg van de wijze waarop de autoconstructeurs gebruik hebben gemaakt 
van de lacunes in de richtlijn. Dit is dus ingebakken in de richtlijn, waartoe de Europese 
Commissie zelf  het voorstel heeft geformuleerd. De minister is daarom van mening dat dit 
niet ten laste van een lidstaat mag worden gelegd.

Een tweede reden is volgens de minister de toenemende verdieseling van het wagenpark. 
Dit is een probleem dat wel binnen België moet worden opgelost. De voornaamste reden 
is te vinden in het federale beleid. Reeds jaren ligt de focus van federale maatregelen op de 
CO2-emissies van het voertuig. Dit werkt volgens de minister een verdere verdieseling in 
de hand. Ondanks herhaaldelijk aandringen op het bijstellen van de federale maatregelen, 
werd hier nog geen gehoor aan gegeven. De minister zal blijven aandringen bij de federale 
overheid om de maatregelen zodanig bij te stellen dat met alle emissies van het voertuig 
rekening wordt gehouden. Het NEC-plafond voor de transportsector is een Belgisch pla-
fond en de federale overheid zal zijn verantwoordelijkheid ter zake moeten opnemen. De 
minister benadrukt geenszins de verantwoordelijkheid te willen afschuiven. Het Vlaamse 
Gewest heeft via de ecoscore, via de roetfilterpremie, via de plannen voor de hervorming 
van de verkeersbelastingen steeds een duidelijk beleid gevoerd inzake voertuigen en steeds 
het standpunt verdedigd dat hierbij alle emissies in rekening moeten worden gebracht. 

Wat de vragen over de hervorming van de verkeersbelasting betreft: de Vlaamse Regering 
besliste midden 2006 om de verkeersbelastingen te hervormen op basis van de ecoscore 
van het voertuig. Op basis van de nota aan de Vlaamse Regering van juni 2006 werd door 
de administratie een voorstel voor de hervorming van de verkeersbelastingen op basis 
van de ecoscore van een individueel voertuig uitgewerkt. Naar aanleiding van bespre-
kingen met Febiac, de federatie van de automobielindustrie, werd een alternatief  voor-
stel uitgewerkt, waarin niet langer de per voertuig individueel gehomologeerde emissies 
worden gebruikt om de ‘ecoscore’ te berekenen, maar wel de bovengrens van elke Euro-



24 Stuk 193 (2009-2010) – Nr. 6

V L A A M S  P A R L E M E N T

norm klasse. Een onderscheid tussen diesel- en benzinevoertuigen werd ingevoerd, evenals 
de mogelijkheid om rekening te houden met de aanwezigheid van een (retrofit)roetfilter 
of  een lpg-installatie. Beide voorstellen zijn volgens de minister inhoudelijk voor de rest 
gelijklopend. 

Aangezien deze werkzaamheden niet snel kunnen worden afgerond, geven het regeerak-
koord en de beleidsnota aan dat in afwachting een bonus-malussysteem op de BIV voor 
particuliere wagens wordt ingevoerd. Dit wordt momenteel voorbereid door de adminis-
tratie van de minister in samenwerking met het Departement Financiën en Begroting. 
Samen met de bevoegde Vlaamse ministers, bekijkt de minister of  een dergelijk systeem 
op korte termijn kan worden ingevoerd.

De hervorming van de verkeersbelastingen is een mogelijke stap naar de invoering van 
een kilometerheffing. De minister is het volledig met mevrouw De Vroe eens dat de fisca-
liteit moet gericht zijn op het autogebruik en niet het autobezit. De minister verwijst hier-
voor naar het regeerakkoord. Haar administratie en kabinet zijn betrokken bij de verdere 
opvolging van de werkzaamheden ter zake.

De minister wil de opmerking van mevrouw De Vroe dat sociale correcties nefast zijn voor 
het milieubeleid nuanceren. Uiteraard is het zo dat de meest doeltreffende maatregel zou 
zijn om vandaag op morgen de verkeersbelastingen drastisch te verhogen voor vervuilende 
wagens, maar de minister veronderstelt dat iedereen het erover eens is dat dit onmogelijk 
in te voeren is. Vele van deze meer vervuilende wagens worden immers gebruikt door men-
sen die zich moeilijk een nieuwe, schone wagen kunnen aanschaffen. Daarenboven zijn het 
niet noodzakelijk de veelrijders die met een oude wagen rijden. Het wordt de uitdaging om 
correcte sociale correcties door te voeren en tegelijk een toch voldoende sturende autofis-
caliteit in te voeren. 

Mevrouw De Vroe pleit ervoor bij Europa aan te dringen op strengere uitstootnormen 
voor voertuigen. De minister laat opmerken dat voor personenwagens al de Euro 5- en 
Euro 6-norm zijn goedgekeurd. De Euro 5-norm verplicht het gebruik van een gesloten 
roetfilter en zal voor alle nieuwe wagens van toepassingen zijn vanaf  1 januari 2011. De 
Euro 6-norm wordt van kracht in 2014-2015 en legt strengere uitstootnormen voor NOx-
emissies vast. Voor vrachtwagens is de Euro VI-norm reeds goedgekeurd. Deze treedt in 
werking in de periode 2012-2013.

De minister meent de heer Martens gerust te kunnen stellen wat zijn bezorgdheid betreft 
over het bonus-malussysteem. Haar beleid, dat streeft naar het terugdringen van fijn stof 
door het stimuleren van het gebruik van roetfilters, zal niet leiden tot een verdere ver-
dieseling en stijging van de NOx-emissies. De premie voor roetfilters richt zich op het 
bestaande wagenpark. Elke maatregel die zich richt op het nieuwe wagenpark (of de aan-
koop van een tweedehandswagen) zal wel degelijk rekening moeten houden met alle emis-
sies die een wagen uitstoot. Het bonus-malussysteem zal zodanig worden uitgewerkt dat 
niet enkel met de aanwezigheid van een roetfilter, maar ook met de uitstoot van CO2 en 
NOx rekening wordt gehouden. 

Replieken

De heer Hermes Sanctorum vraagt of  de minister in deze regeerperiode ook maatregelen 
zal nemen voor PM2,5 en PM1, de ultrafijne partikels. Gezondheidsspecialisten zijn het 
erover eens dat die partikels nog veel schadelijker zijn dan PM10, hoewel de normering op 
PM10 blijft gebaseerd. 

De minister antwoordt dat er ook voor PM2,5 doelstellingen zijn opgelegd in de Europese 
richtlijn en dat die doelstellingen moeten worden gehaald. Er moeten dus maatregelen 
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worden genomen. Een algemeen probleem in de EU is dat de meetinstrumenten onvol-
doende verfijnd zijn. 

Mevrouw Gwenny De Vroe vraagt of  de minister kan verduidelijken op welke wijze ze de 
voorwaarden voor de subsidiëring van de roetfilters wil optimaliseren.

De minister erkent dat het huidige systeem van betoelaging van roetfilters geen succes is. 
Het gesubsidieerde bedrag is te laag, zodat in de praktijk de mensen die een roetfilter wil-
len plaatsen na aftrek van de premie nog enkele honderden euro’s moeten neertellen. Het 
bedrag van de premie zal worden herzien en de maatregel zal ook op meerdere voertuigen 
van toepassing zijn, meer bepaald ook op de klasse Euro 4. De herziening wordt voorbe-
reid en kan op vrij korte termijn worden goedgekeurd.

De heer Bart Martens vraagt wat de juridische consequenties zullen zijn indien blijkt dat 
België in 2010 het door de Europese richtlijn opgelegde NOx-emissieplafond overschrijdt. 
Dat kan volgens het lid tot een veroordeling door het Europees Hof van Justitie leiden. 
De heer Martens begrijpt dat de minister niet verantwoordelijk is voor de technische cor-
rectie inzake de uitstoot van de transportsector, maar er dreigt wel een inbreukprocedure. 
Hoe zal de minister daarmee omgaan?

De minister antwoordt dat er grenzen zijn aan de reductie van de uitstoot van stationaire 
bronnen, zowel technisch als economisch. Indien er nieuwe technologie beschikbaar wordt 
of zich andere bijkomende mogelijkheden voordoen, zal ze die zeker benutten. De gevol-
gen van een veroordeling van België zullen moeten worden bestudeerd.

3.3. Milieuzones

De heer Bart Martens merkt op dat de minister heeft gepoogd uitstel te verkrijgen voor 
het halen van de normen voor fijn stof. De Europese Commissie heeft dit uitstel niet toe-
gekend omdat niet duidelijk was dat alle mogelijke inspanningen werden gedaan om de 
normen te halen. De Europese Commissie verwees daarbij naar het instrument van de 
milieuzonering, maar daarover vindt het lid weinig terug in de beleidsnota. Zal de minister 
dit instrument gebruiken? In buitenlandse steden wordt de milieuzonering al toegepast. In 
Nederland bijvoorbeeld worden in bepaalde kwetsbare gebieden niet alle vrachtwagens 
toegelaten. Overweegt de minister gelijkaardige maatregelen in Vlaanderen? Welk effect 
zou dit hebben op de luchtkwaliteit? 

De minister kan bevestigen dat de Europese Commissie het instrument milieuzonering 
aanhaalt in haar bezwaar tegen de uitstelaanvraag voor fijn stof. Hoewel er in de beleids-
nota niet expliciet naar wordt verwezen, houdt de minister wel degelijk rekening met de 
aanbeveling van de Europese Commissie. De mogelijke invoering van milieuzones maakt 
ook deel uit van ViA, dat mee de basis vormt voor het Vlaamse beleid. Het is opgeno-
men in de actie ‘milieuvriendelijk vervoer’ binnen de doorbraak ‘Groen Stedengewest’. 
De administratie neemt de verdere uitwerking van ViA momenteel op. Diverse beleids-
domeinoverschrijdende werkgroepen worden opgericht om de acties verder uit te werken. 

Een zeventigtal Europese steden en gemeenten hebben in hun centrum al een lage-emis-
siezone ingevoerd of  plannen de invoering ervan. De maatregel is hierbij minstens van 
toepassing op zware vrachtwagens boven 3,5 ton die niet voldoen aan vooropgestelde 
Euro-normen. In Duitsland en Italië geldt het rijverbod ook voor bepaalde personen-
wagens. Volgens de minister gaat het dus eigenlijk om een maatregel die nog maar op 
beperkte schaal werd ingevoerd. Uit contacten met een Duitse regionale minister, in de 
marge van de Kopenhagen-conferentie, blijkt dat het daar gehanteerde systeem voor- en 
nadelen heeft. Uit dergelijke ervaringen kunnen lessen worden getrokken.
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Momenteel wordt door de administratie nagegaan of een invoering in Vlaanderen zinvol 
is en, in voorkomend geval, onder welke randvoorwaarden. Volgens de minister kunnen 
in principe steden en gemeenten zelf  een lage-emissiezone invoeren door een gemeente-
lijk aanvullend reglement. In andere landen legt de hogere overheid meestal het globaal 
kader vast, waarbij steden en gemeenten kunnen kiezen of, waar en wanneer ze lage-emis-
siezones invoeren. Hiermee wordt een uniform kader ontwikkeld voor de invoering van 
lage-emissiezones en wordt vermeden dat in elke stad of  gemeente een ander regime van 
toepassing is, met telkens een ander controlesysteem. 

De minister zegt dat het de bedoeling is, om op korte termijn een concreet stappenplan 
voor te leggen voor het uitwerken van een Vlaams globaal kader, indien blijkt dat een 
dergelijk kader zinvol is. Begin 2010 wordt tevens een kortlopende studie gestart om een 
antwoord te vinden op de openstaande vragen die er momenteel zijn over de mogelijkhe-
den van de invoering van milieuzones in Vlaanderen. Zo gebeurt bijvoorbeeld de invulling 
van de milieuzones in Nederland en Duitsland op een verschillende manier en is de vraag 
welke de meest zinvolle werkwijze is voor de Vlaamse steden. Ook moet rekening worden 
gehouden met de bevoegdheidsverdeling in België, bijvoorbeeld wat verkeersborden en 
handhaving betreft.

De heer Hermes Sanctorum vraagt of  de minister ook een concrete timing kan aangeven 
voor het invoeren van die zones en voor het bonus-malussysteem voor de BIV op particu-
liere wagens?

De minister zegt geen concrete timing voor de milieuzones te willen vooropstellen. Ze wil 
ze wel zo snel mogelijk invoeren. 

3.4. Ammoniak 

De heer Bart Martens wijst erop dat de uitstoot van ammoniak een belangrijke voorloper 
van fijn stof  is. De heer Callens wijst op de mogelijke uitbreiding van de veestapel mits 
bewezen mestverwerking (cf. infra). De extra uitstoot van ammoniak zou volgens de heer 
Martens echter tot meer fijn stof kunnen leiden. Is de relatie tussen ammoniakemissie en 
de concentratie van fijn stof al onderzocht? 

De minister antwoordt dat in de Vlaamse regio ammoniak de beperkende factor is voor de 
vorming van secundair anorganisch fijn stof  (ammoniumnitraat en ammoniumsulfaat). 
Deze stoffen vormen qua massa de belangrijkste fractie in PM10 of  fijn stof (41 percent). 
Een daling in ammoniak zal dus hoogstwaarschijnlijk leiden tot een daling in de fijnstof-
concentraties. Op basis van de verwachte emissies van NH3, en de andere precursoren van 
fijn stof, kan een inschatting gemaakt worden van de toekomstige fijnstofconcentraties. 
Momenteel loopt in het kader van MIRA-S (Milieurapport Vlaanderen-Scenario’s) een 
bijkomend onderzoek waarbij de impact van de verschillende individuele sectoren (indu-
strie, bevolking, landbouw) op de concentraties zal worden onderzocht. 

In dit kader moet er ook in de toekomst over worden gewaakt dat een mogelijke uitbrei-
ding van de veestapel moet worden gerealiseerd binnen de doestellingen van het Vlaamse 
NEC-programma. De bouw van ammoniakemissiearme stallen, de emissiearme aan-
wending van mest, voedertechnische maatregelen en mestverwerking zijn in dit kader de 
belangrijkste maatregelen.

Repliek

De heer Bart Martens laat opmerken dat de ammoniakuitstoot niet noodzakelijk tot aan 
het plafond dat in de NEC-richtlijn werd opgelegd, moet reiken. Aangezien ammoniak 
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verantwoordelijk is voor 41 percent van de PM10-concentratie, is het onderschrijden van 
het plafond misschien een zeer kostenefficiënte methode om de luchtkwaliteitsnormen 
voor fijn stof  te halen. Het lid pleit voor voorzichtigheid in het beleid en herhaalt dat de 
uitstoot ook onder het plafond kan blijven.

De minister verwijst naar de inspanningen die werden gedaan voor de afbouw van de vee-
stapel. Het huidige plafond houdt al een reductie van de ammoniakemissie in. 

3.5. Meetnetten

Mevrouw Marleen Van den Eynde leest in de beleidsnota (p. 22) dat de minister de lucht-
kwaliteitsmeetnetten zal aanpassen en, waar nodig, zal vernieuwen en uitbreiden om tege-
moet te komen aan de nieuwe en strengere kwaliteitsvereisten in de recent geïntegreerde 
Europese kaderrichtlijn Lucht (2008/50/EG). Het lid is een grote voorstander van de uit-
breiding van het meetnetwerk onder het motto ‘meten is weten’. In het antwoord van de 
toenmalige minister van Leefmilieu op een schriftelijke vraag van 15 januari 2009 leest ze 
dat de VMM haar meetstrategie al heeft herzien en aangepast ingevolge de nieuwe richt-
lijn. Kan de minister uitleggen welke vernieuwingen ze nog zal doorvoeren ten opzichte 
van de aanpassingen die al in januari 2009 gebeurden?

Zal de minister bijvoorbeeld een meetinstallatie plaatsen in Wilrijk op de drukke ver-
keersas van de A12? Mevrouw Van den Eynde stelt vast dat op de hele A12 van Antwerpen 
tot Ruisbroek, geen enkel meetpunt is voor het meten van luchtkwaliteit, terwijl de omge-
ving van de A12 in Wilrijk in het verleden toch steeds een zwaar gecontesteerd gebied 
is geweest. Hoe zal de minister omgaan met mobiele meetinstallaties? Hoeveel zijn er in 
Vlaanderen en hoe worden ze ingezet? Zijn deze mobiele installaties eigendom van het 
Vlaamse Gewest?

Mevrouw Gwenny De Vroe stelt dat het ozonmeetnet moet worden uitgebreid en er een 
kader moet worden uitgewerkt om onmiddellijk in te grijpen indien de noodzaak zich 
voordoet. 

De minister antwoordt dat het nodig is om een aantal monitoren te vernieuwen enerzijds 
omdat de toestellen einde levensduur zijn, anderzijds omdat de nieuwe EU-richtlijn stren-
gere kwaliteitseisen stelt aan deze toestellen. In 2009 werden monitoren voor de bepa-
ling van de zwaveldioxideconcentratie vernieuwd. Voor 2010-2011 is de vernieuwing van 
de monitoren voor de bepaling van de stikstofoxidenconcentratie gepland. In de periode 
2012-2015 is de vernieuwing van de toestellen voor de bepaling van fijn stof  en de aan-
koop van ammoniakmonitoren gepland. In 2016 is in de vernieuwing van de ozonmo-
nitoren en de regenwatercollectoren voorzien. Het is volgens de minister ook nodig om 
een verkeersgericht meetstation in Antwerpen en in Gent op te richten. In 2009 is gestart 
met metingen van fijn stof in een verkeersgericht meetstation in Borgerhout. Dit zal later 
met NOx-metingen worden uitgebreid. Met de stad Gent is overleg lopende voor het uit-
zoeken van een geschikte locatie. In 2011-2012 zal de plaatsing van een meetstation in 
Oostende en Leuven verder worden onderzocht. Daarnaast zal in 2010 een meetproject 
worden opgestart om met gebruik van passieve ‘samplers’ metingen van stikstofdioxide uit 
te voeren op telkens drie plaatsen in steden met meer dan vijftigduizend inwoners.

De plaatsing van een meetstation langs de A12 is niet gepland. Wel wordt er in 2010 een 
project voor het meten van stikstofdioxide langs de viaduct in Wilrijk gepland. Gedurende 
drie opeenvolgende meetperiodes van twee weken zal de concentratie van stikstofdioxide 
windopwaarts op drie plaatsen in de hoogte en op één plaats windafwaarts worden geme-
ten. 
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De minister vermeldt verder dat de VMM over drie aanhangwagens met meetapparatuur 
voor fijn stof  beschikt. Deze worden momenteel ingezet voor het verkeersgericht meet-
station in Borgerhout en de uitvoering van (vergelijkende) metingen van fijn stof in Retie 
en Gent Baudelo naar aanleiding van de bijkomende meetverplichtingen voor zeer fijn 
stof  (PM2,5). Een meetwagen wordt ingezet voor beperkte meetcampagnes, die veelal op 
verzoek van de afdeling Milieu-inspectie, naar aanleiding van klachten of  op vraag van 
andere overheden, worden uitgevoerd.

Het ozonmeetnet is volgens de minister voldoende uitgebouwd om de ozonproblematiek 
op te volgen. Het meetnet bevat meer meetpunten dan het minimum dat verplicht is vol-
gens de Europese richtlijn. Voor ozon zijn er geen kortetermijnmaatregelen beschikbaar 
die de situatie ogenblikkelijk kunnen verbeteren. Het beleid is erop gericht om de con-
centraties van de precursoren stikstofoxiden en vluchtige organische stoffen duurzaam en 
sterk te verminderen. Dat zou moeten leiden tot een verdere vermindering van het aantal 
dagen met hoge ozonmeetwaarden.

4. Integraal waterbeleid

4.1. Waterzuivering en integraal waterbeheer

Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Marleen Van den Eynde meent dat de minister tijdens deze beleidsperiode nog 
voor zware uitdagingen staat indien tegen 2015 een goede waterkwaliteit in Vlaanderen 
moet worden bereikt. Hiervoor moeten nog een aantal initiatieven worden genomen en 
het lid hoopt dat de minister het Vlaams Parlement daar tijdig van op de hoogte zal bren-
gen. 

De heer Hermes Sanctorum laat opmerken dat de beleidsnota als uitdaging vermeldt dat 
tegen 2020 de meeste Vlaamse waterlopen een goede ecologische toestand hebben bereikt, 
zodat aan de vereisten van de kaderrichtlijn Water wordt voldaan. Het lid laat opmerken 
dat volgens de richtlijn tegen 2015 aan deze vereisten moet zijn voldaan. 

Mevrouw Gwenny De Vroe leest in de beleidsnota dat de minister niet wil raken aan het 
decreet Integraal Waterbeleid maar enkel de procedures en werking van de structuren wil 
evalueren om de efficiëntie te verbeteren. Voor een concrete visie is het wachten op een 
tweede Waterbeleidsnota tegen eind 2010. De termijnen zullen volgens de minister echter 
worden nageleefd en gehaald. Er komt dan ook een visie inzake het gemeentelijke riolen-
beheer, waarbij de verantwoordelijkheid van elke partner per gemeente wordt vastgelegd 
in een uitvoeringsplan. De wetgeving op de polders en wateringen zal worden aangepast 
met als uitgangspunt de implementatie van het integraal waterbeleid. Mevrouw De Vroe 
waarschuwt ervoor het kind niet met het badwater weg te gooien, want de knowhow van 
de polders en wateringen is volgens het lid onbetaalbaar en kan bovendien niet door de 
administratie worden overgenomen.

Positief  is voor mevrouw De Vroe dat het regulerende karakter van de waterheffing voor 
bedrijven zal worden versterkt. De zuiveringsinfrastructuur zal verder worden uitgebouwd 
in samenwerking met Aquafin, waarmee de minister nogmaals tot een gecontroleerde 
resultaatsverbintenis wil komen. De aansluiting van alle woningen moet worden verze-
kerd. Hiertoe zullen volgens de beleidsnota een controle- en handhavingsmechanisme en 
financiële stimuli worden ontwikkeld, evenals een subsidiesysteem voor scheiding van 
afval- en hemelwater bij bestaande woningen. Gezinnen zullen ook worden ondersteund 
bij de aanleg en het onderhoud van individuele behandelingsinstallaties voor afvalwater 
(IBA). Inzake duurzaam watergebruik zal worden nagegaan wat voor het gebruik van 
grijswater kan worden gedaan. Toch blijft de beleidsnota bijzonder vaag over hoe dit con-
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creet zal gebeuren, terwijl dit beleid toch een enorme impact heeft op de burger en zijn 
woning. Er is volgens het lid geen enkele duidelijkheid over de hoogte van de stimuli en de 
subsidies, noch over de timing en de sanctiemaatregelen. 

Open Vld stelt daar tegenover dat de verdere ontwikkeling van de Europese regelgeving 
die voor het integraal waterbeleid relevant is, tijdig in Vlaamse regelgeving moet wor-
den omgezet. De bekkenbeheer- en stroomgebiedbeheerplannen moeten zo snel mogelijk 
worden vastgesteld en maatregelen moeten worden uitgewerkt om de daarin opgenomen 
acties ook tijdig uit te voeren, waarbij er duidelijke prioriteiten worden gesteld. 

De fractie van mevrouw De Vroe stelt voor de verschillende subsidiemechanismen inzake 
integraal waterbeleid te evalueren en alternatieve financieringsbronnen te zoeken. Op 
basis van de ervaring opgedaan in het verleden moet tot gebiedsdekkende gemeentelijke 
en intergemeentelijke uitvoeringsplannen voor waterzuivering worden gekomen, waarin de 
noodzakelijke maatregelen op het vlak van riolering, afkoppeling, infiltratie en realisatie 
van IBA’s worden opgenomen en geprioriteerd. Voor de realisatie van deze uitvoerings-
plannen wil Open Vld de lokale actoren ondersteunen en daartoe de gewestelijke finan-
ciering verhogen en of  beter afstemmen. Het Vlaamse Gewest moet hierbij in de plaats 
kunnen treden wanneer de gemeenten manifest in gebreke blijven om de waterzuiverings-
plannen te realiseren. De plaatsing en exploitatie van de IBA’s wil de fractie incorporeren 
in de saneringsplicht van de drinkwatermaatschappijen met het oog op een kosteneffi-
ciënte bouw van deze installaties en een efficiënte en duurzame exploitatie ervan. 

Open Vld ondersteunt volgens mevrouw De Vroe de maximale afkoppeling en het her-
gebruik van hemelwater daar waar uit onderzoek blijkt dat afkoppeling op een kostenef-
ficiënte wijze mogelijk is, onder meer door het creatief  gebruik van grijswater via 
waterbekkens nabij industriezones die een potentiële afnemer kunnen zijn van dit water. 
De kosten voor de zuivering van afvalwater moeten zoveel mogelijk worden geïnternali-
seerd. Via een evaluatie van de huidige financieringsinstrumenten moeten voorstellen wor-
den ontwikkeld die resulteren in een planmatige, doordachte en transparante prijszetting 
en kostenstructuur van zowel drinkwaterproductie als afvalwatertransport en -zuivering, 
met bijzondere aandacht voor prijsuniformiteit van het drinkwater voor de gebruiker. 
De Open Vld wil meer gebruik maken van de waterbalans, de restheffing voor bedrijven 
afschaffen en uniformiteit brengen in de sociale en economische correcties bij de tarife-
ring. 

Volgens mevrouw Tinne Rombouts gaat er in de beleidsnota terecht veel aandacht naar het 
integraal waterbeleid. Het gaat immers om een ruim beleidsveld. Er wordt naar gestreefd 
de planningsprocedure te evalueren en vereenvoudigen. Dit is belangrijk om een efficiënt 
beleid te kunnen voeren en het lid kijkt uit naar de werkwijze en de resultaten. Een ander 
belangrijk punt is de nood aan een breed draagvlak, die systematisch in het achterhoofd 
moet worden gehouden. 

De minister wil betere instrumenten inzetten om de waterkwaliteit te verbeteren (ope-
rationele doelstelling 19). De stroomgebiedbeheerplannen zullen ter goedkeuring aan de 
Vlaamse Regering worden voorgelegd. Bij de uitvoering van de maatregelen zal een effi-
ciënte en effectieve inzet van de budgetten centraal staan. Mevrouw Rombouts vraagt hoe 
en door wie deze afweging zal gebeuren. De plannen zijn zeer ruim opgevat en bevatten 
heel wat informatie. Het lijkt moeilijk het overzicht te behouden en een dergelijke afwe-
ging te maken. 

De heer Bart Martens wijst op de doelstellingen van de kaderrichtlijn Water en de richtlijn 
Stedelijk Afvalwater. Het Vlaamse Gewest zal wellicht uitstel vragen voor het halen van 
de waterkwaliteitsnormen. Het Pact 2020 zegt dat die normen in 2020 moeten worden 
bereikt. Dit vergt nog gigantische investeringen van de lokale besturen.
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De heer Martens meent dan ook dat mevrouw De Vroe terecht informeert naar de ‘inde-
plaatsstelling’ wanneer duidelijk is dat de lokale besturen achterblijven. Voortbouwend 
op de zoneringsplannen inzake waterzuivering worden nu uitvoeringsplannen opgesteld. 
In de resolutie van het Vlaams Parlement van 17 januari 2008 betreffende de sanerings-
plicht voor afvalwater (Parl. St. Vl. Parl. 2007-08, nr. 1504/6) wordt de Vlaamse Regering 
gevraagd te voorzien in een ambtelijke indeplaatsstelling door het Vlaamse Gewest en op 
kosten van de gemeenten, indien de gemeenten na aanma ning manifest in gebreke blijven 
bij de realisatie van de uitvoeringsplannen. In het Afvalstoffendecreet is al bepaald dat 
OVAM ambtshalve kan optreden indien de lokale besturen in gebreke blijven. Aan een 
dergelijke figuur is volgens de heer Martens ook nood in het rioleringsbeleid, om te voor-
komen dat lokale besturen de investeringsopdracht voor zich uit schuiven.

In de resolutie betreffende de saneringsplicht voor afvalwater werd ook een nieuwe gewes-
telijke stedenbouwkundige verordening gevraagd voor hergebruik, berging en infiltratie 
van hemelwater, zoals voorgesteld door Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten 
(VVSG) en Vlario, het overlegplatform voor de riolerings- en waterzuiveringssector in 
Vlaanderen. De heer Martens leest nu in de beleidsnota dat minister Schauvliege aan de 
minister van Ruimtelijke Ordening zal voorstellen om de gewestelijke stedenbouwkundige 
verordening en de code van goede praktijk voor het ontwerp van rioolstelsels door te lich-
ten en af te stemmen op de meest recente inzichten. Het lid meent dat het voorbereidende 
werk al ver gevorderd is en dat vrij snel een nieuwe stedenbouwkundige verordening kan 
worden uitgevaardigd. Het principe van vasthouden, bufferen en infiltreren van water 
vooraleer het te laten afvloeien, moet in de praktijk worden gebracht om overstromingen 
in de toekomst te voorkomen. 

Antwoord van de minister

De minister antwoordt dat volgens de kaderrichtlijn Water inderdaad tegen 2015 in heel 
Europa de goede toestand moet worden bereikt, tenzij er een beroep wordt gedaan op de 
in de richtlijn voorziene afwijkingen zoals termijnverlenging of lagere doelstellingen. Hoe 
hier in Vlaanderen mee wordt omgegaan, staat beschreven in de eerste generatie stroom-
gebiedbeheerplannen. Het openbaar onderzoek over de Vlaamse ontwerpstroomgebiedbe-
heerplannen werd gehouden van 16 december 2008 tot 15 juni 2009. Er werd tevens advies 
gevraagd aan de Milieu- en Natuurraad (Minaraad), de Sociaal-Economische Raad van 
Vlaanderen (SERV), de Strategische Adviesraad voor Landbouw en Visserij (SALV), de 
bekkenraden en de bekkenbesturen. De adviezen worden nu geëvalueerd om nadien de 
stroomgebiedbeheerplannen definitief  door de Vlaamse Regering te laten vaststellen.

In de eerste generatie stroomgebiedbeheerplannen wordt voor een groot deel van de water-
lichamen termijnverlenging ingeroepen ten opzichte van 2015 en wordt ernaar gestreefd 
om, conform de beleidsdoelstellingen geformuleerd in het Pact 2020, tegen 2021 in de 
meeste Vlaamse waterlopen de goede toestand zo dicht mogelijk te benaderen.

Reeds op 30 januari 2009 keurde de Vlaamse Regering het besluit voor de vaststelling van 
de bekkenbeheerplannen en de bijhorende deelbekkenbeheerplannen definitief  goed. In 
de bekkenbeheerplannen zijn reeds prioriteiten gesteld. De opvolging van de uitvoering 
gebeurt in de jaarlijkse bekkenvoortgangsrapporten. 

Inzake afvalwatertransport en -zuivering zijn er enkele studies afgewerkt of  nog in de 
afwerkingsfase. Die geven een eerste resultaat weer van de wijze waarop de kostentoe-
rekening, zowel gemeentelijk als bovengemeentelijk, zou kunnen gebeuren. Deze studies 
dienen nog verder verfijnd te worden door meer en beter onderbouwde cijfers. De minister 
roept dan ook alle actoren in het werkveld op om deze cijfers te verzamelen en ter beschik-
king te stellen. Op gemeentelijk niveau zal onder meer het rapporteringsinstrument dat nu 
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reeds voor de tweede keer wordt ingevuld, een deel van de leemte in de financiële gegevens 
kunnen invullen. 

In de stroomgebiedbeheerplannen wordt aangegeven op welke manier de maatregelen zijn 
geprioriteerd. Bij de prioritering is gebruik gemaakt van een belangrijk ondersteunend 
instrument: de kosteneffectiviteitsanalyse. Daarnaast zullen de stroomgebiedbeheerplan-
nen aangeven dat de doorvertaling van de algemene maatregelen in acties deel zal uitma-
ken van andere plannen. Het is de combinatie van de prioriteiten op stroomgebiedniveau 
samen met de gebiedsgerichte doorvertaling in acties, dat het uiteindelijke afwegingskader 
zal vormen om te komen tot de goede toestand, daarbij rekening houdend met de doelstel-
lingen van het Pact 2020.

Wat betreft de opmerking van de heer Martens over de zware investeringskosten voor de 
lokale besturen verwijst de minister naar een eerdere mededeling dat de VMM momenteel 
bezig is om – voor wat de afvalwatersanering betreft – de investeringbehoeften op lokaal 
niveau te onderzoeken en te vergelijken met de beschikbare inkomsten, zodat de gemeen-
ten over de verwachte noodzakelijke inspanningen kunnen worden geïnformeerd.

De minister erkent ten volle het belang van de polders en wateringen in het waterbeheer 
op het platteland, zoals door mevrouw De Vroe werd benadrukt. Via een nieuw decreet 
op polders en wateringen wil de minister er echter voor zorgen dat deze besturen op een 
deskundige en efficiënte manier de diverse nieuwe opdrachten kunnen opnemen die de 
waterbeheerders in het kader van het decreet Integraal Waterbeheer zijn toevertrouwd. 
Dat daarbij moet worden overgegaan tot fusies van een aantal polders of wateringen valt 
op een iets langere termijn zeker niet uit te sluiten.

De minister gaat verder in op de vragen over subsidies en stimuli. Heel wat gemeenten 
en rioolbeheerders hebben reeds eigen subsidiesystemen ontwikkeld om de scheiding van 
afvalwater en hemelwater op particulier domein te stimuleren. Het is volgens de minister 
nog niet uitgemaakt of  het opportuun en wenselijk is om ook vanuit het gewest hiertoe 
extra financiële stimuli te ontwikkelen.

Wat betreft de financiering van IBA’s, trad reeds in 2008 een nieuw besluit van de Vlaamse 
Regering in werking, waardoor gemeenten en rioolbeheerders subsidies kunnen aanvra-
gen voor de aankoop en het installeren van IBA’s. Dit besluit biedt volgens de minister de 
mogelijkheid voor een gelijke behandeling van alle inwoners.

Inzake het grijswatergebruik zijn initiatieven lopende voor de uitbreiding van het Grijs-
waterbesluit opdat de levering van grijswater ook zou kunnen worden uitgebreid naar 
landbouw- en tuinbouwbedrijven (cf. infra).

De minister staat open voor verdere vereenvoudigingen in de wetgeving, evenwel met die 
restrictie dat er een correcte kostentoerekening wordt uitgevoerd en dat de aangerekende 
bedragen eenvoudig kunnen worden geïnd. Voor bedrijven biedt de restheffing in dit ver-
band de grootste garantie dat de verschuldigde kosten ook zullen worden geïnd. 

4.2. Waterprijs

Mevrouw Marleen Van den Eynde verwijst naar operationele doelstelling 24 in de beleids-
nota. De minister wil ervoor zorgen dat een voldoende aanbod van drink- en proceswater 
aan een redelijke kostprijs kan worden gegarandeerd (p. 26). Tijdens de vorige regeerpe-
riode is de kostprijs van water enorm toegenomen, wat de SERV ertoe heeft aangezet om 
enkele keren een studie over de kostprijs van water te maken. Is de minister bereid het 
debat daarover opnieuw te openen?
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De minister antwoordt dat een recente studie uitgevoerd in opdracht van de VMM aan-
toont dat de waterprijs in Vlaanderen op Europees niveau tot de gemiddelden behoort 
(relatief  ten opzichte van het gemiddeld inkomen). In de kaderrichtlijn Water en het de-
creet Integraal Waterbeleid worden het kostenterugwinningsbeginsel van waterdiensten 
enerzijds en het invoeren van adequate prikkels om duurzaam watergebruik te bevorderen 
anderzijds als doelstellingen verwoord. Verschillende maatregelen hieromtrent zijn reeds 
in voege. De minister vermeldt de gebiedsgerichte grondwaterheffingen, de retributie op 
watervangen en de heffing voor oppervlaktewaterlozers als regulerende factor. Er zijn ook 
de subsidiëringsmogelijkheden voor grijswaterleveringen. Het spreekt volgens de minister 
voor zich dat in functie van het behalen van de doelstellingen verder zal worden gewerkt 
aan een gecoördineerd en efficiënt prijzenbeleid. Verschillende maatregelen hieromtrent 
zijn trouwens opgenomen in de ontwerpen van stroomgebiedbeheerplannen.

4.3. Wateraudits en grijswater

Mevrouw Tinne Rombouts leest in de beleidsnota dat de bedrijven verder inspanningen 
zullen moeten leveren wat het lozen op oppervlaktewater betreft. De minister wil het regu-
lerende karakter van de heffing voor de oppervlaktewaterlozers versterken en de forfai-
taire berekening van de afvalwaterheffing herzien om passende prikkels die stimuleren tot 
gericht investeren in waterzuinige productiesystemen en waterzuivering in te bouwen. Ze 
denkt daarbij aan de invoering van een wateraudit als hulpmiddel. Mevrouw Rombouts 
steunt de idee van de wateraudit, gelet op het complexe karakter van bepaalde lozingen 
door sommige bedrijven. Op welke manier zal de minister de sectoren betrekken bij de 
uitwerking van dit beleid?

Wat betreft het gebruik van grondwater is volgens mevrouw Rombouts bekend dat er pro-
blemen zijn in sommige watervoerende lagen. Er wordt naar alternatieven gezocht. De 
wateraudits zijn ook belangrijk wat de beperking van het grondwaterverbruik betreft. Er 
gebeurt al enkele jaren onderzoek naar de grijswaterprojecten. Wat is de stand van zaken 
van deze projecten? Kunnen de lopende projecten verder worden ondersteund? Wat zijn 
de toekomstperspectieven? 
 
De minister antwoordt dat de uitvoering van een wateraudit niet enkel een direct en snel 
rendement heeft. Via de resultaten van de audit wordt een basis gelegd om het waterge-
bruik op een langere termijn efficiënter te maken en te houden. Kostenberekeningen, het 
inschakelen van alternatieve waterbronnen en besparingsopties kunnen op langere termijn 
worden ingepland. Ter ondersteuning van de bedrijven worden algemene en sectorspeci-
fieke wateraudits in samenspraak met de betrokken sectoren ontwikkeld. Een verankering 
hiervan in de vergunningsprocedure daar waar het risico bestaat dat de milieudoelstel-
lingen van de kaderrichtlijn niet zullen worden gehaald, is volgens de minister hierbij van 
groot nut. 

Er komt een evaluatie van de bestaande regeling inzake subsidies door het Vlaamse 
Gewest voor projecten van collectieve waterbevoorrading. Binnen het huidige subsidie-
kader werden twee projecten betoelaagd, waaronder een grootschalig project in de regio 
West-Vlaanderen waarbij een aantal industriële bedrijven die hun grondwaterverbruik uit 
kwetsbare lagen afbouwen grijswater als alternatief  krijgen aangeboden. 

In de vorige regeerperiode werd een principieel akkoord bereikt over de verruiming van 
het subsidiebesluit inzake grijswater naar de doelgroep land- en tuinbouw. Hierdoor 
kunnen de exploitanten van het openbaar waterdistributienetwerk in de toekomst een 
overheidsteun krijgen voor de realisatie van grijswaterprojecten die een reductie van het 
grondwaterverbruik door zowel industriële bedrijven als land- en tuinbouwbedrijven 
beogen. Op dit ogenblik loopt de procedure voor aanmelding bij Europa. Van zodra de 
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Europese Commissie zijn akkoord geeft over de verruiming zal de minister concrete pro-
jectvoorstellen die passen binnen het kader ondersteunen. 

4.4. Gewestgrensoverschrijdende verontreiniging

Mevrouw Gwenny De Vroe stelt dat haar fractie pleit voor een crisisprocedure bij water-
verontreiniging die de gewestgrenzen overschrijdt.

De minister antwoordt dat er een internationaal en interregionaal meldingsysteem bestaat 
voor zowel het stroomgebied van de Maas als dat van de Schelde. Er is het Waarschu-
wings- en AlarmSysteem Schelde (WASS), opgezet vanuit de Internationale Scheldecom-
missie (ISC), voor meldingen van milieu-incidenten op de waterlopen en rivieren gelegen 
in het stroomgebied van de Schelde. En er is het Waarschuwing en AlarmSysteem Maas 
(WASM), opgezet vanuit de Internationale Maascommissie (IMC), voor meldingen van 
milieu-incidenten op de waterlopen en rivieren gelegen in het stroomgebied van de Maas. 

De minister verwijst verder naar de recente vervuiling van de Zenne en de Dender en het 
antwoord op de diverse vragen om uitleg daarover dat ze later in de commissie zal geven 
(Hand. Vl. Parl. 2009-10, nr. C75).

4.5. Ruimte voor water 

Volgens mevrouw Marleen Van den Eynde is de noodzaak aan maatregelen ter voorkoming 
van overstromingen zeer actueel. De Europese Overstromingsrichtlijn (2007/60/EG) moet 
nog in Vlaams beleid worden omgezet. Uit de beleidsnota blijkt niet binnen welke termijn 
dit moet gebeuren, maar het lid is benieuwd welk pakket aan maatregelen de minister zal 
uitwerken om overstromingen te voorkomen.

De heer Bart Martens leest in de beleidsnota dat de minister werk wil maken van een 
Vlaams adaptatieplan om de gevolgen van de klimaatopwarming voor Vlaanderen op te 
vangen. Het lid ziet hiervan echter geen vertaling in het beleid ruimte voor water. De mid-
delen voor het geactualiseerde Sigmaplan op de begroting Openbare Werken zijn bedui-
dend minder dan de middelen die bij de goedkeuring van het plan noodzakelijk werden 
geacht voor een tijdige uitvoering ervan. De minister zal vrij snel met concrete maatrege-
len moeten komen in haar adaptatieplan. 

De aangekondigde vereenvoudiging van de procedures op het vlak van integraal water-
beleid, zou ook moeten leiden tot een versnelde creatie van ruimte voor water. De heer 
Martens verwijst naar de start van de parlementaire Commissie Versnelling Maatschap-
pelijk Belangrijke Investeringsprojecten. Voor zijn fractie moeten ook de noodzakelijke 
projecten van overstromingsgebieden in het kader van het integraal waterbeleid worden 
versneld. Ook voor deze projecten moet een cascade van procedures worden doorlopen: 
bekkenbeheerplannen, deelbekkenbeheerplannen, plan-MER, opmaak van een ruim-
telijk uitvoeringsplan, stedenbouwkundige vergunning voor inrichtingswerken enzo-
voort. Elk van die procedures gaat gepaard met een openbaar onderzoek of  procedure 
van kennisgeving voor telkens hetzelfde project. De goede intenties inzake versnelling en 
vereenvoudiging van de procedures moet ook leiden tot de snellere realisatie van overstro-
mingsgebieden. Worden deze projecten ook bestudeerd door de expertencommissie die 
door de Vlaamse Regering werd opgericht?

De minister antwoordt op de vraag van mevrouw Van den Eynde dat de omzetting van 
de Europese Overstromingsrichtlijn in het decreet Integraal Waterbeleid op 11 december 
2009 door de Vlaamse Regering principieel werd goedgekeurd. Deze omzetting doorloopt 
de verdere advies- en goedkeuringsprocedure zodat in de loop van 2010 het ontwerp van 
decreet aan het Vlaams Parlement kan worden voorgelegd. De eerste overstromingsrisico-
beheerplannen moeten klaar zijn tegen 2015.
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In uitvoering van de Overstromingsrichtlijn is de VMM gestart met de voorbereiding van 
de risicobeheerplannen. Er zal een grondige kosten-batenanalyse worden uitgevoerd van 
de nodige maatregelen in functie van de bescherming tegen potentiële schade. Dit moet 
zich vertalen naar een optimaal beschermingsniveau waarin vanuit het waterbeheer moet 
worden geïnvesteerd. Ook de ruimtelijke ordening (bijvoorbeeld bestemmingswijzigingen) 
en het verzekeringsstelsel (onder andere een differentiatie van de premies conform de wer-
kelijke restrisico’s) zullen hierbij aandacht krijgen. 

De minister bevestigt ten aanzien van de heer Martens dat zeer veel procedures en open-
bare onderzoeken moeten worden doorlopen voor de verwezenlijking van overstromings-
gebieden in uitvoering van onder meer de bekkenbeheerplannen. Het is de bedoeling te 
onderzoeken hoe de procedures versneld en vereenvoudigd kunnen worden in functie van 
de beoogde realisatie van de veiligheid.

4.6. Onderhoud van waterlopen

Waterpeil en ruiming

Mevrouw Tinne Rombouts erkent dat de goede ecologische toestand van de waterlopen 
moet worden bewaard en dat overstromingsrisico’s moeten worden vermeden, maar 
anderzijds mag het waterpeil niet uit het oog worden verloren. De vorige legislatuur werd 
op een aantal locaties projecten inzake waterpeilbeheer gestart. Wat zijn de ervaringen met 
deze projecten? Worden de resultaten meegenomen in het toekomstige beleid? 

Het lid verwijst ook naar operationele doelstelling 22: door inrichting, ruiming en onder-
houd verbetert de ecologische toestand van de onbevaarbare waterlopen. Voor het rui-
men en onderhoud van waterlopen geldt er enerzijds de regelgeving over natuurbehoud en 
anderzijds die over onbevaarbare waterlopen. De ecologische toestand is belangrijk, maar 
wordt bij het ruimen ook rekening gehouden met het waterpeil?

De minister antwoordt dat tijdens de voorbije legislatuur voor een aantal waterlopen, in 
overleg met de maatschappelijke actoren, een visie op het onderhoud van deze waterlopen 
werd uitgewerkt. Daarin werd veel aandacht aan het waterpeilbeheer in relatie tot het 
omgevende landgebruik besteed. Voor deze waterlopen zullen de voorgestelde maatregelen 
worden geëvalueerd. Verder zal ook voor andere waterlopen dergelijke onderhoudsnota 
worden opgemaakt.

Daarnaast zal er werk gemaakt worden van een vernieuwing van de sturing van stuwen 
en pompgemalen. Doel is de bestaande veelal vaste stuwpeilen te vervangen door een stu-
ring gebaseerd op onder meer de peilmetingen in het stroomgebied, zodat beter rekening 
kan worden houden met hevige neerslag in bovenstroomse gebieden en de resultaten van 
online modellering.

Bij het ruim- en maaibeheer van waterlopen wordt volgens de minister naar een evenwich-
tig waterbeheer gestreefd. Daarbij is er zowel aandacht voor de voorkoming van water-
overlast, voor de realisatie van de ecologische doelstellingen als voor de afstemming van 
het peilbeheer op het landgebruik in de vallei (landbouw, natuur en bos). Waar wenselijk 
worden het beheer en de inrichtingsmaatregelen onderbouwd door scenarioberekeningen 
met de beschikbare modellen.

Invasieve exoten

Mevrouw Tinne Rombouts leest bij de operationele doelstelling 22 ook dat door een inten-
sieve bestrijding van invasieve waterplanten een drastische vermindering van de woeker-
plaatsen wordt beoogd. Het lid wijst op het belang van een goede preventie. Dat komt 
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verder in de beleidsnota aan bod bij operationele doelstelling 58 over het nieuwe Soorten-
besluit. 

In de werkzaamheden van de commissie werd al eerder aandacht besteed aan de bestrij-
ding van invasieve exoten. Het nieuwe Soortenbesluit van de Vlaamse Regering kan een 
kader vormen om strenger op te treden inzake de verkoop van invasieve exoten en de pre-
ventie van de verspreiding ervan, rekening houdend weliswaar met de federale bevoegdhe-
den. De verspreiding van invasieve exoten blijft voor mevrouw Rombouts een belangrijk 
knelpunt, ook vanuit het oogpunt van de biodiversiteit.

De minister antwoordt dat inzake de bestrijding van invasieve exoten in en langs water-
lopen in de toekomst een meersporenbeleid wordt gevoerd. In eerste instantie wordt de 
intensieve bestrijding van de aanwezige invasieve exoten in waterlopen voortgezet. Op 
basis van de resultaten van de bestrijding gedurende het voorbije jaar blijkt deze aanpak 
zeer effectief. Verder wordt werk gemaakt van een beheerregeling in uitvoering van het 
Soortenbesluit. De CIW zal een ontwerp van beheerregeling voorbereiden tegen het voor-
jaar van 2010. Het is de intentie in deze beheerregeling een handelsverbod voor belang-
rijkste invasieve exoten in te voeren.

5. Afvalstoffen- en materialenbeleid

5.1. Algemeen

Mevrouw Gwenny De Vroe leest in de beleidsnota dat het doorgroeien naar een duur-
zaam materialenbeleid, waarbij zo weinig mogelijk restafval wordt geproduceerd, het 
doel is. Inzake huishoudelijk afval wordt het beleid bestendigd, wat volgens het lid niet 
verwonderlijk is gezien de schitterende resultaten in Vlaanderen. Voor bedrijfsafval wor-
den oplossingen gezocht om de hoeveelheden te verminderen, bijvoorbeeld door centrale 
afvalsystemen, gezamenlijk georganiseerde ophaling, bedrijvenclusters enzovoort. Waar 
nodig moet het wettelijk kader worden aangepast om een en ander af te dwingen. De ver-
brandingscapaciteit moet performant blijven met een zo hoog mogelijk energetisch rende-
ment. Er wordt geopteerd voor het maximaal benutten van de bestaande capaciteit eerder 
dan het bijbouwen van nieuwe capaciteit. De fractie van mevrouw De Vroe juicht dit toe, 
gelet op de huidige overcapaciteit.

Het stortverbod blijft gehandhaafd. De minister wil wel nagaan wat de impact is van de 
dalende afvalheffingen en hoe de gevolgen daarvan kunnen worden opgevangen. Volgens 
mevrouw De Vroe is dat een voorzet voor een stijging van deze heffingen. Opvallend is 
volgens het lid dat met geen woord wordt gerept over de milieubeleidsovereenkomsten 
voor diverse afvalstromen, een van de succesrijkste instrumenten van het afgelopen jaren. 
Het is onduidelijk of  de minister meer gebruik wil maken van milieubeleidsovereenkom-
sten. 

Open Vld stelt daar tegenover de aanvaardingsplicht voor afvalproducten grondig te eva-
lueren om dit instrument nuttig te maken of  te kunnen blijven inzetten waar echt nodig. 
De praktijk van sluikstorten moet volledig worden uitgeroeid met een verhoogde controle 
en een gepast sanctionerend beleid ten aanzien van de vervuiler. Vlaanderen staat aan de 
wereldtop inzake de gescheiden inzameling en ophaling van afval. De globale afvalberg 
daalt echter niet. Daarom wil Open Vld via verdere preventiecampagnes het afvalaan-
bod aan de bron doen dalen. Mevrouw De Vroe pleit ook voor uniforme tarieven voor 
gemeentelijke containerparken. 

Mevrouw Marleen Van den Eynde leidt uit de beleidsbrief  af  dat het afvalbeleid van de 
minister de komende vijf  jaar weinig ambitieus is. De minister vermeldt in de beleids-
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brief  een groene economie als eerste uitdaging. Mevrouw Van den Eynde heeft echter 
niet de indruk dat er nieuwe innoverende projecten op stapel staan die de afvalberg zul-
len terugdringen en waarbij gerecycleerde materialen opnieuw in gebruik kunnen worden 
genomen. Nog steeds wordt federaal over het productbeleid beslist, waardoor de Vlaamse 
minister bevoegd voor leefmilieu weinig of geen sturende initiatieven kan nemen. 

Het lid geeft als voorbeeld het luierafval, waarover recent nog in de commissie werd gedis-
cussieerd (Hand. Vl. Parl. 2009-10, nr. C42). De samenstelling van het product is gewijzigd 
waardoor de verwerking wordt bemoeilijkt. Het luierafval maakt inmiddels bijna tien per-
cent van de huishoudelijke afvalberg uit. Dat is bijna een tiende van de hoeveelheid te ver-
branden afval. Mevrouw Van den Eynde heeft de indruk dat er weinig initiatieven worden 
genomen om die belangrijke bron van afval te elimineren. Worden er vanuit het kabinet 
van de minister inspanningen geleverd om op deze ontwikkelingen in te spelen? Wordt 
er onderhandeld met de Federale Regering over de samenstelling van het product luiers? 
Federale productnormen zouden de producenten kunnen sturen naar een samenstelling 
die compostering wel mogelijk maakt. Zijn er nog contacten met de ondernemingen die de 
toch wel moedige beslissing willen nemen om luierafval te recycleren? Er zouden plannen 
zijn om in Dilsen-Stokkem een bedrijf  te starten dat de Knowaste-techniek wil toepassen 
om luierafval te recycleren. Kan de minister dit bevestigen? En zo ja, welke initiatieven zal 
de Vlaamse Regering nemen om mee een draagvlak te zoeken voor de inplanting van die 
installatie? Dit kan helpen vermijden dat de inplanting van een dergelijke installatie, door 
onwetendheid, op veel tegenstand stuit.

Mevrouw Van de Eynde vraag met welke andere initiatieven de minister de afvalberg nog 
verder wil doen dalen? Zijn er nog afvalmaterialen waarvoor een aparte inzamelstroom zal 
worden opgestart?

De heer Hermes Sanctorum beoordeelt het positief  dat duurzaam materialenbeheer vaak 
wordt aangehaald in de beleidsnota. Maar het is voor het lid niet duidelijk wat de minister 
concreet gaat ondernemen.

Ook de heer Bart Martens vindt de intenties om het afvalbeleid om te vormen naar een 
beleid inzake duurzaam materialenbeheer erg nobel. De vraag is hoe dit in de praktijk zal 
worden gebracht, mede gelet op de federale bevoegdheid voor het productbeleid. 

Wat het verpakkingsmateriaal betreft, zal de minister sterk inzetten op de Interregionale 
Verpakkingscommissie (IVC), die ook aan preventie zal doen. De heer Martens vraagt 
of  een dergelijke aanpak zich ook niet opdringt voor andere afval- en materiaalstromen. 
Is het niet raadzaam om de IVC uit te breiden naar een interregionale commissie voor de 
aanvaardingsplichten of voor duurzaam materialenbeheer? Dat moet het mogelijk maken 
om ook voor andere stromen af te stappen van het beleid van louter afvalbeheer naar een 
beleid dat kijkt naar preventie van afval en het ontwerp van producten (‘design for re-use’, 
‘desing for recycling’). 

Volgens het lid kan samen met de andere gewesten worden bekeken of  het niet zinvol is 
om ook voor andere productcategorieën milieubeleidsovereenkomsten te sluiten om uit-
voering te geven aan de aanvaardingsplicht. De heer Martens denkt daarbij aan vloerbe-
kleding, matrassen en luiers. Het milieuvriendelijk verwerken van luiers zal alleen mogelijk 
zijn als er door het federale niveau productnormen worden opgelegd die bijvoorbeeld de 
biologische verwerking niet hinderen. 

De minister antwoordt dat samenwerking met het federale bestuursniveau en met de 
andere gewesten in het algemeen wordt nagestreefd om via compatibele bevoegdheden een 
maximaal effect te bekomen inzake preventie en recyclage. De huishoudelijke afvalberg 
kan nog verder dalen door onder meer de hoeveelheid grofvuil verder te doen afnemen 
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via een betere sortering. Nieuwe selectieve inzamelingen zullen slechts verplicht worden 
indien dat economisch en ecologisch verantwoord is. Hiervoor werd een model uitgewerkt 
waaraan deze stromen kunnen worden getoetst.

De beleidsnota bevat volgens de minister doelstellingen en innoverende projecten – tran-
sitienetwerk inzake duurzaam materialenbeheer en samenwerking met onder meer het 
milieu- en energietechnologie innovatieplatform (MIP2) – die gericht zijn op meer ecode-
sign, eco-efficiëntie, het sluiten van materiaalketens (integraal ketenbeheer), afvalpreven-
tie, recyclage en milieuverantwoorde consumptie. Via dit pakket aan beleidsmaatregelen 
wil Vlaanderen een koploperpositie innemen op Europees vlak. Het pallet aan bestaande 
instrumenten voor het afvalstoffenbeleid zal systematisch worden geëvalueerd en waar 
nodig en mogelijk worden gebruikt om het duurzaam materialenbeleid in de praktijk te 
brengen. Een gezond ambitieniveau is volgens de minister dus wel degelijk aanwezig.

Er zullen projecten voor integraal ketenbeheer rond bijvoorbeeld textiel, harde kunststof-
fen en andere stromen worden geïntroduceerd. Het doel van deze projecten is om met de 
hulp van alle betrokkenen in de levenscyclus van een product, materiaalkringlopen te slui-
ten en grondstoffen en materialen efficiënter en effectiever te gaan gebruiken. 

Het Vlaamse beleid mikt op het optimaal gebruik van afvalstoffen als waardevolle grond-
stoffen voor de economie door het stimuleren van recyclage en het maximaliseren van 
het gebruik van gerecycleerde materialen. Bedrijven worden aangespoord om efficiënter 
om te springen met materialen en energie via onder meer de eco-efficiëntiescan en via een 
aantal ‘ecodesign-tools’. Dit zijn instrumenten die momenteel reeds een pilootfase hebben 
doorlopen en klaar zijn voor opschaling in samenwerking met andere partners zoals het 
Agentschap Ondernemen.

Daarnaast wordt volgens de minister de milieuverantwoorde consumptie gestimuleerd 
door als overheid duurzamer aan te kopen en de distributie te sensibiliseren. Wat de over-
heidsaankopen betreft, wordt naar 100 percent milieuverantwoorde aankopen tegen 2020 
gestreefd. 

Daar waar het productbeleid vooral op Europees niveau wordt uitgestippeld en ook op 
federaal niveau wordt vormgegeven, richt Vlaanderen zich voornamelijk tot complemen-
taire en stimulerende maatregelen om het productaanbod te verduurzamen. Dit neemt 
uiteraard niet weg dat Vlaanderen actief  meewerkt aan het totstandkomen van de fede-
rale en Europese initiatieven. Concreet zal het Vlaamse Gewest via onder meer haar eco-
designwerking en via eco-efficiëntiemaatregelen, zoals de eco-efficiëntiescan, producenten 
sensibiliseren om meer milieuverantwoorde producten te vervaardigen. Via milieuverant-
woorde overheidsaankopen en het sensibiliseren van de distributiesector zal het aanbod 
aan milieuverantwoorde producten op de markt worden gestimuleerd. Integraal ketenbe-
heer kan ‘design for re-use’ en ‘desing for recycling’ initiëren.

Op de vragen over de milieubeleidsovereenkomsten en de aanvaardingsplichten ant-
woordt de minister dat deze een waardevol instrument binnen het afvalbeleid zijn. De 
minister wil ze dan ook blijven inzetten daar waar ze het meest optimale instrument zijn 
om de beleidsdoelstellingen te realiseren. Maar daarnaast wordt ook gezocht naar andere 
instrumenten om de uitgebreide producentenverantwoordelijkheid in te vullen. De Inter-
regionale Verpakkingscommissie wordt een platform voor de interregionale afstemming 
over de uitgebreide producentenverantwoordelijkheid. Hierover is er reeds een principieel 
akkoord met de andere gewesten bereikt.

Uit analyses van OVAM blijkt volgens de minister dat luierafval slechts twee percent uit-
maakt van de totale huishoudelijke afvalberg. Luiers vertegenwoordigen zes percent van 
het restafval van huishoudens (ongeveer tien kg op een totale hoeveelheid van 153 kg 
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restafval per inwoner). De samenstelling van de luiers is inderdaad de afgelopen jaren 
veranderd om de absorptie-eigenschappen te verbeteren. De hoeveelheid papierpulp is 
verminderd en vervangen door superabsorberende polymeren. Die zijn inderdaad minder 
geschikt voor vergisting. De OVAM houdt contact met het bedrijf  dat een project voor de 
recyclage van luierafval wil starten.

5.2. Afvalverwerkingscapaciteit en aanbod van afval

Mevrouw Marleen Van den Eynde stelt vast dat de minister een moratorium instelt op 
bijkomende stortcapaciteit. Maar het lid wacht nog altijd op een initiatief  van de Vlaamse 
Regering inzake een moratorium op de bouw van bijkomende verbrandingscapaciteit. Net 
zoals in Nederland is er in Vlaanderen een overschot aan verbrandingscapaciteit, mede 
tengevolge van de economische crisis. Waarom gebruikt de minister deze crisis dan niet 
om het Vlaamse afvalbeleid bij te sturen? De minister blijft volgens het lid milieuvergun-
ningen toekennen voor bijkomende afvalverbrandingsinstallaties, waardoor Vlaanderen 
afval uit het buitenland verbrandt en blijft achterlopen inzake luchtkwaliteit. 

Huisvuilverbrandingsovens waarvan de milieuvergunning vervalt, worden volgens me-
vrouw Van den Eynde op geen enkele manier aangemaand om tijdig de milieuvergun-
ning te verlengen. De minister stelt in een operationele doelstelling enkel dat het Vlaamse 
Gewest over een performante verbrandingscapaciteit moet beschikken met een zo hoog 
mogelijk energetisch rendement en afgestemd op het Vlaamse aanbod van te verbranden 
afvalstoffen. Prioriteit moet volgens de minister gaan naar het maximaal benutten van 
bestaande verbrandingscapaciteit alvorens nieuwe capaciteit te creëren. Volgens het lid 
doet de minister dus op geen enkele manier moeite om het afvalverwerkingsbeleid te stu-
ren, want ze spreekt enkel over verbranden en niet over verwerken. 

De heer Hermes Sanctorum informeert naar de plannen van de minister inzake afvalver-
branding, gelet op de overcapaciteit. Wat zijn de plannen van de minister met het dossier 
Indaver? Zal de minister proactief  optreden? Hoe ver wil de minister gaan met het sorte-
ren van bedrijfsafval? Komt er eventueel een NOx-heffing op inefficiënte verbranding of 
een premiestelsel voor recyclage? 

De heer Bart Martens vindt dat er snel een actualisatie moet komen van de nodige ver-
werkingscapaciteit. Het uitvoeringsplan voor huishoudelijke afvalstoffen raamt de nodige 
extra capaciteit op 272.000 ton. Intussen stelt Interafval dat er in de praktijk een over-
capaciteit is en dat de intercommunales onvoldoende aanvoer hebben voor de verbran-
dingsovens. De Federatie van Bedrijven voor Milieubeheer (FEBEM) stelt dan weer dat 
nu een moratorium invoeren op een struisvogelpolitiek zou neerkomen. Vlaanderen moet 
zich volgens de federatie voorbereiden op de nieuwe Europese markt na de kaderricht-
lijn Afval. Volgens FEBEM zouden de grenzen voor bedrijfsafval opengaan en moet het 
Vlaamse Gewest zijn deel kunnen verwerken. Er zijn dus verschillende visies. Daarom 
moet volgens het lid snel de discussie worden gevoerd over de omzetting van de kader-
richtlijn, de criteria voor ‘end-of-waste’, het onderscheid tussen verwijdering en nuttige 
toepassing. De vraag is ook wat de gevolgen van de crisis zijn voor het afvalaanbod en of 
dit een blijvend effect is. Deze elementen noodzaken een nieuwe inschatting van de verwer-
kingscapaciteit. Een volgende stap is de inzet van die capaciteit. Het lid pleit daarbij voor 
strenge criteria op het vlak van energierendement. Er staan heel wat projecten op stapel 
en een hoog energierendement kan een criterium zijn om daarin een keuze te maken. De 
lat mag hoog worden gelegd. In Nederland werd een convenant met de sector gesloten 
om ook in de bestaande installaties het energierendement te verbeteren. De heer Martens 
vraagt de minister te overleggen met de minister van Energie die een beleidsplan voor 
groene warmte wil opmaken. 
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De minister antwoordt dat er op dit ogenblik geen moratorium is op nieuwe verbrandings-
installaties omdat de mogelijkheid moet worden geboden om binnen een Europese vrije 
markt te beschikken over ovens die kunnen concurreren met het buitenland, zodat Vlaan-
deren kan instaan voor de verbranding van het Vlaamse afval. De Vlaamse verbrandings-
capaciteit moet wel afgestemd blijven op het aanbod van te verbranden afvalstoffen in 
Vlaanderen. Het realiseren van overcapaciteit moet worden vermeden. De minister heeft 
de OVAM reeds eerder de opdracht gegeven om de cijfers in het uitvoeringsplan Milieu-
verantwoord Beheer van Huishoudelijke Afvalstoffen te actualiseren. 

Verder laat de minister opmerken dat ze zelf  nog geen enkele vergunning heeft toege-
kend voor bijkomende afvalverbrandingscapaciteit. Er wordt op dit ogenblik ook geen 
buitenlands afval verbrand in de Vlaamse huisvuilverbrandingsinstallaties. Wat betreft 
de bestaande afvalverbrandingsinstallaties, zijn alle Vlaamse installaties uitgerust met 
moderne rookgasreinigingstechnieken. Het effect van de afvalverbrandingsinstallaties op 
de luchtkwaliteit is daardoor verwaarloosbaar klein.

Op de vraag over een eventuele NOx-heffing op inefficiënte afvalverbranding, antwoordt 
de minister dat de Vlaamse Regering in maart 2007 besliste om een NOx-heffing in te voe-
ren op industriële emissies, waaronder afvalverbranding, tenzij in overleg met de betrok-
ken sectoren alternatieve maatregelen met eenzelfde reductiepotentieel konden worden 
gerealiseerd. In uitvoering van deze beslissing werd het nodige studiewerk gedaan om de 
invoering van een NOx-heffing voor te bereiden. Aangezien heel wat sectoren de voor-
keur gaven aan een andere piste en zich middels deze piste (milieubeleidsovereenkomsten, 
strenge VLAREM-normen) engageerden tot een ambitieuze reductiedoelstelling, wordt er 
niet voor gekozen om een NOx-heffing op Vlaams niveau in te voeren. Enkel voor afval-
verbranding een dergelijke heffing invoeren bleek niet opportuun wegens het beperkte 
aandeel van de sector in de NOx-problematiek en het feit dat voor deze sector al strenge 
NOx-normen van toepassing zijn. Het sturend effect van een heffing zou volgens de minis-
ter dus beperkt zijn.

De minister voegt eraan toe uiteraard bereid te zijn om met de minister bevoegd voor 
energie te overleggen over groene warmte.

Replieken

Mevrouw Marleen Van den Eynde begrijpt uit het antwoord van de minister dat er geen 
moratorium komt voor afvalverbrandingsinstallaties. De discussie is bijzonder actueel en 
in de commissie en de plenaire vergadering werden er al vragen over gesteld. Het uitvoe-
ringsplan inzake huishoudelijke afvalstoffen is nog niet bijgestuurd, ondanks de invloed 
van de economische crisis op de hoeveelheid afval. Hoe zal de minister in deze regeerperi-
ode omgaan met het overschot aan verwerkingscapaciteit? Het lid pleit ervoor de discussie 
ten gronde te voeren in de commissie. 

De heer Bart Martens vindt het contradictorisch dat de minister enerzijds stelt dat er geen 
moratorium wordt ingevoerd omdat de installaties competitief  moet blijven in de open 
Europese markt maar anderzijds dat de verwerkingscapaciteit op het aanbod moet wor-
den afgestemd, waarbij in principe een krappe planning wordt gehanteerd. In haar advies 
over de vergunningsaanvraag van Indaver voor een vierde roosterovenlijn zegt OVAM 
dat er geen nood is aan bijkomende verwerkingscapaciteit, tenzij het gaat om vervang-
capaciteit. De heer Martens is niet op de hoogte van plannen om bestaande installaties 
te sluiten. OVAM verwijst in haar advies ook naar installaties die werden opgestart na 
de goedkeuring van het uitvoeringsplan, zoals de biostoominstallatie van Electrawinds in 
Oostende en de wervelbedoven van Stora Enso. Kan de minister de cijfers inzake het aan-
bod van afval – dat wijzigt door de economische crisis en de inspanningen op het vlak van 
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preventie en selectieve inzameling – en de beschikbare verwerkingscapaciteit door OVAM 
laten actualiseren?

De minister ziet geen tegenstrijdigheid in haar eerdere antwoord. Ze heeft enkel gesteld 
dat er op dit ogenblik geen moratorium is, maar dat betekent niet dat er geen komt. De 
minister herhaalt dat ze nog geen enkele vergunning voor bijkomende verbrandingscapa-
citeit heeft ondertekend. OVAM heeft de cijfers inzake verwerkingscapaciteit in het uitvoe-
ringsplan voor huishoudelijke afvalstoffen geactualiseerd en de minister stelt voor die in 
de commissie te laten toelichten. 

Mevrouw Marleen Van den Eynde laat opmerken dat de ISVAG-oven een verlenging van 
de vergunning heeft gevraagd, terwijl er in het verleden andere afspraken werden gemaakt. 
Het lid vraagt een debat over de beschikbare verwerkingscapaciteit en het aanbod van 
afval in Vlaanderen.

De heer Bart Martens, commissievoorzitter, kondigt aan dat de commissie op 19 januari 
2010 een hoorzitting met de betrokken actoren en een gedachtewisseling met de minister 
over dit onderwerp zal houden.

5.3. Duurzaamheidscriteria aanbestedingen

De heer Hermes Sanctorum beoordeelt de verwijzing naar milieuvriendelijke aanbestedin-
gen zeer positief. Zal het voorbeeld van Nederland worden gevolgd, waarbij heel duide-
lijke duurzaamheidscriteria inzake ‘cradle-to-cradle’ worden gehanteerd voor aankopen en 
aanbestedingen, gaande van schoonmaakdiensten over drankautomaten tot wegenaanleg? 
Zal de minister op korte termijn actie ondernemen of  wordt ook voor deze doelstelling 
2020 als horizon vooropgesteld?

De minister antwoordt dat de Vlaamse Regering op 5 juni 2009 het eerste Vlaams actie-
plan inzake duurzame overheidsopdrachten goedkeurde. Dit actieplan zal worden uitge-
voerd in de periode 2009-2011. Krachtlijn 4a van dit actieplan gaat over de invulling van 
doelstellingen en acties in productgroepen waar zogenaamde ‘quick wins’ kunnen worden 
gerealiseerd. In het kader van deze krachtlijn zullen op korte termijn:
– doelstellingen worden opgesteld voor de aankoop van productgroepen waarvoor crite-

ria voorhanden zijn;
– criteria en doelstellingen worden opgesteld voor de aankoop van enkele andere pro-

ductgroepen waarvoor er snel criteria opgesteld kunnen worden, bijvoorbeeld door 
gebruik te maken van de bestaande criteria op federaal en Europees niveau;

– krachtlijn 4b van het actieplan voorziet in onderzoek naar ondersteunende instrumen-
ten voor en de invulling van acties en doelstellingen van andere relevante productgroe-
pen.

 
De mogelijkheden van cradle-to-cradle moeten per productgroep worden bekeken. Hierbij 
zullen onder meer de marktbeschikbaarheid van producten die aan de cradle-to-cradle- 
criteria voldoen en de werkbaarheid van de criteria voor de aankopers mee in rekening 
worden gebracht.

De minister verwijst nog naar de website van het Team Duurzame Ontwikkeling voor de 
laatste versie van het actieplan (http://www2.vlaanderen.be/duurzameontwikkeling).

5.4. Afvalbanden landbouwbedrijven

Mevrouw Gwenny De Vroe dringt namens haar fractie aan op een snelle oplossing voor 
ophaling van afvalbanden uit de landbouwsector via een nieuwe milieubeleidsovereen-
komst.
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Ook mevrouw Tinne Rombouts verwijst naar de resolutie die in de vorige legislatuur werd 
gestemd over de ophaling van afvalbanden op landbouwbedrijven (Parl. St. Vl. Parl. 
2007-08, nr. 1683/3). Worden nog stappen gezet om uitvoering te geven aan deze resolutie? 
Wat zijn de resultaten van het gevoerde overleg? Wat is de stand van zaken?

De minister antwoordt dat een nieuwe overeenkomst rond afvalbanden zal worden afge-
sloten, om zo onder meer dit knelpunt adequaat aan te pakken. In het ontwerp van 
milieubeleidsovereenkomst is hiertoe een engagementsverklaring opgenomen. Eens de 
nieuwe milieubeleidsovereenkomst afvalbanden van kracht is, zal samen met het beheers-
organisme Recytyre en de landbouwsector een oplossing voor de ophaling van afvalban-
den op landbouwbedrijven worden uitgewerkt.

5.5. Afval van verenigingen

Mevrouw Tinne Rombouts stelt vast dat de beleidsnota ingaat op de kaderrichtlijn Afval-
stoffen en de definities en criteria daarin. Mevrouw Rombouts vraag ook aandacht voor 
de definities van afval naargelang de oorsprong. Er is huishoudelijke afval en met huis-
houdelijk afval gelijkgesteld bedrijfsafval. Verenigingen hebben vaak niet echt huishoude-
lijk afval maar wel daarmee vergelijkbare afvalstoffen. Wie mag die stromen dan ophalen?

De minister stelt dat de lokale besturen verantwoordelijk zijn voor de inzameling van de 
huishoudelijke afvalstoffen die ontstaan bij de normale werking van particuliere gezinnen. 
Verenigingen produceren meestal afvalstoffen die naar aard, samenstelling en hoeveelheid 
vergelijkbaar zijn met de huishoudelijke afvalstoffen van de gezinnen. De lokale besturen 
kunnen autonoom beslissen om de inzamelkanalen voor huishoudelijke afvalstoffen open 
te stellen voor verenigingen. Die kunnen dan gebruik maken van de containerparken en 
de huis-aan-huisinzameling. Voor die dienstverlening moeten de verenigingen, net als de 
bedrijven, een retributie betalen die de kosten voor de inzameling en de verwerking van 
de vergelijkbare afvalstoffen dekt. Een vereniging kan ook kiezen om de inzameling en 
verwerking van haar afvalstoffen toe te vertrouwen aan een privéonderneming. Zowel de 
lokale besturen als de privébedrijven mogen de vergelijkbare bedrijfsafvalstoffen van ver-
enigingen dus inzamelen.

6. Beleid bodem en natuurlijke rijkdommen

6.1. Bodemsanering

Mevrouw Marleen Van den Eynde verwijst naar de opmerkingen die over bodemsane-
ring in woonwijken werden gemaakt tijdens de begrotingsbesprekingen (Parl. St. Vl. Parl. 
2009-10, nr. 15/4-G). Tijdens de vorige regeerperiodes werd een plan opgesteld voor de 
aanpak van een veertigtal woonwijken waar bodemsaneringen noodzakelijk waren. Hoe-
veel van die woonwijken werden inmiddels gesaneerd?

Wat betreft het ontwikkelen van ‘brownfields’, vraagt het lid hoe er bepaald wordt welke 
brownfield in aanmerking komt voor ontwikkeling. Ze stelt bijvoorbeeld vast dat er in de 
Rupelstreek nog belangrijke brownfields aanwezig zijn die de verdere ontwikkeling van 
de regio blokkeren. Is de minister bereid deze regio op te nemen in de te herontwikkelen 
gebieden?

Volgens mevrouw Gwenny De Vroe ligt de nadruk inzake bodemverontreiniging op het 
voorkomen en beperken. Positief is dat de minister het bodembeleid wil afstemmen op het 
op duurzame wijze invullen van de maatschappelijke behoeften. De minister wil de proble-
men die bij overdracht van verontreinigde gronden opduiken reduceren en bouwprojecten 
op risicogrond en herontwikkeling van brownfields maximaal faciliteren. Er wordt in een 
verlaging van de financiële zekerheden voorzien met het oog op het sneller starten van 
bodemsaneringen voor bedrijven met het oog op economisch herstel. 
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Er is volgens mevrouw De Vroe echter zeer weinig duidelijkheid over het tempo en de 
aard van het eigen saneringsbeleid inzake historische vervuiling. Wordt het huidige lakse 
tempo aangehouden of  wordt het opgedreven? Enkel een versnelling van de saneringen 
bij onschuldige eigenaars wordt vooropgesteld. Het lid vindt in de beleidsnota ook geen 
woord terug over het fonds voor de sanering van verontreiniging veroorzaakt door lek-
kende stookolietanks van particulieren. 

Ook de heer Bart Martens merkt op dat in de beleidsnota niet over het zogenaamde plan 
B voor de vergoeding van de sanering van lekkende stookolietanks van particulieren 
wordt gerept. Het lid verwijst naar het regeerakkoord waarin staat dat een Vlaams alter-
natief  wordt gezocht wanneer voor einde 2009 geen oplossing in federaal verband wordt 
gevonden. De heer Martens wil snel een oplossing voor de honderden gezinnen die nu het 
slachtoffer zijn van bodemverontreiniging en die tegen hoge saneringskosten aankijken. 
Snel optreden kan bovendien voortzetting van de verontreiniging vermijden. Binnen welke 
timing kan de minister een alternatief  operationaliseren en de getroffen gezinnen een per-
spectief  bieden?

Volgens de heer Martens moet ook snel werk worden gemaakt van de draagkracht- en 
cofinancieringsregeling in het Bodemdecreet. Een degelijke invulling daarvan kan zorgen 
voor een toename van het aantal saneringen. Zou een collectief  verzekeringsmechanisme 
de kosten voor bodemsaneringen niet kunnen doen dalen? Hoe meer verzekeringsnemers, 
hoe kleiner de verzekeringskost is. 

De minister antwoordt op de vraag van mevrouw Van den Eynde over de sanering van 
woonwijken dat er de afgelopen jaren 22 woonzoneprojecten zijn afgerond in 95 woon-
wijken gelegen op voormalige stortplaatsen of  fabrieksterreinen. Deze projecten hadden 
betrekking op ongeveer 2800 kadastrale percelen. In zeven van deze projecten moesten 
een of meerdere terreinen worden gesaneerd. Vier van deze saneringsprojecten zijn inmid-
dels afgerond. De bodemsanering van de andere drie te saneren woonwijken worden in 
2010 aangevat. Voor tien bijkomende woonzoneprojecten, met in totaal een veertigtal 
locaties, zijn de bodemonderzoeken lopende of in de startfase.

De keuze van de brownfields die in aanmerking komen voor ontwikkeling, wordt niet 
alleen vanuit het leefmilieu-aspect bepaald maar ook vanuit andere domeinen die betrok-
ken zijn bij de ontwikkeling van terreinen. Specifiek voor de Rupelstreek kan de minister 
ter illustratie meedelen dat de OVAM momenteel ambtshalve onderzoek uitvoert op en 
rond de vroegere zinkfabriek in Boom.

De minister wil ten aanzien van mevrouw De Vroe opmerken dat het Vlaamse bodem-
saneringsbeleid verre van laks is. Voor de detailcijfers verwijst de minister graag naar de 
jaarlijkse rapportering aan het Vlaams Parlement over de voortgang van de bodemsane-
ring en naar de milieu- en natuurrapporten. Bovendien ligt zowel het aantal dossiers dat 
ambtshalve wordt gesaneerd als het budget dat ambtshalve wordt besteed op een zeer 
hoog niveau, bekeken over de hele periode sinds het Bodemsaneringsdecreet van start 
ging. Sinds 2009 bedraagt het aantal ambtshalve bodemsaneringsdossiers in de jaarplan-
ning van de OVAM meer dan 500, waarvan ruim 100 saneringswerken. Dit aantal is vol-
gens de minister in het verleden nooit gehaald.

Daarenboven heeft de minister in haar beleidsnota verschillende pistes voor de aanpak 
van historische vervuiling uitgewerkt. Gelet op de economische realiteit, wenst de minister 
daarbij prioriteit te geven aan kwetsbare gebieden, gronden met hoge risico’s en gronden 
voor maatschappelijk belangrijke sectoren. De minster verwijst naar de operationele doel-
stelling 39 en de strategische projecten 42, 43 en 45 in de beleidsnota. 
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Op de vraag over de uitwerking van een draagkracht- en cofinancieringsregeling, ant-
woordt de minister dat een dergelijke regeling inderdaad het aantal bodemsaneringen kan 
doen stijgen. Bovendien kan een dergelijke regeling bestaande financieringsproblemen 
beperken of oplossen. Momenteel worden dan ook diverse scenario’s verkend. Om zowel 
de administratieve lasten als de overheadkosten zo beperkt mogelijk te houden, wil de 
minister maximaal zoeken naar instrumenten die kunnen aansluiten bij bestaande finan-
cieringskaders.

Het fonds voor de sanering van lekkende stookolietanks van particulieren is wel in de 
beleidsnota opgenomen onder operationele doelstelling 39. Het zogenaamde plan B wordt 
daarbij vermeld. De minister vindt de oprichting van een fonds voor de aanpak van lek-
kende stookolietanks zeer belangrijk. Momenteel gaat ze er nog steeds van uit dat een 
nationaal fonds voor sanering van lekkende stookolietanks kan worden opgericht. Dit 
wordt echter van zeer nabij opgevolgd. In de loop van de komende maanden zal volgens 
de minister duidelijk moeten blijken of  een nationaal fonds op korte termijn kan wor-
den opgericht. Intussen wordt parallel aan mogelijke scenario’s voor een Vlaams fonds 
gewerkt, zodat dit zo snel mogelijk kan worden opgericht in geval een nationaal fonds 
uiteindelijk toch niet haalbaar zou blijken te zijn.

Replieken

De heer Bart Martens laat opmerken dat de deadline al verschillende keren werd opge-
schoven, van 2008 naar 2009 en nu wil de minister in 2010 nog enkele maanden afwachten. 
Dit moet op een bepaald ogenblik ophouden. Indien er geen oplossing met de federale 
overheid en de gewesten wordt gevonden, moet de minister het plan B durven starten. Het 
lid wijst op de talrijke gezinnen die nu in onzekerheid leven en de verontreiniging die zich 
blijft verspreiden.

De minister herhaalt dat het Vlaamse Gewest zelf  met een plan zal komen indien er geen 
gezamenlijk fonds kan worden opgericht met de federale overheid en de gewesten. Omdat 
de verantwoordelijkheid ook bij de federale overheid ligt, meent de minister dat het 
Vlaamse Gewest die niet te snel op zich moet nemen.

6.2. Erosiebestrijding

Mevrouw Tinne Rombouts leest in de beleidsnota dat erosiebestrijding de komende regeer-
periode de speerpunt van het bodembeschermingsbeleid blijft. Er zal vooral worden 
gewerkt via de gemeenten die projecten kunnen starten en ook via vrijwillige beheers-
overeenkomsten. Dat is volgens mevrouw Rombouts een goede werkwijze om mensen 
mee te krijgen in het erosiebeleid en om een draagvlak voor dit beleid te creëren. In de 
loop van de regeerperiode zal worden geëvalueerd of  meer verplichte erosiemaatregelen 
zich opdringen. Mevrouw Rombouts pleit voor behouden van een getrapte aanpak: eerst 
nagaan of  mensen kunnen worden gestimuleerd en dan pas later verplichte maatregelen 
overwegen. 

Er zouden volgens mevrouw Rombouts door de Europese Commissie opmerkingen zijn 
gemaakt over de beheersovereenkomsten voor erosiebestrijdingsmaatregelen. Zal het 
Vlaamse Gewest de vrijwillige beheersovereenkomsten blijven aanbieden of wordt onder 
druk aan verplichtende maatregelen gedacht?

De heer Bart Martens laat opmerken dat het Bodemdecreet het nu al mogelijk maakt 
erosiebeperkende maatregelen op te leggen. Het lid denkt daarbij aan het verplichten van 
bodembedekking in de winter, zonder dat daarvoor een beheersovereenkomst moet wor-
den afgesloten. Ook een code van goede praktijk voor het ploegen zou de erosie kunnen 
tegengaan, zonder dat daar middelen van de overheid moeten tegenover staan. Overweegt 
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de minister om van de mogelijkheid gebruik te maken om meer verplichte maatregelen op 
te leggen?

De minister antwoordt dat er recent door de Europese Commissie geen opmerkingen over 
de beheersovereenkomsten erosiebestrijding zijn gemaakt. De Europese Commissie had 
wel kritische vragen bij de goedkeuring van het Vlaams Programma voor Plattelandsont-
wikkeling 2007-2013 (PDPO II). Deze hadden betrekking op de afstemming tussen de 
randvoorwaarden van de eerste pijler van het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid (GLB) 
en de beheerovereenkomsten erosiebestrijding in het kader van het Europese plattelands-
beleid. Beheersovereenkomsten zijn immers enkel mogelijk voor prestaties die verder gaan 
dan de goede landbouwpraktijken. In Vlaanderen zijn er in het kader van de randvoor-
waarden van de eerste pijler van het GLB verplichte erosiebestrijdingsmaatregelen op de 
sterk erosiegevoelige percelen. Die verplichtingen kunnen, na goedkeuring van Europa, nu 
ook via een beheerovereenkomst erosiebestrijding worden ingevuld. De jaarlijkse beheer-
vergoeding kan echter enkel worden betaald in de jaren dat er op de betrokken percelen 
geen erosiegevoelige teelt wordt verbouwd. De Europese Commissie heeft deze regeling 
goedgekeurd voor de periode 2007-2013. 

Op de vragen over eventuele verplichte maatregelen antwoordt de minister dat ze gaan-
deweg, na een tussentijdse evaluatie van het erosiebeleid, wil beoordelen of  er naast de 
vrijwillige beheerovereenkomsten een uitbreiding van de verplichte maatregelen wenselijk 
is. Als de landbouwers te weinig in het systeem van beheerovereenkomsten instappen, zal 
de Vlaamse Regering in elk geval meer verplichte maatregelen moeten overwegen om het 
erosieprobleem op te lossen. Er zijn daarbij twee mogelijke pistes. Enerzijds in het kader 
van de eerste pijler van het GLB en anderzijds in het kader van het Bodemdecreet. De 
eerste mogelijkheid behoort tot de bevoegdheid van de minister van Landbouw, de tweede 
tot de bevoegdheid van de minister van Leefmilieu. 

Voorlopig lijkt het de minister het best de verplichte maatregelen te beperken tot de sterk 
erosiegevoelige percelen, waar nu al verplichtingen gelden in het kader van de eerste pijler 
van het GLB. Eventueel kunnen deze verplichtingen daar strenger worden. In een vol-
gende fase kan worden overwogen of het zinvol is de verplichtingen deels of  geheel uit te 
breiden tot een deel van de matig erosiegevoelige percelen.

6.3. Natuurlijke rijkdommen

Mevrouw Tinne Rombouts stelt dat spaarzaam moet worden omgesprongen met het ont-
ginnen van natuurlijke rijkdommen. Er moet goed worden afgestemd op de noden en 
eventuele alternatieven moeten worden onderzocht. De vorige regeerperiode werd in de 
commissie gediscussieerd over de invulling van de nabestemming van ontginningen. De 
bezorgdheid van het lid daarover is groot. Er zijn financiële instrumenten ingebouwd om 
de nabestemming met meer zekerheid te kunnen realiseren. Er zouden comités of  werk-
groepen worden opgericht die de goede eindafwerking en realisatie van de ontginningen 
moet opvolgen. Zijn er al dergelijke comités opgericht? Wat zijn de bevindingen van die 
comités tot hiertoe?

De minister verwijst naar het besluit van de Vlaamse Regering van 28 november 2008, 
dat het uitvoeringsbesluit van het Oppervlaktedelfstoffendecreet (VLAREOP) heeft aan-
gepast om een rechtsgrond te creëren voor de oprichting van de beoordelingscommissies 
landbouwnabestemming. Er moet een beoordelingscommissie landbouwnabestemming 
worden opgericht als er in een definitief  vastgesteld Bijzonder Oppervlaktedelfstoffen-
plan (BOD) minstens één ontginningsgebied met nabestemming landbouw voorkomt. Dat 
geldt ook als het gaat om een bestaand ontginningsgebied dat al voor de goedkeuring van 
het BOD een landbouwnabestemming had.



Stuk 193 (2009-2010) – Nr. 6 45

V L A A M S  P A R L E M E N T

Het BOD Klei van de Kempen werd definitief  vastgesteld door de Vlaamse Regering op 
1 december 2006. Het BOD Klei van Ieper en Maldegemklei werd definitief  vastgesteld 
door de Vlaamse Regering op 28 november 2008. De beoordelingscommissie landbouw-
nabestemming voor deze bijzondere oppervlaktedelfstoffenplannen werd bij ministeriële 
besluiten van 14 mei 2009 opgericht. 

Volgens het VLAREOP moet een beoordelingscommissie landbouwnabestemming een 
advies geven over de kwaliteitsvolle realisatie van de zones met landbouwnabestemming 
op het moment dat de afbouw van de gestelde financiële zekerheid wordt gevraagd. Aan-
gezien de afdeling bevoegd voor de natuurlijke rijkdommen sinds de oprichting van de 
beide beoordelingscommissies nog geen vraag tot afbouw van de gestelde financiële zeker-
heid heeft ontvangen voor een groeve met landbouwnabestemming, zijn de beide beoor-
delingscommissies nog niet operationeel. 

De minister laat verder opmerken dat de eerste dossiers waar de beoordelingscommissies 
mee zullen worden geconfronteerd, betrekking zullen hebben op groeven waarvoor de ont-
ginnings- en heraanlegvergunningen gemiddeld meer dan vijf  jaar geleden zijn verleend. 
Het is waarschijnlijk dat in de betrokken milieuvergunningen en stedenbouwkundige 
vergunningen weinig concrete voorwaarden rond kwaliteitsvolle heraanleg in functie van 
landbouw zijn opgenomen. De beoordelingscommissies zullen wellicht met deze situatie 
rekening houden bij het formuleren van het advies over de kwaliteitsvolle realisatie van de 
zones met landbouwnabestemming. Het lijkt weinig verantwoord om een ontginner op het 
einde van de ontginning te confronteren met kwaliteitsvereisten voor heraanleg in func-
tie van landbouw, die niet bekend waren op het moment dat hij de vergunningen kreeg 
en ook niet als hij de heraanleg in de praktijk aan het realiseren was. Toch is het advies 
belangrijk, zowel voor de ontginner die eventueel nog verbeteringen kan aanbrengen en 
er zeker rekening mee kan houden voor de heraanleg van de volgende zones, als voor de 
landbouwer die zelf  nog extra maatregelen kan nemen. 

In afwachting van een eerste afbouwdossier van een gestelde financiële zekerheid voor 
een groeve met landbouwnabestemming, bereidt de afdeling bevoegd voor de natuurlijke 
rijkdommen een code van goede praktijk voor heraanleg van ontginningen in functie van 
landbouw voor. Het is de bedoeling deze code van goede praktijk, na de interne voorbe-
reiding door de administratie, af  te werken in overleg met de twee beoordelingscommis-
sies. Uiteraard zal een code van goede praktijk alleen richtinggevend zijn, omdat het niet 
mogelijk is in een dergelijke code rekening te houden met alle situaties die zich op het ter-
rein kunnen voordoen. Voorts zal een aantal aanbevelingen betrekking hebben op bodem-
kundige en landbouwkundige kenmerken die de verantwoordelijkheid van de ontginner 
voor de realisatie van de kwaliteitsvolle eindafwerking van de ontginning overstijgen.

7. Biodiversiteitsbeleid

7.1. Natuurbeleid – instandhoudingsdoelstellingen

Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Johan Sauwens stelt dat het, ondanks de reeds geleverde inspanningen, nog steeds 
niet goed gaat met de natuur en biodiversiteit in Vlaanderen. Er werden wel resultaten 
geboekt die weinigen een kwarteeuw geleden voor mogelijk hielden: er liggen terug zee-
honden op de platen in de Westerschelde en de monding aan de IJzer. Slechtvalken, oehoe, 
lepelaars en kleine zilverreigers broeden in Vlaanderen en buizerds en aalscholvers zijn 
een gewone verschijning geworden. Door de inzet van velen is ook de kerkuilenpopulatie 
er terug bovenop. Heel wat natuurgebieden zijn botanische parels. Ook de wat ruigere 
natuur rukt op rondom Vlaanderen in het Europese netwerk van Natura 2000-gebieden: 
in Nederland broeden nu zeearenden en kraanvogels, wolven komen in Duitsland terug 
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voor tot vlakbij Hannover en in de Ardense bossen zijn in stilte lynxen teruggekeerd en 
bouwen bevers aan hun dammen.

Tegenover deze tot de verbeelding sprekende evoluties – vaak het gevolg van gerichte 
inspanningen of specifiek beleid – staan volgens de heer Sauwens echter enorme en voort-
durende verliezen aan biodiversiteit. Ronduit pijnlijk is bijvoorbeeld dat andere, heel 
gewone soorten nu in snel tempo verdwijnen. In Groot-Brittannië werden recent onder 
meer de volgende vogelsoorten op de Rode Lijst geplaatst omdat hun populaties hal-
veerden in amper een kwarteeuw: koekoek, wielewaal, huiszwaluw, huismus, witte kwik, 
spreeuw, kievit, nachtegaal en zanglijster. Die soorten waren ook in onze agrarische gebie-
den terug te vinden. In Vlaanderen daalt de laatste jaren de populatie van heel wat dag-
vlinders, waaronder de kleine vos. Imkers dringen intussen aan op maatregelen omdat 
de bijenpopulaties op enkele jaren tijd met meer dan vijftig procent kelderden. Kortom, 
volgens de heer Sauwens verdwijnen in Vlaanderen nu vele van de ‘gewone soorten voor 
de gewone mensen’ en dat zijn soorten die verankerd zijn in onze cultuur, onze kunst, ons 
leven en ons aanvoelen van de seizoenen. De terugval van de veldleeuwerik tot vijf  percent 
van zijn populatie ten aanzien van 50 jaar geleden is volgens het lid een belangrijk verlies.

Het behouden en opnieuw versterken van onze wilde natuur en haar biodiversiteit is vol-
gens de heer Sauwens belangrijk om ethische, sociale en economische redenen. Dat we de 
rijkdom van levensvormen op aarde aan de volgende generaties moeten doorgeven, daar-
over zijn alle levensbeschouwingen het unaniem eens. Steeds meer onderzoek geeft aan 
dat de mensen de natuur werkelijk nodig hebben om zich goed te voelen en dat toegang 
tot natuur effectief  als basisrecht zou moeten worden erkend. Natuur laat toe onszelf  te 
vinden en mekaar buiten te ontmoeten. Natuur heeft tenslotte ook een hoge economische 
waarde, dat blijkt onder meer uit de inspanningen die een aantal lokale besturen doen. 
Sommige van de zogenaamde ecosysteemdiensten zijn essentieel voor ons overleven – zo 
zijn talloze planten voor hun bevruchting afhankelijk van insecten – maar alle vertegen-
woordigen ze een enorme economische waarde. Voor Vlaanderen is daarbij niet enkel de 
pure recreatieve waarde relevant. Natuur en mooie landschappen zijn voor regio’s die wat 
verder van de grote steden liggen belangrijk voor hun economische leefbaarheid. Ze trek-
ken gezinnen en gepensioneerden aan die lokale diensten nodig hebben en zorgen ervoor 
dat de plattelandskernen niet uitdoven.

Volgens de heer Sauwens kan om al die redenen het beleid dan ook niet anders dan de uit-
daging aangaan om een Vlaams model te ontwikkelen om biodiversiteit met een veelheid 
van economische activiteiten te laten samengaan. De verontschuldiging dat Vlaanderen 
dichtbevolkt en geïndustrialiseerd is, snijdt geen hout: andere regio’s zijn dat ook in steeds 
grotere mate. Bovendien heeft zich ook in West-Europa unieke natuur ontwikkeld en wil-
len de mensen natuur dichtbij beleven en niet slechts na een verre reis. Het behouden en 
versterken van biodiversiteit in Vlaanderen is daarbij echter alles behalve een eenvoudige 
opgave. De minister steunt dit beleid, weet de heer Sauwens, en zijn vraag is hoe de minis-
ter dit denkt te intensifiëren in deze regeerperiode.

De heer Sauwens geeft verder enkele krachtlijnen aan voor het huidige natuurbeleid. Een 
eerste punt is dat investeringen in natuurgebieden ook in economische moeilijke perio-
den belangrijk blijven. Volgens een recente studie is wereldwijd voor 79 percent van de 
bedreigde vogelsoorten de maatregel met de hoogste prioriteit het effectief  beschermen 
van de individuele ‘Important Bird Areas’ of  netwerken ervan. Vlaanderen zal dan ook 
verder moeten investeren in zijn natuurgebieden. Daarbij moet er eerst worden gezorgd 
voor alle types van habitat en alle soorten waarvoor er in een Europese context verplich-
tingen en verantwoordelijkheden werden opgelegd. Maar er ontstaan volgens het lid nu 
ook mogelijkheden voor grotere en wat ruigere natuur, zoals in Duitsland, Oostenrijk en 
in andere landen gebeurt. Dergelijke robuuste natuurgebieden zijn al deels in ontwikkeling 
langs de Schelde, de Maas, de Dijle, de Leie en in de Kempen.



Stuk 193 (2009-2010) – Nr. 6 47

V L A A M S  P A R L E M E N T

Een tweede bekommernis van de heer Sauwens is de natuur bij de steden en agglomera-
ties. Door het Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen werd getracht een halt toe te roepen 
aan de uitbreiding van wonen in het buitengebied. Door de grote gezinsverdunning zijn 
er echter nog steeds meer woningen nodig. De kleine resten groen en open ruimte in de 
dorps- en stadskernen komen daardoor nog meer onder druk. 

Grote delen van Vlaanderen dreigen een breed uitdeinend substedelijk gebied te worden. 
In dit verstedelijkte Vlaanderen moet volgens de heer Sauwens worden geïnvesteerd in 
verhoogde levenskwaliteit. Daarbij is ook de toegang tot gebruiksnatuur, zeker voor kin-
deren, belangrijk. Onze steden kunnen, zoals vele Duitse steden, meer worden dooraderd 
met groen en waar dat kan ook met opengelegd water. Rondom de steden staat de realisa-
tie van stadsbossen al enige tijd op de agenda, maar de hindernissen om ze ten volle te rea-
liseren moeten nog verder worden weggewerkt. De fractie van de heer Sauwens benadrukt 
ook de ruimte die de multifunctionele groene randen moeten bieden voor jeugdbewegin-
gen, joggers, vissers, volkstuintjes, golfterreinen en vele andere functies. Ook in de indu-
strie- en havengebieden zijn er kansen om biodiversiteit te verbinden met de hoofdfuncties. 
Wat zijn de concrete plannen van de minister inzake stedelijk groen en kerngroen?

Wat landbouw betreft, verwijst de heer Sauwens naar de beheersovereenkomsten die via 
de VLM worden gesloten, bijvoorbeeld voor akkervogels of  perceelsrandenbeheer. Is de 
minister bereid deze maatregelen, die uitgaan van een vrijwillige bijdrage en een posi-
tieve benadering, breder te verspreiden dan vandaag het geval is? Dergelijke instrumenten 
moeten volgens het lid krachtiger worden ingezet. Een bepaald soort landbouw is niet 
altijd gunstig voor het milieu, maar de sector wil meegaan in de visie dat het agrarisch 
landschap de behoeder is van de vrije ruimte dankzij die functie en dat dit landschap 
duurzaam verder moet kunnen worden ingericht en drager moet zijn van streekidentiteit 
en basisbiodiversiteit.

Mevrouw Gwenny De Vroe begrijpt uit de beleidsbrief  dat de minister instandhoudings-
doelstellingen wil opmaken die tegen 2015 in uitvoering moeten worden gebracht. De 
minister wil daartoe ook een jaarlijkse uitbreiding van 3000 ha gebieden onder effectief  
natuurbeheer, waarvan minstens een derde door terreinbeherende verenigingen. Het aan-
koopbeleid blijft een belangrijk instrument, maar wordt meer gericht op het realiseren van 
instandhoudingsdoelstellingen van soorten en van toegankelijke, geïntegreerde gebieden. 
Daarnaast zou er meer werk worden gemaakt van overleg en samenwerking al dan niet 
via een beheersregeling. Er zou ook meer aandacht gaan naar de economische functies 
van het bos. Ook het bossencompensatiefonds zal worden geactiveerd waarbij ook lokale 
besturen, terreinbeherende verenigingen en privépersonen de kans krijgen om uit dit fonds 
te putten. Mevrouw De Vroe vraagt volgens welke modaliteiten dit zal gebeuren.

De minister herhaalt in de beleidsnota nogmaals de doelstelling uit het Ruimtelijk Struc-
tuurplan Vlaanderen om te komen tot een afbakening van 38.000 ha natuurgebied en 
10.000 ha bosgebied voor het realiseren van een Vlaams Ecologisch Netwerk (VEN) van 
125.000 ha en 150.000 ha verwevingsgebied via gewestelijke ruimtelijke uitvoeringsplan-
nen (GRUP). Volgens mevrouw De Vroe blijft dit alles bijzonder vaag. 

Open Vld heeft volgens mevrouw De Vroe volgende aandachtspunten wat biodiversiteit 
betreft. De partij gelooft niet zozeer in de verdere onteigeningsrealisatie van het natuurbe-
heer maar veeleer in beheersovereenkomsten waar tegenover een billijke vergoeding staat 
of in een vrijwillige verwerving door de overheid. Open Vld wil de rechtszekerheid vergro-
ten door een decretale verankering van het begrip ‘invloed op de natuur’ uit de Habitat- en 
Vogelrichtlijn. De fractie wil bijdragen tot een duurzame implementatie van deze richtlij-
nen door het vooropstellen van realistische, haalbare en betaalbare doelstellingen waarbij 
een evenwichtige balans tussen economie en ecologie als uitgangspunt wordt genomen. 
De wijze van subsidiëring van de gemeentebesturen voor verwerving van natuurgebieden 
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moet worden herzien zodat gemeenten maximaal op de geboden mogelijkheden kunnen 
inspelen. 

Mevrouw Tinne Rombouts vraagt aandacht voor de communicatie en het overlegmodel bij 
het opmaken van de instandhoudingsdoelstellingen. Het Instituut voor Natuur- en Boson-
derzoek (INBO) biedt wetenschappelijke ondersteuning. Het lid pleit voor het voortzetten 
van het overlegmodel. Wat zijn de eerste ervaringen van de lopende proefprojecten?

De heer Bart Martens verwijst naar de doelstelling in het regeerakkoord om elk jaar 3000 
ha extra onder effectief natuurbeheer te brengen. Het is niet duidelijk of de middelen in de 
begroting 2010 daartoe zullen volstaan. Het lid pleit voor een langetermijnplanning over 
de manier waarop die doelstelling zal worden gehaald. 

Vlaanderen moet instandhoudingsdoelstellingen opstellen in uitvoering van Europese 
richtlijnen. Het lid hoopt dat de voorgeschreven maatregelen snel op het terrein kunnen 
doorwerken. Indien nodig moeten gebieden snel kunnen worden ingericht om de doel-
stellingen te halen. Ook op dit vlak kan naar vereenvoudiging van de procedures worden 
gezocht. 

De Bosbarometer, en de discussie daarover in de commissie, leert volgens de heer Martens 
dat het Vlaamse bosareaal maar tergend traag groeit. Volgens het RSV en het regeerak-
koord moet er 10.000 ha bos bij worden gecreëerd. De heer Martens meent dat de minister 
samen met de minister van Ruimtelijke Ordening een uitvoeringsagenda moet opstellen 
die een ritme aangeeft waarmee groene ruimtelijke uitvoeringsplannen (RUP’s) worden 
gesloten om effectief  de doelstellingen te halen. Wanneer gebieden in ruimtelijke uitvoe-
ringsplannen een groene bestemming hebben gekregen, moet snel tot de realisatie kunnen 
worden overgegaan. 

Antwoord van de minister

De minister antwoordt eerst op het pleidooi van de heer Sauwens voor meer ruigere 
natuur. Ze laat opmerken dat ook reeds in het verleden binnen bepaalde natuurinrich-
ting- en ruilverkavelingsprojecten ecosysteemdiensten werden gerealiseerd. De minister 
vermeldt de aanleg van natuurlijk ingerichte zones voor waterberging ter voorkoming 
van (modder)overstromingen, het herstel van holle wegen, rondtrekkende schaapskud-
des in functie van de biodiversiteit, het vergroten van de buffercapaciteit voor regenwa-
ter, vergoedingen van gebruikers en gebruiksovereenkomsten, voedselproductie (volledig 
in landbouwgebruik), herstel van bloemrijke en soortenrijke graslanden maar ook cul-
tuurhistorie, recreatie, toerisme enzovoort. Op dit ogenblik wordt door het INBO, in 
samenwerking met VLM en ANB, een kennisnetwerk uitgebouwd met betrekking tot eco-
systeemdiensten. 

Daarnaast zal het thema ook worden aangesneden tijdens het evenement rond biodi-
versiteit in september 2010 in het kader van het Europese voorzitterschap. Er zal een 
gedachtewisseling doorgaan over ‘ecosysteemdiensten’ en over hoe deze diensten en de 
economische verhandeling en interacties hieromtrent juridisch kunnen worden georgani-
seerd, mede in het kader van een nog nader met en door de EU uit te werken regelgevings-
systeem.

De heer Sauwens gaf  ook krachtlijnen aan voor het natuurbeleid. In antwoord op de 
eerste daarvan stelt de minister dat wordt gewerkt aan de Europese verplichtingen inzake 
natuurgebieden. De doelstellingen op Vlaams niveau werden al vastgelegd in het besluit 
over de gewestelijke instandhoudingsdoelstellingen (GIHD). Nu wordt samen met de 
doelgroepen gewerkt aan de formulering van doelstellingen op gebiedsniveau. Daarnaast 
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lopen er projecten voor de realisatie van grotere gebieden, met onder andere natte natuur 
langs de Schelde, de Maas, de Leie, in het Zwin enzovoort.

Het kerngroen wordt onder meer via het aankoopbeleid gerealiseerd, waarvan de focus in 
de beleidsnota wordt toegelicht. Via het Agentschap voor Natuur en Bos (ANB) wil de 
minister ook inzetten op het verstedelijkte gebied. De doorbraak ‘Groen Stedengewest’ 
uit het Vlaamse regeerakkoord vormt de katalysator voor een vernieuwend verhaal in de 
stedelijk groen. De doorbraak bestaat uit het verlaten van de sectorale ‘groenbenadering’ 
uit het verleden om plaats te maken voor een gebiedsgerichte aanpak van het stedelijke en 
randstedelijke gebied waarbij natuur, bos en groen op een geïntegreerde manier worden 
ingezet. Om dit mogelijk te maken, worden initiatieven genomen om een nauw overleg 
met de centrumsteden op starten. De ervaring wordt doorvertaald naar de andere steden 
en gemeenten die mee worden ondersteund en begeleid om ook daar stedelijk groen te 
realiseren. De administratie van de minister werkt met verschillende gemeenten samen 
aan de uitbouw van dit soort stedelijk groen. Daarbij worden verschillende instrumenten 
gebruikt, gaande van inrichtingsprojecten tot strategische openruimteprojecten (stads-
randbos Aalst). 

Ook via land- en natuurinrichting wordt in randstedelijk groen geïnvesteerd. Zo zullen 
deze legislatuur een aantal opgestarte inrichtingsprojecten verder worden uitgevoerd. De 
minister verwijst onder meer naar het inrichtingsproject Brugse Rand in het kader van de 
landinrichting Brugse Veldzone en naar de uitvoering van inrichtingsprojecten binnen het 
parkbos Gent of het stadsbos Deinze. Via het natuurinrichtingsproject Oostends Kreken-
gebied wordt ook Oostende van toegankelijke natuur voorzien. Speciale aandacht is er 
voor de open ruimte in de rand rond Brussel, die via landinrichting wordt versterkt. Via 
het plattelandsproject De Wijers zullen dan weer de stedelijke kernen van Hasselt en Genk 
met toegankelijke natuur worden verbonden.

In antwoord op de tussenkomst van mevrouw De Vroe, laat de minister opmerken dat de 
bijsturing van het bossencompensatiefonds al herhaaldelijk in de commissie Leefmilieu 
aan bod kwam. De administratie heeft met verschillende partners die actief  zijn rond het 
beheer – gaande van terreinbeherende verenigingen, jagers, landbouwers, ontginners tot 
bosbeheerders, de houtindustrie enzovoort – structureel overleg. In dat overleg worden 
zowel beleidsmatige initiatieven als samenwerking rond beheer besproken. Het realiseren 
van onder meer de Europese doelstellingen zal niet kunnen zonder deze partners. Daar is 
de minister van overtuigd en daarom wordt er zeer intensief  overleg gepleegd. 

De minister benadrukt dat het zeker niet haar bedoeling is blindelings de onteigenings-
strategie te volgen in het kader van het natuurbeheer. Om doelstellingen inzake biodiver-
siteit te realiseren, is het belangrijk een getrapte aanpak te volgen. Zo zijn de vrijwillige 
beheerovereenkomsten die landbouwers sluiten met de VLM een goed instrument om de 
beleidsdoelstellingen inzake milieu-, natuur- of  landschapsbeheer te ondersteunen en te 
stimuleren. Indien blijkt dat stimulerende maatregelen niet voldoende resultaat opleve-
ren, kan worden nagegaan of verplichtende maatregelen geschikt zijn. Voor het realiseren 
van hoogwaardige natuur blijft verwerving vaak het meest geschikte instrument. Daarbij 
wordt steeds gestreefd naar vrijwillige verwerving en pas in laatste instantie onteigening.

In het proces van de opmaak van de instandhoudingsdoelstellingen wordt parallel gewerkt 
aan het instrument van de passende beoordeling. Er wordt een effectenindicator uitge-
werkt, die moet toelaten beter in te schatten wanneer een project een impact heeft. Het 
proces van de opmaak van de instandhoudingsdoelstellingen gebeurt in samenwerking 
met heel wat actoren, waaronder ook de landbouwsector, de Unie van Zelfstandige 
Ondernemers (UNIZO) en VOKA, het Vlaams netwerk van ondernemingen. In dat pro-
ces wordt gezocht naar de meest geschikte plaatsen en maatregelen om de doelstellingen 
van de Habitat- en Vogelrichtlijn te kunnen realiseren. Via de samenwerkingsovereen-
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komst (cluster natuur) hebben gemeenten nu al de mogelijkheid om gronden te verwerven 
in het kader van de uitbouw van natuur- en bosgebieden. 

In antwoord op de opmerkingen van mevrouw Rombouts over het overlegmodel bij het 
opmaken van de instandhoudingsdoelstellingen, antwoordt de minister dat het de bedoe-
ling is het lopende proces op dezelfde wijze voort te zetten. De opgezette overlegstruc-
tuur kan worden beschreven aan de hand van drie lijnen en twee niveaus. De drie lijnen 
zijn, ten eerste, de belangrijkste betrokken belangengroepen en middenveldorganisaties, 
ten tweede, de betrokken Vlaamse administraties en, ten derde, de betrokken gemeen-
tes en provincies. De twee niveaus zijn het Vlaamse niveau en het bovenlokale niveau. 
Het bovenlokale niveau betreft een Europees te beschermen gebied of  een cluster van 
(deels) overlappende gebieden. Op dit niveau wordt aan de betrokkenen uit de drie lijnen 
gevraagd om hun zienswijzen en opmerkingen over een individueel rapport door te geven 
aan ANB, de bovenlokale consultatie. Voor de Vlaamse administraties en de gemeentes en 
provincies gebeurt dit via een klassieke schriftelijke adviesronde. De belangengroepen en 
middenveldorganisaties worden rond de tafel gebracht om onderling over hun standpun-
ten te discussiëren. ANB zal deze zienswijzen en opmerkingen verwerken tot een verslag. 
Daarin wordt gemotiveerd aangegeven hoe daarmee zal worden omgegaan. 

Dit verslag wordt besproken op het tweede, het Vlaamse niveau, om de kwaliteit, de dui-
delijkheid en billijkheid van het verslag en de voorgestelde aanpassingen te bespreken en 
te toetsen. Het Vlaamse niveau bestaat uit de Vlaamse IHD-overleggroep, bestaande uit 
vertegenwoordigers van de belangrijkste betrokken belangengroepen en middenveldorga-
nisaties.

Om discussies over het gebruik van gegevens, kaartmateriaal en dergelijke niet permanent 
mee te slepen door het hele proces werd er een wetenschappelijke begeleidingscommissie 
opgericht waarin vertegenwoordigers van alle betrokken belangengroepen en middenveld-
organisaties kunnen zetelen. Hierin wordt op voorhand, als allereerste stap in het proces, 
door inhoudelijke experts eventuele discussie hierover gevoerd en afgesloten. 

In het kader van het vereenvoudigen van de procedures, waarvoor de heer Martens pleit, 
zal volgens de minister alvast de procedure van de natuurrichtplannen worden vereen-
voudigd. Deze natuurrichtplannen hebben als doel om de S-IHD-doelstellingen (doel-
stellingen per habitatrichtlijngebied) om te zetten in concrete maatregelen op het terrein. 
Daarnaast zullen ook de beheerplannen van de bestaande gebieden op de doelstellingen 
worden afgestemd. Maar er wordt zeker niet gewacht op de opmaak van de natuurricht-
plannen om op het terrein doelstellingen te realiseren. Onder meer via Life-projecten, 
natuurinrichtingsprojecten, subsidies voor eenmalige inrichtingswerken en natuurprojec-
tenovereenkomsten wordt al gewerkt aan het realiseren van de instandhoudingsdoelstel-
lingen. Een instrumentensyllabus wordt opgemaakt door ANB, VLM en INBO. Hierin 
worden de voor elk habitattype geschikte instrumenten toegelicht. 

Wat de vraag over de snelle uitvoering van de afbakening van groengebieden betreft, ant-
woordt de minister dat op dit moment met de minister van Ruimtelijke Ordening aan een 
uitvoeringsagenda voor de RUP’s van het buitengebied wordt gewerkt.

7.2. Stadsrandbossen

Volgens de heer Bart Martens zijn ook stadsrandbossen maatschappelijk belangrijke pro-
jecten die een snelle verwezenlijking verdienen. Het stadsrandbos Antwerpen is bijvoor-
beeld uit de voorlopige afbakening van het grootstedelijk gebied Antwerpen gehaald, 
maar dat mag niet leiden tot een uitstel voor onbepaalde tijd. Het zou nuttig zijn om ook 
voor dergelijke projecten een regisseur aan te duiden die de voortgang van het dossier over 
de verschillende administraties heen kan opvolgen en de voortgang ervan bewaken. Even-
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tueel moet de wetgeving worden aangepast om knelpunten weg te werken, bijvoorbeeld 
wat het opzeggen van de pacht betreft.

De minister antwoordt dat het werken met een dergelijke gebiedscoördinator niet nieuw is. 
Zo is er sinds begin 2009 een gebiedscoördinator actief  voor de uitbouw van het parkbos 
in Gent en De Pinte. Ook voor het stadsrandbos Antwerpen wil de minister niet blijven 
stilzitten. Door de samenwerking met een aantal belangrijke actoren en de ondersteuning 
vanuit de administratie wordt er naar een oplossing gezocht. 

De heer Bart Martens vraagt waarom ook niet voor het stadsrandbos Antwerpen een 
gebiedscoördinator kan worden aangeduid. Het is een moeilijk dossier, maar vele lokale 
besturen wachten op een doorbraak. Uit het dossier van het stadsrandbos Gent blijkt dat 
een dergelijke project nood heeft aan een goede regie.

De minister antwoordt dat de stadsrandbossen een prioriteit blijven. De ervaring met een 
coördinator in Gent is weliswaar positief  maar ook daar vordert het project maar traag. 
De minister noteert de suggestie om ook voor het stadsrandbos Antwerpen een coördina-
tor aan te duiden. 

8. Beleid lokale leefkwaliteit

8.1. Milieu en gezondheid

De heer Hermes Sanctorum vindt de doelstellingen inzake milieu en gezondheid in de 
beleidsnota erg vaag. De minister zegt werk te willen maken van een strategie om de 
gevolgen van endocriene stoorstoffen in Vlaanderen te reduceren tot een maatschappelijk 
aanvaardbaar niveau. Maar wat wordt bedoeld met een maatschappelijk aanvaardbaar 
niveau? 

De heer Sanctorum beoordeelt het wel positief  dat de wetenschappelijke onderbouwing 
van het Vlaams milieubeleid als strategische doelstelling wordt vermeld. Het is goed dat de 
Vlaamse Regering verder investeert in onderzoek naar milieu en gezondheid. De humane 
biomonitoring moet daarin een belangrijk aandachtspunt zijn.

De heer Johan Sauwens wijst op de toenemende confrontatie met de negatieve gezond-
heidseffecten van milieuproblemen. Het lid verwijst naar de problematiek van fijn stof in 
Vlaanderen maar ook naar de geluidshinder en de gehoorschade. Hoe zal de minister dit 
aanpakken en op welke wijze zal ze met de Vlaamse minister van Welzijn en de federale 
minister van Volksgezondheid samenwerken?

De minister antwoordt dat nationale samenwerking rond milieu en gezondheid in 2003 
startte met het Nationaal Actieplan Milieu en Gezondheid (National Environmental 
Health Action Plan of  NEHAP). Dit plan had een looptijd van vijf  jaar en is een geza-
menlijk plan van de gewesten, gemeenschappen en federale overheid. Het fungeert als 
referentiekader voor alle acties op gebied van milieu en gezondheid. Een eerste fase van 
het NEHAP liep van 2003-2008. De tweede fase loopt van 2009-2013. In het kader van het 
NEHAP worden gezamenlijke projecten rond het thema milieu en gezondheid uitgevoerd.

Sinds september 2004 is het samenwerkingsakkoord Milieu en Gezondheid van kracht. 
Het is voornamelijk gericht op het garanderen van het overleg tussen de federale overheid, 
de gewesten en de gemeenschappen inzake een gecoördineerd milieu- en gezondheids-
beleid en de uitvoering van het NEHAP. Het samenwerkingsakkoord vormt het kader 
voor geïntegreerde gezondheid- en milieubeleidsacties op terreinen waarop de versnip-
perde bevoegdheden een optimale actie van één bevoegdheidsniveau onmogelijk maken. 
De Gemengde Interministeriële Conferentie Leefmilieu verruimd tot de Gezondheid 
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(GICLG) vertegenwoordigt alle ministers met bevoegdheden rond leefmilieu en gezond-
heid. 

De dienst Milieu en Gezondheid van het departement LNE en het team Milieugezond-
heidszorg van het Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid, afdeling Toezicht Volksge-
zondheid (ToVo) streven een zo groot mogelijke complementariteit na. Om de afstemming 
te verzekeren is er nauwe samenwerking en regelmatig overleg. ToVo richt zich daarbij 
vooral tot het beleidsuitvoerende en -adviserende aspect op het gebied van milieu en 
gezondheid in overleg met het netwerk van de lokale Medisch Milieukundigen. De werk-Medisch Milieukundigen. De werk-
ing van de dienst Milieu en Gezondheid is vooral gericht op de beleidsvoorbereidende, 
-adviserende en -evaluerende aspecten.

Er lopen verschillende initiatieven in samenwerking tussen de dienst Milieu en Gezond-
heid en ToVo. De minister geeft een aantal voorbeelden:
– de opvolging van het Steunpunt Milieu en Gezondheid en het fasenplan;
– een studiedag over het fasenplan ‘Chemische stoffen in de Vlaamse bevolking’ op 2 

februari 2010;
– een forum ‘Gezond met Verstand’ over gezond schoollopen, in het kader van de 

Vlaamse Strategie Duurzame Ontwikkeling, op 31 maart 2010;
– een studiedag (tijdens het Belgische voorzitterschap van de EU) over humane biomoni-

toring op 27 en 28 oktober 2010.

8.2. Geluidshinder

Mevrouw Marleen Van den Eynde leest in de operationele doelstelling 71 over weg- en 
spoorverkeerslawaai dat de minister een verbetering van de geluidssituatie in het stedelijk 
gebied wil realiseren. Hoe gaat de minister dit realiseren?

Mevrouw Gwenny De Vroe merkt op dat de minister nog maar eens een samenwerkingsak-
koord wil sluiten met het Brusselse Hoofdstedelijk Gewest over de luchthaven van Zaven-
tem waarin alle afspraken moeten worden vastgelegd. De beleidsnota vermeldt Vlaamse 
normen en een isolatieprogramma. Kan de minister hierover meer duidelijkheid verschaf-
fen? Het lid verwijst in dit verband naar de gemeente Riemst en andere die hinder onder-
vinden van de luchthaven van Bierset in Wallonië. Misschien verdient het aanbeveling 
om ook een samenwerkingsakkoord af  te sluiten met het Waalse Gewest. Concreet is er 
rond de luchthaven van Zaventem, aan de zijde van de landende vliegtuigen, hinder door 
afvliegende dakpannen in de gemeenten Kampenhout, Steenokkerzeel en Kortenberg. De 
uitbating van de luchthaven is een federale materie, maar mevrouw De Vroe meent dat de 
Vlaamse minister hierin moet optreden.

Mevrouw De Vroe stelt verder vast dat de minister een geurbeleid wil uitwerken en de stil-
tegebieden verder uitbouwt. Daarnaast wordt een beleid uitgewerkt ter voorkoming van 
gehoorschade en overlast door muziek. Daarover heeft de minister begin december 2009 
een rondetafelconferentie georganiseerd. De Open Vld dringt aan op een snelle sensibili-
satie van onder meer jongeren. 

De minister antwoordt dat de ontwerpen van actieplannen wegverkeerslawaai, spoorver-
keerslawaai en omgevingslawaai van Brussels Airport, die op 23 oktober 2009 ter ken-
nisneming aan de Vlaamse Regering werden voorgelegd en ondertussen een publieke 
raadpleging doorliepen, maatregelen bevatten om de geluidshinder in Vlaanderen te 
beperken. Daarnaast wordt extra aandacht besteed aan de grote agglomeraties: specifiek 
voor Antwerpen en Gent, en in 2012 voor Brugge, worden bijkomende geluidskaarten en 
actieplannen opgesteld. De actieplannen voor Antwerpen en Gent zijn klaar in ontwerp-
versie en de minister zal ze ter goedkeuring aan de Vlaamse Regering voorleggen zodra de 
steden Gent en Antwerpen hun akkoord hebben gegeven.
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De intentie om met de federale overheid en de gewesten te komen tot een samenwerkings-
akkoord over de luchthaven van Zaventem werd expliciet opgenomen in het Vlaamse 
regeerakkoord van 9 juli 2009 en is een engagement van de voltallige Vlaamse Regering. 
Een globaal politiek akkoord met afspraken over de operationele randvoorwaarden blijft 
voor de minister nog steeds een na te streven doel. Een politiek samenwerkingsakkoord 
biedt op lange termijn immers de beste garanties voor een stabiele exploitatieomgeving en 
een stabiel juridisch kader, waardoor flankerende maatregelen ter vermindering van de 
geluidshinder optimaal kunnen worden ontplooid. In het verleden is een globaal samen-
werkingsakkoord steeds uitgebleven. Voorlopig zijn er geen signalen dat er op dit vlak vor-
deringen mogelijk zijn. Zolang het Brusselse Hoofdstedelijk Gewest blijft vasthouden aan 
haar immissienormen, normen waarvan de grondwettelijkheid door het Vlaamse Gewest 
nog steeds worden betwist voor het Hof van Beroep te Brussel, is er volgens de minister 
op dit vlak weinig onderhandelingsruimte. 

Bij ontstentenis van een politiek samenwerkingsakkoord, is het Vlaamse Gewest hoe dan 
ook gehouden aan de verplichting tot uitvoering van de Europese richtlijn Omgevingsla-
waai (2002/49/EG). Zoals reeds vermeld, werd het ontwerp van actieplan omgevingslawaai 
Brussels Airport ter kennisneming aan de Vlaamse Regering voorgelegd. Hierna vond een 
publieke raadpleging over dit plan plaats. De verdere uitwerking van dit actieplan is een 
belangrijk onderdeel van het flankerende beleid dat in het regeerakkoord is afgesproken 
en dat onder meer voorziet in het opzetten van een isolatieprogramma voor woningen in 
de meest belaste buurten rond de luchthaven.

Het huidige ontwerp actieplan bevat volgens de minister specifieke maatregelen ter onder-
steuning van een Vlaams flankerend geluidsbeleid. Het is noodzakelijk dat het Vlaamse 
Gewest binnen haar exclusieve territoriale bevoegdheid op het vlak van milieu en in het 
bijzonder de ruimtelijke ordening, initiatieven neemt. Er is immers nood aan een preven-
tief  en remediërend beleid met als doel de geluidshinder binnen vastgestelde geluidzo-
nes niet meer verder te laten toenemen. Dat zal gebeuren door aangepaste voorschriften 
inzake bouwen en wonen en door hieraan mogelijk in een latere fase specifieke acties te 
koppelen. Deze acties, uit te werken in samenspraak met en in overleg met de minister van 
Ruimtelijke Ordening, kunnen verschillende vormen aannemen, waaronder een structu-
reel isolatieprogramma in de meest belaste zones. Deze flankerende maatregelen worden 
momenteel door de administratie van de minister nader bestudeerd in het kader van een 
beleidsondersteunend onderzoek dat in de loop van 2011 zal worden opgestart.

De exploitatievoorwaarden van de luchthaven van Zaventem zijn een exclusieve fede-
rale bevoegdheid. Ze vormen uiteraard wel het voorwerp van nader overleg en bespre-
king binnen het overlegcomité van ministers. De minister steunt, als Vlaams minister van 
Leefmilieu, hierin elk constructief  voorstel dat de hinder van omwonenden verder kan 
verminderen. 

Voor de problematiek van gehoorschade verwijst de minister naar haar antwoord op de 
vraag van mevrouw Rombouts.

8.3. Gehoorschade

Mevrouw Tinne Rombouts stelt dat geluidshinder niet door iedereen op dezelfde manier 
wordt ervaren. Dit betekent niet dat er geen knelpunten zijn. De rondetafelconferentie 
van de minister over gehoorschade was een goed initiatief, onder meer omdat ook andere 
bevoegde ministers erbij werden betrokken. Wat zijn de resultaten van de rondetafelconfe-
rentie en wat zijn de volgende stappen?

De minister antwoordt dat ze, in samenspraak met de Vlaamse minister van Welzijn, 
Volksgezondheid en Gezin, een overleg heeft opgestart over luide muziek en de hierdoor 
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veroorzaakte hinder en gehoorschade. Het overleg is gestart op de rondetafelconferentie 
die plaats vond op 1 december 2009. Onder de aanwezigen waren vertegenwoordigers 
uit de jeugdsector, de overheid (van de beleidsvelden leefmilieu, jeugd, gezondheidszorg, 
onderwijs enzovoort), geluidsdeskundigen, organisatoren, geluidstechnici en andere 
belanghebbenden uit de muzieksector. Uit de discussie bleek een algemene vraag naar 
een aangepaste regelgeving met focus op de blootstelling van het individu. Er werd op de 
rondetafel ook een sterk pleidooi gehouden voor sensibilisatie. Het gezondheidsaspect van 
eventuele gehoorschade, een bevoegdheid van de Vlaamse minister van Volksgezondheid, 
is hiermee onlosmakelijk verbonden.

Er wordt nu een verslag opgemaakt dat aan alle aanwezigen zal worden overgemaakt. 
De documenten zijn raadpleegbaar via de website www.milieuhinder.be. In 2010 zullen 
werkgroepen verder overleg plegen met de bedoeling de regelgeving aan te passen en de 
sensibilisatie verder vorm te geven.

8.4. Geurbeleid

Mevrouw Tinne Rombouts leest in de beleidsnota dat een nieuw geurbeleid in uitvoering 
wordt gebracht. Ook geurhinder is een subjectief  gegeven, dat bovendien gebiedsspecifiek 
kan zijn. Op welke manier wil de minister hieraan werken? Denkt de minister aan een de-
creet inzake geurhinder?

De minster verwijst naar een visiedocument dat op het einde van de vorige legislatuur 
werd opgesteld en aan de Minaraad werd voorgelegd. De maatregelen uit dit visiedo-
cument, die door de Minaraad in haar advies van april 2009 werden ondersteund, wor-
den in een stappenplan voor concrete uitvoering opgenomen. In het voorjaar van 2010 
worden hiervan alvast de eerste concrete resultaten verwacht, met de publicatie van een 
code van goede praktijk voor de dampafvoer van commerciële keukens en een leidraad 
voor het instrument milieuzonering. Aan overige initiatieven waar al een draagvlak voor 
blijkt te bestaan, zoals onder meer de introductie van geurkwaliteitsnormen als algemene 
immissierichtwaarden en de opmaak van een code van goede praktijk voor geuraudits en 
geurbeheersplannen, zal eveneens uitvoering worden gegeven. Dit alles kan volgens de 
minister deels in de bestaande titels I en II van VLAREM worden opgenomen. Deels gaat 
het om codes van goede praktijk die in eerste instantie niet in regelgeving zullen worden 
verankerd, maar in nauw overleg met de sectoren worden opgesteld. Een nieuw decreet is 
volgens de minister dus niet nodig.

8.5. Binnenhuisklimaat

De beleidsnota vermeldt dat de minister een geïntegreerd horizontaalbeleid voor de bin-
nenhuisproblematiek wil voeren. Mevrouw Tinne Rombouts vraagt de minister de nadruk 
vooral op preventie te leggen. De kwaliteit van het binnenklimaat is belangrijk, maar niet 
alles kan in regels worden gegoten. De preventieve aanpak moet worden voortgezet.

De minister is het met mevrouw Rombouts eens dat het voortzetten van een preventieve 
aanpak van de binnenhuisproblematiek belangrijk is. De impact van een bewoner op de 
kwaliteit van het binnenmilieu is immers erg groot. Daarom wordt in de loop van 2010 een 
nieuw initiatief  rond dit thema gepland, en dit zowel naar particulieren als (bouw)profes-
sionelen. Sensibilisatie omtrent ventilatie en de impact ervan op de gezondheid zal daarin 
bijzondere aandacht krijgen omdat het een eenvoudige en efficiënte methode is, naast de 
aanpak van de bronnen van binnenmilieuvervuiling. De minister laat opmerken dat dit in 
eerste instantie de bevoegdheid is van de minister van Welzijn en Volksgezondheid.
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9. Mestbeleid

9.1. Nitraatresiduwaarde en taken van de Mestbank

De heer Karlos Callens zegt een wrang gevoel te hebben overgehouden aan het lezen van 
de eerste paragraaf  over het mestbeleid in de beleidsnota. De minister wil het nieuwe 
mestbeleid waar nodig optimaliseren, “onder meer betrekking tot de boetes voor de over-
schrijding van de nitraatresiduwaarde waarvoor een wettelijke basis moet worden ge-
creëerd” (strategische doelstelling 85). Open Vld heeft altijd gepleit voor een proactieve en 
adviserende werking van de Mestbank in plaats van enkel een penaliserende taak.

De heer Callens is wel tevreden dat de minister naast een meer gebiedsgerichte ook een 
meer teeltgerichte regelgeving wil uitwerken. Het lid vraagt samen met vertegenwoordigers 
van de landbouwsector al langer om voor een aantal gewassen, vooral wintergewassen, 
een andere norm op te stellen. Zijn er al andere normen opgesteld voor deze gewassen? 
Voor vele wintergewassen is een nitraatresidumeting in november een probleem omdat de 
gewassen dan nog nood hebben aan meststoffen.

Mevrouw Tinne Rombouts leest in de beleidsnota dat de minister de efficiëntie van de 
regelgeving wil verhogen door te focussen op specifieke gebieden. Het lid wijst op de mis-
lukte poging om met omkeerbare kaarten te werken, wat niet door de Europese Commis-
sie werd aanvaard. Het huidige Mestdecreet bevat ook al bepalingen over risicogebieden. 
Wat is de stand van zaken van de begeleiding door de Mestbank waarin voor die speci-
fieke gebieden was voorzien? Wat zijn de ervaringen van die begeleiding? Welke lessen 
kunnen eruit worden getrokken?

In de beleidsnota staat ook als operationele doelstelling 88 dat door een individuele bena-
dering de adviserende en sensibiliserende rol van de Mestbank wordt versterkt. Het lid 
benadrukt het grote belang van die taak van de Mestbank en wijst op snelheid als een 
belangrijk onderdeel van sensibiliseren en adviseren. De bedrijfsgegevens zijn beschikbaar 
en het is belangrijk dat de Mestbank kort op de bal speelt bij het vertalen van die gegevens 
naar de bedrijven.

De minister antwoordt dat het Mestdecreet bepaalt dat vanaf  het overschrijden van de 
nitraatresiduwaarde in risicogebied volgende begeleidende maatregelen van toepassing 
zijn: het uitvoeren van een audit door de Mestbank, drie nitraatresidubepalingen op 
kosten van de landbouwer in het daaropvolgende jaar en het bijhouden van een bemes-
tingsplan en -register door de landbouwer. Naast deze decretaal vastgelegde maatregelen 
kunnen vanaf  bepaalde gemeten nitraatresidu’s bijkomende maatregelen worden opge-
legd. Hiervoor worden de zogenaamde F-, Y- en Z-factoren vastgelegd door de Vlaamse 
Regering. De F-factor bepaalt vanaf welke overschrijding van de nitraatresiduwaarde er 
in risicogebied boetes worden opgelegd. Boetes worden dus enkel opgelegd in risicogebied 
en dit bij een grote overschrijding van de nitraatresiduwaarde. In de andere gevallen gel-
den vooral begeleidende en sensibiliserende maatregelen.

De minister wil binnenkort een uitvoeringsbesluit voorleggen aan de Vlaamse Regering 
voor het vastleggen van de nitraatresiduwaarden, gedifferentieerd naar teelt en bodem-
type, voor 2009 en 2010. Deze differentiatie gebeurt in eerste instantie op basis van de 
evaluatie van de resultaten van de nitraatresidumetingen van de afgelopen jaren en in het 
bijzonder van de resultaten van de najaarscampagne 2008. Ook resultaten van bestaand 
onderzoek (N-eco²-studie) en recent onderzoek naar beheersing van de nitraatresidu’s 
in de groenteteelt werden gebruikt voor de differentiatie. De uitkomst van deze studies 
moest worden afgewacht om onderbouwde en realistische normen te kunnen afleiden. Bij 
het voorstel van nieuwe nitraatresiduwaarden wordt maximaal rekening gehouden met 
haalbaarheid van de normen voor de specifieke teelten, zonder daarbij de zorg voor het 



56 Stuk 193 (2009-2010) – Nr. 6

V L A A M S  P A R L E M E N T

respecteren van de nitraatconcentratie in het oppervlakte- en grondwater uit het oog te 
verliezen. 

In antwoord op de bemerkingen van mevrouw Rombouts over de begeleidende en advi-
serende rol van de Mestbank, antwoordt de minister dat het Mestdecreet bepaalt dat de 
landbouwers in de afgebakende risicogebieden waarbij een nitraatresidu hoger dan de 
nitraatresiduwaarde wordt gemeten, door de Mestbank worden begeleid in het jaar vol-
gend op de overschrijding. Sinds 2008 voert de Mestbank deze zogenaamde audits uit. 
Zowel in 2008 als in 2009 werden op deze manier jaarlijks een 500 land- en tuinbouwbe-
drijven in risicogebied begeleid. 

Een analyse van de uitgevoerde audits leert volgens de minister dat de landbouwers deze 
audits als positief  ervaren. Zo stelt 90 percent van de geaudite landbouwers zich geïnte-
resseerd en meewerkend op. Daarnaast kan uit de audits worden geconcludeerd dat de 
meeste landbouwers in orde zijn met de administratieve verplichtingen, zoals het bijhou-
den van dierregisters, nutriëntenemissierechten enzovoort. Wat echter de toepassing van 
de bemesting betreft, leren de audits dat nog steeds een kwart van de landbouwers die 
werden geaudit één of  meerdere percelen overbemest. Er is dus een duidelijke link tus-
sen de toegepaste bemesting en het gemeten nitraatresidu. Verder is er ook een gebrek 
aan kennis van de nutriënteninhoud van bodem en mest bij de landbouwers die werden 
geaudit. Ten slotte kan uit de audits worden afgeleid dat de landbouwers te weinig reke-
ning houden met de mineralisatie van de bodem tijdens het groeiseizoen en nog te weinig 
gebruik maken van groenbemesters. 

Naast de reeds vermelde audits, biedt de Mestbank begeleiding aan alle land- en tuinbou-
wers in Vlaanderen via bedrijfsbezoeken, organisatie van zitdagen, infosessies en voor-
lichtingsvergaderingen. In de begeleiding en ondersteuning van de landbouwers probeert 
de Mestbank steeds zo kort mogelijk op de bal te spelen en kiest daarom resoluut voor 
digitale ontwikkelingen. Voor meer informatie over de dienstverlening van de Mestbank, 
verwijst de minister naar het Voortgangsrapport 2009, dat in de commissie zal worden 
besproken.

9.2. Administratieve vereenvoudiging

De heer Karlos Callens zegt dat zijn fractie ook wat landbouw betreft al jaren vragende 
partij is voor administratieve vereenvoudiging. Het lid hoopt dat de minister nu eindelijk 
werk maakt van de vermindering van de administratieve rompslomp waarmee landbouw-
bedrijven worden geconfronteerd.

De minister stelt dat het niet te ontkennen valt dat de Mestbank de voorbije jaren zeer 
grote inspanningen leverde om de administratieve verplichtingen te verminderen. De 
minister verwijst naar de eenmalige perceelsregistratie via de jaarlijkse verzamelaanvraag. 
Bovendien stelt de Mestbank veel meer informatie ter beschikking en stelt ze nu ook 
veel sneller de verwerkte informatie ter beschikking dan in het verleden het geval was. 
Daarnaast kan elke landbouwer die dat wil, deze informatie online raadplegen op het 
Mestinternetloket. De beschikbare functies werden recent sterk uitgebreid. Vanaf begin 
2010 is het ook mogelijk om de derogatieaanvraag digitaal in te dienen bij de Mestbank 
via de website van de VLM. Sinds 2009 stelt de Mestbank bovendien gratis handige reken-
programma’s ter beschikking van de landbouwers om hen te ondersteunen bij het opvol-
gen van de complexe mestregelgeving.

9.3. Export van dierlijke mest

De heer Karlos Callens begrijpt uit de beleidsnota dat de minister zal proberen om een 
oplossing te vinden voor de export van dierlijke mest naar Wallonië en Frankrijk. Hoe zal 
de minister dit aanpakken en aan welke oplossing denkt ze?
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De minister verduidelijkt dat de problematiek verschillend is voor Wallonië en Frankrijk. 
Wallonië staat geen import vanuit Vlaanderen toe en blijft dit, ondanks heel wat inspan-
ningen, weigeren. Naar Frankrijk wordt jaarlijks heel wat verwerkte dierlijke mest geëx-
porteerd. Frankrijk was in 2008 de grootste afnemer van verwerkte dierlijke mest vanuit 
Vlaanderen. Wel stelt er zich een probleem wat betreft de export van ruwe pluimveemest, 
omdat de bijhorende administratieve verplichtingen bijzonder zwaar zijn om deze mest 
naar Frankrijk te kunnen exporteren. Om de exportmogelijkheden van ruwe mest te kun-
nen behouden, hebben de Belgische en de Vlaamse overheid stappen gezet om een advies 
van de Europese Commissie te bekomen, zodat de exportprocedures in heel Europa op 
een uniforme wijze zouden worden toegepast. Het standpunt van de Europese Commissie 
wordt in 2010 verwacht. De minister hoopt dat dit een doorbraak in dit moeilijke dossier 
oplevert. 

9.4. Uitbreiding mits mestverwerking

De heer Karlos Callens verwijst namens zijn fractie naar de in de vorige regeerperiode 
gemaakte afspraken over de mogelijke uitbreiding van bedrijven mits bewezen mestver-
werking. Daarover staat niets in de beleidsnota. Hoe zal de minister de uitbreiding mits 
mestverwerking aanpakken?

De minister ziet uitbreiding na bewezen mestverwerking als een belangrijk instrument 
voor de individuele bedrijfsontwikkeling van de Vlaamse landbouwbedrijven. In de loop 
van 2008 werd door een 560-tal landbouwers een aanvraag voor uitbreiding na bewezen 
mestverwerking ingediend. Deze aanvragen werden geëvalueerd en aan die landbouwers 
die aan de voorwaarden voldeden, werden begin 2009 zogenaamde nutriëntenemissierech-
ten mestverwerking toegekend. In totaal ging het over 525 landbouwers. Zoals voorheen 
afgesproken, wordt de uitbreiding na bewezen mestverwerking nauw opgevolgd, zowel 
voor wat betreft de realisaties als de effecten op het leefmilieu, in het bijzonder met betrek-
king tot het NEC-plafond voor ammoniak. De minister verwijst in dit verband naar de 
vragen van de heer Martens over ammoniakemissie (zie p. 22 van dit verslag).

9.5. Wetenschappelijk onderzoek

De heer Bart Martens verwijst naar het Voortgangsrapport 2009 van de Mestbank dat 
in de commissie zal worden besproken. Er zou een verbetering zijn wat de vastgestelde 
nitraatconcentraties betreft, wat een positief  effect is van het beleid. Er is minder vooruit-
gang wat het grondwater en de fosfaatconcentraties betreft. Voor grondwater zijn er biofy-
sische factoren die de trage voortgang verklaren maar fosfaat blijft een zorgwekkend punt. 

Het lid vraagt hoe ver het staat met het wetenschappelijk onderzoek dat in het Mestde-
creet zelf  werd aangekondigd, en dat zou handelen over nitraatresidunormen (per teelt en 
per bodemtype), fosfaatverzadiging en de afbakening van risicogebieden. Dit wetenschap-
pelijk onderzoek zal nodig zijn om na te gaan of het beleid moet worden bijgestuurd.

De minister verwijst naar haar antwoord op de vraag van de heer Callens over nitraatresi-
duwaarden gedifferentieerd naar teelt en bodemtype. Specifiek wat de groenteteelt betreft, 
werden twee onderzoeken naar beheersing van de nitraatresidu’s uitgevoerd en gebruikt 
bij het voorstellen van gedifferentieerde nitraatresiduwaarden. Het gaat hierbij concreet 
over:
– ‘Analyse van nitraatstikstofresidumetingen in de tuinbouw’, uitgevoerd in opdracht 

van VLM en afgerond in januari 2008;
– ‘Reductie van reststikstof in de vollegrondgroententeel’, een demoproject van de afde-

ling Duurzame Landbouwontwikkeling (ADLO) van het Departement Landbouw en 
Visserij. Deel I is opgeleverd in 2008, deel II loopt nog.

Het onderzoek met betrekking tot de procesfactor voor grondwater, in opdracht van de 
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VLM, is nog lopende en zal einde 2010 worden afgerond. Vanaf  2011 kan deze studie 
volgens de minister worden gebruikt om, indien dit nodig mocht blijken, een verdere dif-
ferentiatie van de nitraatresiduwaarden door te voeren. 

De studie ‘Afbakening van de fosfaatverzadigde gebieden in Vlaanderen op basis van een 
kritische fosfaatverzadigingsgraad van 35 percent’ werd afgerond. Zoals gepland, zal in 
2010 een afbakening van fosfaatverzadigde gebieden in zure zandgronden op basis van 
deze studie gebeuren. In deze gebieden geldt een maximale totale bemestingsnorm van 40 
kg fosfaat (P2O5) per hectare.

10. Beleid open ruimte

10.1. Regionale landschappen

Mevrouw Tinne Rombouts verwijst naar de operationele doelstelling 63 over het instru-
ment regionale landschappen. Het instrument is een voorbeeld van aanmoedigend beleid, 
gebaseerd op samenwerking, en van de integratie van verschillende beleidsdomeinen zoals 
landschappen, landbouw, platteland, toerisme en erfgoed. Het lid wijst op de ontstaansge-
schiedenis van de regionale landschappen. De beleidsnota stelt dat zich een heroriëntering 
van de werking van de regionale landschappen opdringt. Er wordt overleg gestart met 
de bevoegde ministers. Welke richting wil de minister uitgaan? Bij landinrichting en plat-
telandsbeleid zijn verschillende partners betrokken en zijn er ook al diverse instrumenten 
voorhanden. Als het takenpakket van de regionale landschappen wordt bijgestuurd, moet 
volgens mevrouw Rombouts ook de samenstelling van de algemene vergadering en de 
raad van bestuur opnieuw worden bekeken. Is dat de bedoeling van de minister? Worden 
de regionale landschappen dan samen met de landinrichtingsprojecten geëvalueerd? 

Wordt eraan gedacht van de regionale landschappen een gebiedsdekkend instrument te 
maken? In het verleden lag volgens mevrouw Rombouts een spontane samenwerking van 
lokale partners vaak aan de basis van regionale landschappen. In andere regio’s lijkt het 
instrument van hogerhand te worden opgelegd. 

De minister bevestigt dat het instrument regionale landschappen erg succesvol is gebleken 
in de voorbije tien jaar. Ze wil er zorg voor dragen dat de regionale landschappen hun suc-
cessen ook in de toekomst kunnen waarmaken. Dit vergt volgens de minister een adequaat 
beleid en op enkele punten allicht een bijstelling. 

In 2008 heeft een werkgroep samengesteld uit vertegenwoordigers van de regionale land-
schappen en het ANB een nota opgesteld met enkele belangrijke krachtlijnen inzake het 
instrument regionale landschappen. De minister zal deze nota als één van de uitgangspun-
ten hanteren bij het te voeren overleg met de bevoegde ministers. Er zal ook worden over-
legd met de actoren actief  in de regionale landschappen. Zonder vooruit te lopen op de 
conclusies en de resultaten van dit overleg, ziet de minister al een drietal aandachtspunten: 
de regelgeving rond regionale landschappen, die in een aantal opzichten voor verbetering 
vatbaar is; de wenselijkheid om de regionale landschappen gebiedsdekkend te maken en 
de toetsing aan het eindresultaat, waarbij de subsidiesystemen van een input- naar een 
outputfinanciering zouden moeten veranderen. 

Momenteel beslaan de erkende regionale landschappen 57 percent van het Vlaamse 
grondgebied. Indien ook de opgerichte regionale landschappen mee in beschouwing wor-
den genomen, blijkt dat zelfs net geen 70 percent van Vlaanderen binnen een regionaal 
landschap ligt en dat meer dan twee derde van de 308 Vlaamse gemeenten behoort tot een 
regionaal landschap. Op de lange termijn is de tendens dat heel Vlaanderen door regionale 
landschappen zal worden gedekt. Een van de redenen hiervoor is dat deze organisaties 
dikwijls ontstaan op initiatief  van lokale en provinciale overheden, die deze initiatieven 
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vervolgens sterk promoten en steunen bij alle contacten met de Vlaamse overheid. Deze 
aandachtspunten zullen verder worden onderzocht en mee afgewogen bij de heroriënte-
ring. Het is volgens de minister juist dat binnen de landinrichting samenwerking en over-
leg tussen verschillende bestuursniveaus, doelgroepen en actoren wordt gestimuleerd. Tot 
op heden is de samenwerking met de regionale landschappen synergetisch gebeurd: land-
inrichting biedt een overlegplatform en de regionale landschappen ondersteunen de lokale 
besturen voor de uitvoering van projecten inzake het beheer en de ontwikkeling van land-
schap en natuur. Er bestaat ook een goede samenwerking tussen de regionale landschap-
pen en de bedrijfsplanners van VLM. 

De instrumenten regionale landschappen en landinrichtingsprojecten hebben volgens de 
minister uiteindelijk een verschillende finaliteit, zodat het niet haar beleidsintentie is de 
evaluatie van beide instrumenten te koppelen. De minister kan mevrouw Rombouts ver-
zekeren dat ze het erg succesvolle instrument van de regionale landschappen zal behouden 
maar dat ze het huidige concept wil optimaliseren, rekening houdend met de ontwikkelin-
gen van de voorbije jaren.

10.2. Grondenbank

Mevrouw Tinne Rombouts verwijst naar operationele doelstelling 96, die stelt dat de mobi-
liteit van gronden wordt verhoogd tijdens de regeerperiode en dat de grondprijs onder 
controle blijft. Het lid is tevreden dat de grondenbanken worden opgericht en dat niet 
enkel aan onteigenen wordt gedaan maar ook aan herlokaliseren. Het lid pleit niettemin 
voor voorzichtigheid. Waar de gronddruk zeer hoog is, kan het inzetten van een gron-
denbank voor het herlokaliseren van bedrijven de druk nog verhogen. Dit moet een aan-
dachtspunt zijn in het beleid.

Blijkbaar is het vandaag ook moeilijk voor landbouwers om onderling gronden te ruilen. 
Door onderlinge ruil kan de structuur van de bedrijven verbeteren, maar dat lijkt zowel 
administratief als financieel een zware ingreep. Kan de minister onderzoeken of dergelijke 
ruil kan worden versoepeld?

De minister antwoordt dat er nu al verschillende instrumenten bestaan om de administra-
tieve en financiële lasten van ruil voor zowel eigenaars als gebruikers te beperken. Een van 
deze instrumenten is de ruilverkaveling in der minne. Zowel in de provincie Limburg als 
in de provincie Antwerpen wordt dit instrument ge(re)activeerd. In de provincie Limburg 
is de VLM met dit systeem het verst gevorderd binnen de ring rond Maaseik. Daar heb-
ben alle geïnteresseerde landbouwers een verzoek tot opstarten van ruilverkaveling in der 
minne ondertekend en onderhandelde de VLM een voorstel tot ruil, zowel eigendoms- als 
gebruiksruil. Het is nu wachten op de oprichting van een ruilcomité. Een dergelijk comité 
kan dan kleinschalige ruilen ondersteunen, zoals binnen het plattelandsproject de Merode.

Het opstarten van een dergelijke ruilverkaveling in der minne stimuleert volgens de minis-
ter de dynamiek onder de landbouwers in het gebied. Dit blijkt reeds duidelijk in Limbug. 
Zelfs in gebieden met een hoge gronddruk, zoals binnen de ring rond Maaseik, dienen zich 
op die manier mogelijkheden tot grondruil aan. 

10.3. Beheersovereenkomsten

Mevrouw Tinne Rombouts leest in de beleidsnota dat door het invoeren van nieuwe pak-
ketten en de gebiedgerichte inzet ervan, de efficiëntie van het instrument beheerovereen-
komsten gevoelig moet toenemen. De inzet van beheersovereenkomsten komt overigens 
op verschillende plaatsen terug in de beleidsnota. Het lid kan dit toejuichen omdat 
beheersovereenkomsten een element kunnen zijn om iedereen bij het beleid te betrekken 
en het draagvlak van het beleid te verbreden. Belangrijke kenmerken van beheersovereen-
komsten zijn de vrijwilligheid en de omkeerbaarheid en de vergoeding die tegenover de 
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prestatie staat. Ook in de nieuwe pakketten moeten deze kenmerken aanwezig zijn om het 
vertrouwen van de landbouwers in de beheersovereenkomsten niet te schaden. 

De minister wil ook het werkgebied van bedrijfsplanners uitbreiden over het hele grond-
gebied van Vlaanderen. Mevrouw Rombouts bevestigt dat de aangeboden pakketten vol-
doende bekend moeten zijn bij de mogelijke intekenaars. Bedrijfsplanners kunnen daar 
zeker toe bijdragen. Hoeveel bedrijfsplanners zijn er momenteel? Is het de bedoeling dat 
er meer bedrijfsplanners komen of worden ze gewoon breder ingezet? 

De heer Bart Martens meent dat de beheersovereenkomsten ook resultaatgericht moe-
ten zijn. De gebiedsgerichte inzet van de overeenkomsten is daartoe cruciaal, maar ook 
de mogelijkheid om beheersovereenkomsten in groep af  te sluiten, bijvoorbeeld voor het 
aanleggen en onderhouden van plasbermen. Eenzelfde instrument kan worden overwogen 
voor het onderhoud van trage wegen. In welke mate wil de minister dergelijke collectieve 
beheersovereenkomsten uitwerken en voor welke doelstellingen?

De minister antwoordt dat de inzet van het instrument beheerovereenkomsten enerzijds 
steunt op de individuele benadering op bedrijfsniveau en anderzijds op de gebiedsgerichte/
projectmatige aanpak. De gebiedsgerichte aanpak wordt ondersteund door het inschake-
len van agro-beheergroepen. De VLM participeert in dit kader in het project ECO². Bin-
nen dit project wordt gestreefd naar samenwerkingsverbanden met en tussen landbouwers 
om lokaal en op kleine schaal de open ruimte verder in te richten zoals onderhoud van 
houtige vegetaties van holle wegen, het uitwerken van inrichtingsmaatregelen voor akker-
vogels, het bufferen van waterlopen enzovoort.

Sedert oktober 2004 worden bedrijfsplanners ingezet. Hun aantal werd volgens de minis-
ter de voorbije jaren gevoelig uitgebreid, momenteel zijn er twintig bedrijfsplanners actief  
ten overstaan van negen in 2004. Het werkgebied van een bedrijfsplanner is over het alge-
meen verbonden aan het werkingsgebied van een regionaal landschap. De bedrijfsplan-
ners worden actief  ingezet om deze agro-beheersmaatregelen verder te propageren onder 
de doelgroep en te begeleiden. Hierbij wordt, zoals reeds vermeld, een tweesporenbeleid 
gevolgd: enerzijds de individuele benadering op bedrijfsniveau en anderzijds de gebiedsge-
richte/projectmatige aanpak.
 
De beheerovereenkomsten zoals die momenteel worden aangeboden, gaan verder dan de 
geldende regels. De nieuwe beheerovereenkomsten voor erosiebestrijding kunnen in de 
toekomst het voornaamste knelpunt worden. In elk geval zal het aanbieden van stimu-
lerende, vrijwillige beheersovereenkomsten na 2013 verder moeten gaan dan eventuele 
Europese randvoorwaarden en relevante Vlaamse wetgeving, aldus de minister.

11. Slagkrachtige overheid

De heer Hermes Sanctorum verwijst naar de vermelding op p. 18 van de beleidsnota over 
een slagkrachtige overheid. Daar kunnen volgens het lid alle commissieleden achter staan. 
Maar ook deze tekst blijft volgens het lid zeer vaag.

De minister repliceert dat in beleidsnota bijna tien pagina’s worden gewijd aan de invulling 
van het begrip ‘slagkrachtige overheid’. Het gaat over de werking van het overheidsap-
paraat, beleidsvoorbereiding en -eva luatie, onderbouwing van het beleid, de uitvoering 
van het beleid, over hoe de overheid efficiënter kan werken, op welke wijze partnerschap-
pen kunnen leiden tot een beter milieubeleid en -beheer en over de wijze waarop wordt 
omgegaan met het gegeven dat milieubeleid binnen een Europese en internationale con-
text moet worden geplaatst.
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11.1. Regelgevingsagenda

Het is volgens de heer Johan Sauwens logisch dat de beleidsnota van de minister regel-
gevingsinitiatieven vermeldt. Leefmilieu is een technische sector met steeds nieuwe uit-
dagingen. Het lid pleit voor het creëren van een draagvlak voor de nieuwe stappen die 
nodig, nuttig en noodzakelijk zijn. Ook het parlement kan daarin een rol spelen. Com-
municatie, vooral met de lokale besturen, is zeer belangrijk. Vlaanderen heeft vandaag bij 
heel wat lokale besturen en burgers die zich aan de loketten aanbieden, heel wat negatieve 
connotaties. Er wordt de Vlaamse overheid regeldrift verweten. Het is voor het milieube-
leid belangrijk dat er duidelijke regels worden opgelegd. De lokale besturen moeten ster-
ker worden ondersteund bij de implementatie van de regelgeving. De heer Sauwens laat 
daarbij opmerken dat 75 percent van de Vlaamse gemeenten minder dan 15.000 inwoners 
heeft. Over de talrijke goedbedoelde regelgeving moet beter worden gecommuniceerd met 
de lokale besturen en de burgers. De regels en de procedures voor plannen, vergunnen en 
handhaven moeten zo eenvoudig en transparant mogelijk zijn. Dat moet een permanent 
aandachtspunt zijn voor de minister en het parlement. 

11.2. Vergunningenbeleid en milieueffectrapportage

Mevrouw Gwenny De Vroe stelt vast dat het nieuwe Milieuhandhavings- en Milieuscha-
dedecreet onverkort worden uitgevoerd. Inzake het Milieuvergunningendecreet wordt een 
aanpassing voorbereid om de piek van vernieuwingen van vergunningen vanaf  2011 op 
te vangen. De vergunningen van ongeveer 5000 bedrijven van klasse 1 zal vervallen. De 
minister wil in dit verband geen rechtsonzekerheid creëren en toch de bescherming van het 
leefmilieu vrijwaren. Dit is volgens mevrouw De Vroe bijzonder vooruitziend en nobel, 
maar de vraag blijft hoe dit zal gebeuren. Kan de minister dit verder verduidelijken? 

De minister wil ook de procedures voor de beoordeling van plannen en projecten onder-
zoeken en optimaliseren tegen einde 2010. Ze streeft daarbij naar een procesmatige aan-
pak van de milieueffectrapportering. Dit laatste wordt positief  beoordeeld door mevrouw 
De Vroe. Het is reeds lang een vraag van Open Vld. Ook de VLAREM-regelgeving zal 
worden geoptimaliseerd. 

Mevrouw De Vroe laat daarbij volgende aandachtspunten noteren. Open Vld wil, zonder 
het beschermingsniveau voor de burger en het milieu te verlagen, de doorlooptijd van de 
milieueffectrapportage, de milieuvergunningsaanvraag en de stedenbouwkundige vergun-
ningsaanvraag beperken. Het sneller dan de concurrerende regio’s kunnen starten met de 
exploitatie van een installatie biedt grote concurrentiële voordelen. Een MER is een nuttig 
en noodzakelijk instrument, dat volgens Open Vld evenwel enkel moet worden ingezet 
daar waar het verplicht is of  een belangrijke meerwaarde kan betekenen. De termijnen 
van de rapportage moeten worden ingekort en de inhoud beperkt tot de werkelijk noodza-
kelijke onderzoeken, aangepast aan de lokale situatie. Bovendien wil de fractie het indie-
nen van het MER-dossier ook mogelijk maken tijdens de procedure tot aanvraag van een 
milieuvergunning, in plaats van enkel bij het begin. Er moet verder worden gewerkt aan 
het afstemmen van stedenbouwkundige en milieuvergunning. De administratieve lasten 
bij de aanvraag van een vergunning moeten worden verlaagd en de termijn verkort. Daar-
enboven wil Open Vld een afstemming van de termijnen van het openbaar onderzoek op 
de omvang van het dossier.

Als schepen van Milieu pleit mevrouw De Vroe ook voor de vermindering van de plan-
lasten en de administratieve taken van de gemeenten. Een voortgezette vereenvoudiging is 
noodzakelijk.

De minister neemt akte van de opmerkingen van mevrouw De Vroe. Wat de milieuvergun-
ningenpiek betreft, verwijst ze naar het voorstel van decreet houdende wijziging van het 
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decreet van 28 juni 1985 betreffende de milieuvergunning dat door de meerderheidsfrac-
ties zal worden ingediend (Parl. St. Vl. Parl. 2009-10, nr. 287/1).

11.3. Samenwerkingsovereenkomst met de gemeenten 

De heer Bart Martens verwijst naar de toezegging van de minister om snel handhavings-
protocollen op te stellen in de schoot van de Hoge Raad voor Milieuhandhaving. Het lid 
vraagt de minister om ook vlug werk te maken van de bijakte bij de samenwerkingsover-
eenkomst met de gemeenten om de lokale besturen te ondersteunen bij de aanwerving en 
opleiding van lokale toezichthouders. Die toezichthouders moeten tegen 1 mei 2010 wor-
den aangeworven, dus moet nu snel duidelijkheid daarover worden verschaft.

Het lid leest in de beleidsnota dat de minister de huidige overeenkomst in overleg met alle 
betrokkenen gaandeweg wil bijsturen (operationele doelstelling 139). Het beperken van de 
administratieve last zou een belangrijk aandachtspunt blijven. Het lid krijgt echter veront-
rustende signalen van lokale ambtenaren over de wel erg strenge beoordeling van het jaar-
verslag 2008. Ook besturen die een goed lokaal milieubeleid voeren, zien hun jaarverslag 
niet goedgekeurd met als gevolg dat ze alle subsidies in het kader van de overeenkomst 
dreigen te verliezen. Dit veroorzaakt paniek bij de lokale besturen. Heeft de minister zicht 
op de manier waarop de beoordeling momenteel loopt? Wat kan de minister doen om te 
vermijden dat gemeentebesturen om futiele redenen de toegezegde subsidies verliezen? 
Gemeenten die de voorwaarden naast zich neerleggen, mogen van de heer Martens streng 
worden beoordeeld. Maar kleine foutjes mogen geen globale negatieve beoordeling tot 
gevolg hebben. Er zijn nu reeds klachten dat milieuambtenaren teveel tijd steken in plan-
nen en verslagen om op het terrein nog een beleid te kunnen voeren. Kan de minister snel 
optreden om deze situatie recht te trekken? Kan de minister nu al de administratieve last 
verminderen om de inspanningen van de gemeenten te honoreren? 

De minister bevestigt dat de beoordeling van het milieujaarprogramma tot heel wat afkeu-
ringen heeft geleid, ook al was door de vorige minister van Leefmilieu bij de goedkeuring 
van de samenwerkingsovereenkomst gevraagd om de uitvoering ervan ‘met gezond ver-
stand’ te evalueren. Dit zal ongetwijfeld leiden tot een groot aantal beroepen. Die zullen 
op basis van de ingediende motivatie worden beoordeeld. In 2010 zal in ieder geval ook 
reeds een evaluatie van de huidige overeenkomst gebeuren. De planning en rapportering 
zal daarbij ook aan bod komen.

III. MET REDENEN OMKLEDE MOTIES

Tot besluit van de bespreking van de beleidsnota werden, na schriftelijke aankondiging 
ter zitting, met redenen omklede moties ingediend door de heer Hermes Sanctorum (Parl. 
St. Vl. Parl, 2009-10, nr. 193/2), door de dames Marleen Van den Eynde en Agnes Bruy-
ninckx-Vandenhoudt en de heren Stefaan Sintobin en Pieter Huybrechts (Parl. St. Vl. 
Parl, 2009-10, nr. 193/3), door de dames Gwenny De Vroe en Mercedes Van Volcem en de 
heren Karlos Callens, Dirk Van Mechelen en Sven Gatz (Parl. St. Vl. Parl, 2009-10, nr. 
193/4) en door de heer Bart Martens, de dames Valerie Taeldeman, Liesbeth Homans en 
Michèle Hostekint, de heer Lode Ceyssens en mevrouw Tine Eerlingen (Parl. St. Vl. Parl, 
2009-10, nr. 193/5).

De voorzitter,

Bart MARTENS

De verslaggever,

Valerie TAELDEMAN
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LIJST MET AFKORTINGEN

ANB: Agentschap voor Natuur en Bos
ADLO: Afdeling Duurzame Landbouwontwikkeling van het Departement  
 Landbouw en Visserij
BIV: belasting op inverkeerstelling
CIW: Coördinatiecommissie Integraal Waterbeleid
IHD: Instandhoudingsdoelstellingen
INBO: Instituut voor Natuur en Bosonderzoek
LNE: Leefmilieu, Natuur en Energie
MER: milieueffectrapportage
Minaraad: Milieu- en Natuurraad van Vlaanderen
MIRA: Milieurapport Vlaanderen
NEC: National Emission Ceilings – EU-richtlijn over nationale emissiemaxima,  
 met als doel de luchtemissies van verzurende, eutrofiërende en ozonvormende  
 stoffen te beperken
NH3: ammoniak
NOx: stikstofoxiden
OVAM: Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij
PAK: polyaromatische koolwaterstoffen
PM10 en PM2,5: fijn stof en zeer fijn stof
RSV: Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen
SO2: zwaveldioxide 
ToVo: afdeling Toezicht Volksgezondheid (ToVo) van het Vlaams Agentschap  
 Zorg en Gezondheid,
VEN: Vlaams Ecologisch Netwerk
ViA: Vlaanderen in Actie
VLAREOP: Vlaams reglement betreffende de oppervlaktedelfstoffen (Oppervlakte- 
 delfstoffenbesluit)
VLAREM: Vlaams reglement betreffende de milieuvergunningen
VLM: Vlaamse Landmaatschappij
VMM: Vlaamse Milieumaatschappij
VRIND: Vlaamse regionale indicatoren
wkk: warmtekrachtkoppeling


